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شركت توزیع نیروی برق استان قم
 در نظر دارد فعالیت های ذیل را از طریق برگزاری مناقصه عمومی به شركت های واجد شرایط واگذار نماید.

لغایت   1400/08/19 تاریخ  از  آید  می  بعمل  دعوت  صلاحیت  واجد  های  شركت  كلیه  از  بدینوسیله 
1400/08/25 جهت خرید و دریافت اسناد مناقصه از طریق درگاه سامانه تداركات الکترونیک دولت )ستاد( 
به آدرس www.setadiran.ir اقدام نمایند لازم به ذكر است كلیه مراحل مناقصه از طریق سامانه یاد شده 
انجام شده و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی در سامانه، مراحل ثبت نام در سایت مذكور 
و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شركت در مناقصه محقق سازند. بدیهی است آخرین مهلت 
بارگذاری پیشنهادات حداكثر تا ساعت 19:00 روز شنبه مورخ 1400/09/06 و زمان بازگشایی نیز طبق 
جدول زمان بندی اعلام شده، در سالن كنفرانس دستگاه مناقصه گزار خواهد بود و یک نفر نماینده مناقصه 

گران می تواند با ارائه معرفی نامه كتبی و معتبر در جلسه بازگشایی پاكات مناقصه حضور یابد.
مناقصه گر مکلف است معادل مبلغ اعلام شده تضمین معتبر بر اساس مفاد اسناد مناقصه )موارد ذكر شده در 

شرایط و اسناد مناقصه( به دستگاه مناقصه گزار تسلیم نماید.
به پیشنهادهای فاقد سپرده، سپرده های مخدوش و یا كمتر از میزان مقرر و نیز پیشنهادهای فاقد امضاء، 
مشروط و پیشنهادهایی كه بعد از انقضاء مدت مقرر در فراخوان واصل می شود مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد 

شد.
دستگاه مناقصه گزار در رد یا قبول یك یا تمامی پیشنهادها مختارمی باشد.

سایر اطلاعات و جزئیات مربوطه در اسناد مناقصه درج گردیده است. 
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مركز تماس : 021-41934 

 آدرس و تلفن دفاتر ثبت نام درسامانه:
1.  قم خیابان توحید بلوار شاهد جنب میدان امام حسین )ع( ابتدای بلوار جمهوری دفتر خدمات پیشخوان 

دولت )عادل كربلایی( 025-38904901
2.  قم میدان سعیدی پل نیروی هوایی نبش كوچه 1 ساختمان كیمیا دفتر خدمات پیشخوان دولت )ابوالقاسم 

فرخ زاد( 025-36703534
جدول زمان بندی بازگشایی پاکات

اداره مناقصات و قراردادها -025-38818938

آگهی مناقصه عمومی )نوبت اول(
مهمترین چالش" دور هفتم" مذاکرات 

وین چیست؟

محور اول و اصلی اختلافات مربوط به تاكید بر این موضوع است كه آمریکا باید برای 
عدم خروج مجدد از برجام تضمین ارائه كند. این یکی از مهمترین دغدغه های ایران 
است و لذا ایران در این زمینه تاكید و پافشاری زیادی دارد. البته برخی گزارش های رسانه 
ای حاكی است كه آمریکا حداقل با این درخواست حداقل در دوره بایدن موافقت كرده 
است، اما این درخواست در زمینه دادن تضمین دائمی برای عدم خروج آمریکا از برجام 
مورد موافقت قرار نگرفته است، چرا كه دولتمردان آمریکا معتقدند بر اساس قانون اساسی 
هیچ رئیس جمهوری نمی تواند چنین تضمینی در زمینه یک توافق نامه سیاسی بدهد 

كه به تصویب كنگره نرسیده است.
محور دوم اختلافات باقی مانده مربوط به تحریم هایی است كه در دوره ترامپ اعمال 
گردیده است و بر اساس آن ایران معتقد است تمامی این تحریم ها باید لغو شود. در حالیکه 
آمریکا بر این امر تاكید داشته است كه می بایست تحریم هایی كه برچسب هسته ای 
داشته اند، لغو شود. برآوردها حاكی است كه در شش دور قبلی مذاكرات، در این مسئله 
پیشرفت های خوبی به دست آمده است و آمریکا با رفع شمار زیادی از تحریم ها موافقت 

كرده است، هر چند هنوز برخی اختلافات به قوت باقی است. 
محور سوم مربوط به درخواست آمریکا برای طرح مسائل منطقه ای و موشکی در ذیل 
مذاكرات جاری است كه ایران این امر را نمی پذیرد و تاكید دارد كه این موضوعات جزئی 
از برجام و مسائل هسته ای نیست. برخی برآوردها حاكی است كه آمریکا در این زمینه تا 
حدودی عقب نشینی كرده است، اما تصریح دارد كه اگر ایران می خواهد موضوعی به 

برجام اضافه شود نیاز است كه این موارد نیز لحاظ شود.
با توجه به اینکه از طرفی در خصوص شمار زیادی از مسائل فنی و سیاسی در  دوره های  
اول مذاكرات بحث شده است و برای بسیاری از آن چالش ها، راه حل هایی پیدا شده و 
بعضا توافق اولیه شده است و برای برخی چالش های دیگر نیز راه حل هایی اندیشیده 
شده است و از سوی دیگر با توجه به اینکه تمامی طرف ها از حصول توافق برای احیای 
برجام سود می برند، بنابراین همچنان به نظر می رسد امید قابل توجهی در این زمینه 

وجود دارد.
ضمن اینکه اگر در این مرحله پیشرفتی حاصل نشود، ممکن است روند سازنده ای كه 
تاكنون از سوی اكثر طرف ها در پیش گرفته شده است، تحت الشعاع قرار گیرد و شرایط 
نسبتا مثبت كنونی معکوس شود. در واقع از نظر زمانی فرصت زیادی وجود ندارد و از 
دست دادن زمان ممکن است فاصله ها را به شکل غیر قابل ترمیمی افزایش دهد. در 
نتیجه آگاهی بازیگران نسبت به این مساله نیز می تواند تلاش ها برای حصول هر چه 

زودتر توافق را استحکام بیشتری ببخشد.
چالش اصلی و مهم كه میان همه بازیگران مشترک است مسئله كمبود زمان هست. زیرا 
بازیگران غربی این ادعا را مطرح می كنند كه با توجه به كم شدن تعهدات برجامی ایران كه 
ناشی از خلف وعده آمریکا بوده است، در نتیجه شرایط برای راستی آزمایی برنامه هسته 
ای ایران به دشواری پیش می رود و از سویی آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز تصریح 
كرده است كه علی رغم عدم تخلف از سوی ایران، ولی به دلیل كاهش تعهدات، انجام 

راستی آزمایی ها با دشواری هایی روبرو است. 
مجموعه این شرایط باعث می شود پیچیدگی های بسیار زیاد و جدیدتری در خصوص 
پرونده هسته ای ایران به وجود آید كه تصور می شود تمامی بازیگران نسبت به این تهدید 

مشترک آگاهی دارند و بنابراین سعی خواهند كرد حصول توافق را سرعت ببخشند.
آنچه كه ایران و آمریکا فراتر از متن قبلی برجام مطالبه می كنند، چالش اصلی و مهم 
دیگری است كه روند دستیابی به برجام را تحت الشعاع قرار می دهد و چالشی است كه 
از یکسو در برابر ایران و آمریکا وجود دارد و از سوی دیگر در برابر سایر كشورهای مداخله 
كننده وجود دارد كه بیشتر نقش واسطه را دارا هستند و لذا برای نزدیک كردن دیدگاه ها 
میان دو ایران و آمریکا دچار چالش خواهند بود. البته ایران تصریح دارد كه چیزی فراتر 
از برجام نمی خواهد، اما چون یکبار آمریکا بدعهدی كرده است و از برجام خارج شده 
است، لذا ایران این خواسته ی به حق و كاملا منطقی را مطرح می كند كه آمریکا باید در 
خصوص عدم خروج مجدد از برجام تضمین بدهد. به هر حال حفظ وضعیت فعلی میان 
ایران و جامعه بین المللی، چین و روسیه را نیز برای گسترش روابط خود با ایران و به ویژه 

در افزایش مبادلات و همکاری های تجاری و اقتصادی دچار چالش و مشکل می كند.
نابراین به نظر می رسد روسیه و چین نیز تلاش خواهند كرد كه چالش میان ایران و 
جامعه بین المللی كاهش یاید، چرا كه چنین وضعیت فعلی بنا به دلایلی كه ذكر شد، 

تامین كننده منافع آنها نیز نیست. 
*کارشناس مسائل بین الملل

 باغبان پیر
من باغبان پیرم و با دستهای خود

گلبوته های باغ تورا پرورانده ام
در کشتزار علم و ادب من هزار بار
هرگوشه ای نهال وفا را نشانده ام
از مهر و از صفا وفا هرچه داشتم

در کشتزار مدرسه ها من که کاشتم
عمر بباغبانی گلبوته ها گذشت

چیزی دگر به چنته خود من نداشتم
موی سپید و قامت بشکسته ام ببین

این ارمغان دور جوانی بود مرا
اکنون به هرکجا که روم در مقابلم

آئینه دار مرثیه خوانی بود مرا
خاری اگر به دست و پایم نشسته است

می خواستم تو گلبن باغ صفا شوی
چون سرو سربلند شوی در میان باغ

تو با صفا شاخ گلی پر بها شوی
در بحر پر تلاطم دریای زندگی 

بر کشتی شکسته دل ناخدا شوی
تو جلوه گاه باغ و گل و تر و دشت و خرمنی

نیلوفری تو یاسمن و سرو سوسنی
چون گل نشسته ای به سر شاخ آرزو
تو دسترنج پر مشقت اندیشه منی

من باغبان پیرم و امروز خوش دل ام
گلهای باغ حاصل این آب و این گلست
وقتی که غنچه گل شود و بار میدهد

این جشن آرزوست که در خانه ی دل است
دیگر به جسم من نه توانی نه رونقی

تا باز باغبانی باغ تورا کنم
بیرون کشم ز خاک علف های هرز را 

از بوته های مهر و محبت جدا کنم
خرسند و شادمانم و فریاد میزنم

شکر خدا درخت من امروز بار داد
این دانه رشد کرد و نوید بهار داد
من باغبان پیرم و امروز گوشه ای
بی اختیار من به تماشا نشسته ام

پرسید عارفی که در اینجا چه میکنی
گفتم برای دیدن گلها نشسته ام
من باغبان پیرم و اینجا نشسته ام

با چشم خوش می نگرم کشتزارخویش
بر پیکر سپید سپیدار کنده است

یک عاشقی نشان دل بی قرار خویش
ای رهگذر تو پاک مکن این نشانه را
دلداده ای کشیده برای نگار خویش
آنجا به روی یک در چوبی نوشته ام

با دست خویش دستخط و یادگار خود
یادم نمیرود که در آن روزگار دور

با خود چه کرده ام من و با روزگار خود شناسه آگهی: 1219457 شركت توزیع نیروی برق استان قم 

روزنامه

دراولین روز کاری و برای بهره مندی ازرهنمودها وتوصیه های بزرگان قم؛

استاندارقم 
به دیدارمراجع رفت

معاون اداره کل آموزش وپرورش استان قم :

دانش آموزان متوسطه دوم ملزم به حضور در مدارس هستند
4

2

جای خالی مسئولیت های شهروندی درکمک به مدیریت شهری؛

وقتی زباله ای ناچیز منجر به گرفتاری عمومی می شود
8

8

رئیس پلیس آگاهی استان قم:

پلیس قلابی درقم دستگیرشد
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آیت الله اعرافی در دیدار مدیران کمیته امداد امام خمینی)ره(:

قم باید الگویی سرآمد و موفق
 برای كشورو جهان باشد

ادعای عضو شورای مرکزی حزب موتلفه:

 سود برخی شركت های دولتی
 به خزانه عمومی واریز نمی شود

یک عضو شــورای مرکزی حزب 
موتلفــه اســلامی گفــت: تعارض 
منافــع در درون دولــت و علیــه 
دولــت وجــود دارد و همــه ســود 
برخی شرکت های دولتی به خزانه 
عمومــی واریز نمی شــود. محمد 
کاظم انبارلویی، با بیان اینکه طرح 
مدیریت تعارض منافع فوق العاده 
2مهم بوده و نقــش مهمی در ثبات  2

معاون اقتصادی رییس جمهوری:

 مصمم هستیم كه تحریم های داخلی
 و خارجی برداشته شود

مدیــر حوزه هــای علمیــه وی با 
تاکید براین که باید جایگاه قم خوب 
شناخته و معرفی شود، گفت :: قم 
و تهران الگوی کشور و فرهنگ ساز 
جامعــه ایران هســتند؛ تاثیر تمام 
اقدام های این شهرها به تمام کشور 
خواهد رسید؛ در عین بازتابی خیر 
و خوبی، آســیب ها و ضعف ها نیز 
بازتاب فراگیری خواهد داشت. قم 

رییــس  اقتصــادی  معــاون 
جمهــوری با اشــاره به نقش 
کارآفرینان در حل مشکلات 
گفــت:  کشــور،    اقتصــادی 
مصمم هستیم که تحریم های 
داخلــی و خارجی برداشــته 
شــود.  محســن رضایــی در 
جلسه با اعضای اتاق بازرگانی 
ایران با طرح این پرســش که  2

 

دو رام قطار از متروی تهران به امانت به شهر قم می رود، درحالی که نه رئیس 
شورای شهر تهران خبری از این واگذاری دارد و نه شهرداری تهران درباره آن 
اطلاع رسانی کرده است؛ اما رسانه های شهر قم خبر وعده زاکانی درباره تأمین 
دو رام قطار برای تست گرم خط یک متروی قم را داده اند. در متن این خبر به 
و  نگاه مثبت  با  آمده است که  از حسین اسلامی، رئیس شورای شهر قم  نقل 
علاقه مندی زاکانی درباره خدمت به شهر مقدس قم، تأمین دو رام قطار برای 
تست گرم خط یک متروی قم قطعی شد.  محمدحسین دهناد، رئیس کمیسیون 

شهردار تهران واگذاری را تایید کرد؛
واگن های متروی تهران، امانت به قم می رود! 

2

 

مجتمع  از  بهره برداری  با  گفت:  قم  استان  فاضلاب  و  آب  شرکت  مدیرعامل 
آب رسانی قمرود، مشکل کمبود آب در 18 روستای این دهستان برطرف می شود. 
از بخش های مختلف مجتمع در حال  نماینده قم در مجلس شورای اسلامی 
احداث، آب رسانی قمرود بازدید کرد و از نزدیک در جریان میزان پیشرفت این 
پروژه قرار گرفت. دکتر امیرآبادی با اشاره به مشکل کم آبی و چالش های پیش روی 
مردم روستاهای این بخش، خواستار تسریع در اجرای این پروژه شد و تصریح کرد: 
باید با رفع مشکلات و موانع و همچنین پیگیری در خصوص تخصیص اعتبارات 

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم :
مشکل کمبود آب در ۱۸ روستای قمرود برطرف می شود

4

استاندارقم در تماس تلفنی با مدیرعامل شركت راه آهن:

ریل آهن متروكه داخل
 شهر قم جمع آوری شود

2
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حرمت شکنی ها
 و نا کارآمدی ها 

 این ایام مصادف با چهلم رحلت علامه ذوالفنون مرحوم  
آیت الله حسن زاده آملی ) رضوان الله تعالی علیه( است. 

در رمز موفقیت این عالم عارف ، فیلسوف و دانشمند اخلاقی آمده است كه در احترام  
به استادان اهتمام ویژه داشت و از آنها با عظمت یاد می كرد ؛ خود  نقل كرده است 
شبی در محضر آیت الله الهی قمشه  ای بودم ، خطاب به من  فرمود آقای حسن زاده  
تو عاقبت به  خیر می شوی ، پرسیدم از كجا فهمیدید؟  گفت به خاطر احترامی كه  به 
استادان خود می كنی. بعد علامه شعرانی  به ایشان یاد آوری كرده بود كسانی كه به 
علمای بزرگ بی احترامی و بی اعتنایی كنند، اولین اثر منفی اش  این است كه ازعلم آنها 

محروم می شوند.  
احترام به استاد و تکریم بزرگان یکی از اصول پذیرفته شده  و هزار ساله در حوزه های 
علمیه  شیعی است و ریشه در كتاب و سنت اهل بیت علیهم السلام دارد  فلذا همه فقها 
وعلما در طول تاریخ  به آن ملتزم بودند و در مرحله بعد به شاگردان و طلاب توصیه می 

فرمودند.
حضرت امام خمینی چه در دوران استادی و مبارزات و چه بَعد از پیروزی انقلاب به این 
سیره اهتمام داشت در فرصت های مقتضی شبیه همین توصیه ها از وی صادر می شد  و 
قریب به این مضمون می فرمود: اگر كسی   اهانتی به مراجع اسلام بکند ، از ولایت  خدای 

تبارک و تعالی خارج می شود  و اگر توبه كند توبه اش قبول نمی شود.
از حضرت آیت الله سبحانی نقل است كه وقتی درس امام را می نوشتم بعد از نقل نظر 
یکی از بزرگان ، عبارت » والظاهر انه فاسد « آوردم ، امام وقتی دیدند، روی آن  خط زده  و 

زیرش نوشتند »انه غیر تام« بعد اضافه كردند: »همه جا احترام مشایخ محفوظ باشد.« 
نامه ای از امام خطاب به برادرش مرحوم آیت الله پسندیده در صحیفه امام هست كه 
با لحنی خاص نوشتند: آنهایی را كه  پیش شما می آیند و علیه مراجع حرف هایی می 
زنند هرگز به دفتر راه ندهید. شبیه همین برخورد قاطع را نسبت به دامادشان آیت الله 

اشراقی داشتند.
برغم این سرمایه معنوی و سابقه درخشان ، متاسفانه در چهل سال گذشته برخی 
محافل افراطی و تندرو كه درجا های مختلف حضور داشتند و بعدها در دولت نهم و دهم 
سازمان یافته تر به  اركان نظام مقدس جمهوری اسلامی  نفوذ كردند ،  برخلاف سیره و 

نظر بنیانگذار نظام  اسلامی عمل نمودند و شد آنچه كه نمی باید می شد .
 در نگاه اجمالی  به چهل سال گذشته  می بینیم  به نام دفاع ازاین نظام مقدس ، از سوی 
تندروها ، جریان انحرافی و یا جوانان پاک و كم اطلاعی كه ناخواسته تحت تاثیر آن جریان 
ها قرار گرفتند ، چقدر نسبت به مراجع عظام و فقهای شیعه ظلم ، ستم  و كم لطفی روا 

داشته شد كه هر انسان منصفی را از خود شرمنده می سازد.
مگر غیر از این است كه اصل ولایت فقیه از نهاد و نهال مرجعیت شکوفه زده و تنومند 
شده است؟! مگر ولی فقیه یکی از مصادیقِ بارزِ مراجعِ عظامِ تقلید نیست ؟ آیا معقول 
است  كه ما به خاطر دفاع از ولایت فقیه  و ولی فقیه ، تیشه به ریشه مرجعیت و مراجع  
بزنیم! آیا این مصداقِ  مَثَلِ معروفِ » سر شاخه نشستن و بُن بُریدن « نیست؟ البته هیچ 
كس معصوم و عاری از خطا و اشتباه نیست و عملکرد همه نیز می تواند محترمانه مورد 
نقد و نظر قرار بگیرد ، اما به بهانه های واهی تخریب سرمایه های  حوزه و انقلاب هرگز به 

صلاح هیچ كس نیست. 
حال سوال این است  امروز كه  گرفتار مشکلات  و محرومیت عدیده و ناكار آمدی دراداره 
جامعه شدیم آیا احتمال نمی رود حداقل یکی از علل و عوامل آن  ، ریشه  در همین 
ناسپاسی ها و بی حرمتی ها نسبت به بزرگان ،  اساتید و یا هر شخص محترم دیگری 

باشد؟ 
آیا این  خروج از ولایت خدای سبحان  و اسیر وسوسه های شیاطین و خناسان شدن 
نیست؟ هتک حرمت از بزرگان دینی  و سرمایه های سیاسی و فرهنگی اثر وضعی و 
طبیعی خود را دارد. تا این وضعیت هست ، به یقین نابسامانی و ناكارآمدی هم خواهد بود.  
برعکس  جبران اشتباهات ، بركات خاص خودش را دارد ، چنانکه وقتی رهبری با پیام 
تسلیت و تجلیل تاریخی خود از مرحوم آیت الله خویی  یک دهه هتک حرمت به ایشان را 
ترمیم و جبران كرد  كه  ثمره اش وجود نافذ و بصیر آیت الله سیستانی در حوزه نجف شد ، 
امروز بزرگترین سرمایه جهان اسلام و تشیع  و حامی نظام جمهوری اسلامی در منطقه به 
شمار می آید؛علاوه تقابل احتمالی میان حوزه نجف و قم را برچید. همین طور دلجویی 
از آیت الله سید حسن قمی در مشهد دل های زیادی را از كینه و كدورت پاک نمود و به 

الفت و محبت بدل ساخت.
چه خوب است نخست جبران گذشته ها و خسارت ها شود ،  در مرحله بعد از این همه 
سرمایه های علمی ، فقهی ، معنوی و سیاسی حراست گردد. آنوقت خیرو بركت از زمین  

و آسمان سرازیرشده و فرود خواهد شد.

تولیت حرم مطهرحضرت معصومه)س (: 

شهر قم نیازمند قوانین ویژه است
 تولیت حرم حضرت معصومه)س( گفت: همان طور كه در حرم مطهر بانوی كرامت برای 
ورود قوانین ظاهری و معنوی وجود دارد، شهر مقدس قم هم حرم اهل بیت)ع( است و این 

حق طبیعی قم است كه قوانین ویژه برای این شهر وجود داشته باشد.
به گزارش روز سه شنبه روابط عمومی حرم حضرت معصومه)س(،  آیت الله سید محمد 
سعیدی در دیدار با استانداران سابق و جدید قم، با بیان این كه امام صادق)ع( سلام خدا را 
به اهل قم رساند، افزود: قم از جهات مختلف ویژه است، زیرا حرم حضرت معصومه)س(، 
آشیانه اهل بیت)ع( و مركز حوزه علمیه شیعه است كه وجود امام خمینی)ره( و مراجع 

تقلید از بركات حوزه علمیه است.
وی با بیان این كه همان طور كه قم در روایات ویژه دیده شده باید در نگاه مسوولان هم 
ویژه دیده شود، اضافه كرد: قم باید هم از نظر مسوولانی كه در آن منصوب می شوند، 
هم از نظر امکانات و هم از نظر قوانین و مقررات ویژه باشد و این تفاوت باید احساس 

شود.
وی ادامه داد: باید توجه كرد افرادی كه در قم برای مسوولیتی منصوب می شوند این 
نگاه ویژه را داشته باشند كه خوشبختانه همین طور هم بوده و استاندار جدید هم كه از 

بیت سیادت، شهادت، علم و تقوا است باید این مسیر رو به تعالی و كمال را پیش ببرد.
سعیدی تصریح كرد: ما از مسوولان همان انتظاری را داریم كه اهل بیت)ع( از شهر قم 

داشتند و مردم متدین قم هم توقع دارند كه این هر از نظر دینی ویژه باشد.

استاندارقم در تماس تلفنی با مدیرعامل شرکت راه آهن:

ریل آهن متروکه داخل شهر قم
 جمع آوری شود

استاندار قم روزسه شنبه در بازدید از ریل راه آهن متروكه ضمن تماس با مدیر عامل 
شركت راه آهن، بر جمع آوری هر چه سریعتر این خطوط بدون استفاده تاكید كرد.

سید محمد شاهچراغی در بازدید از ریل راه آهن متروكه قم با اشاره به وضعیت نابسامان 
حریم ریل های متروكه داخل شهر، بر لزوم تسریع در ساماندهی این مسیر بدون استفاده 

تاكید كرد.
وی همچنین در تماس تلفنی با مدیرعامل راه آهن كشور، تصریح كرد: این خطوط راه 
آهن كه بدون استفاده مانده است و وضعیت نابسامانی را در شهر ایجاد كرده است هرچه 

سریعتر باید جمع آوری و ساماندهی شوند.
استاندار قم همچنین تعامل مسئولان شهرداری و راه آهن را گره گشای مشکلات این 

بخش و بسیار مهم و ضروری خواند.
ذیربط  دستگاه های  حضور  با  نشستی  در  و  فرصت  اولین  در  گفت:  شاهچراغی 

تصمیمات لازم اتخاذ خواهد شد.

همزمان با سالروز رحلت حضرت معصومه)س(؛

یادواره بانوان شهیده استان قم
 ۲۵ آبان ماه برگزار می شود 

مسئول جامعه زنان ناحیه بسیج شهرستان قم از برگزاری یادواره بانوان شهیده استان 
قم در تاریخ 25 آبان ماه همزمان با وفات شهادت گونه حضرت فاطمه معصومه)س( با 
سخنرانی و روایتگری مراسم با حاج حسین كاجی از رزمندگان و پیشکسوتان دفاع مقدس 

است خبر داد.
خانم لیلا شکریان با اشاره به این كه جامعه زنان سپاه استان قم، دبیر كارگروه زن و 
خانواده كنگره شهدای استان قم است، اظهار داشت: یادواره بانوان شهیده استان قم 
یکی از برنامه های كنگره شهدای استان قم است و دو سالی است كه در ایام سالگرد 
شهادت سردار مهدی زین الدین، چند مراسم برگزارمی شود كه از جمله آن ها همین 

یادواره بانوان شهیده است.

عبدالرحیم اباذری*

اخبار

محسنی اژه ای در جمع سفرای 65 کشور؛

بی تاثیر از رفتارهای سیاسی
 از حقوق بشر دفاع کنیم

رئیس قوه قضاییه در جمع سفرای بیش از 65 كشور جهان و همچنین روسای 
سازمان های بین المللی مقیم، گفت: بیایید دست در دست هم با دیپلماسی 

قضایی بی تاثیر از رفتارهای سیاسی، از حقوق بشر دفاع كنیم. 
به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای رئیس دستگاه قضا 
امروز سه شنبه )18 آبان( طی سخنانی در جمع سفرای بیش از 65 كشور جهان 
و همچنین روسای سازمان های بین المللی مقیم، با اشاره به ضرورت ایجاد درک 
و فهم مشترک پیرامون مسائل حقوق بشری در راستای رهنمون سازی انسان به 
سعادت و تکامل، اظهار كرد: مادامی كه انسان وجود دارد بحث حقوق بشر نیز 
مطرح و مورد توجه می باشد چرا كه موضوع و محتوای حقوق بشر، انسان است 
و برخلاف بسیاری از موضوعات در حوزه های مختلف سیاسی و اقتصادی و 
اجتماعی كه تاریخ انقضاء دارند، حقوق بشر موضوع و محتوایی است كه مقطعی 
نمی باشد و مستمر و دائمی است. رئیس قوه قضاییه در ادامه با اشاره به تعالیم 
مکتب اسلام و در زمینه شناخت مبدأ و معاد و خالق هستی و رسیدن به سعادت 
و صلح طلبی از این طریق گفت: بر مبنای تعالیم متعالی اسلامی انسان ها باید از 
شرافت و انسانیت و كرامت و آزادی و وطن خود دفاع كنند و در صورت استطاعت 
در برابر متجاوزان به شرافت و انسانیت آزادی دیگران نیز مقابله كنند. رئیس قوه 
قضاییه با بیان اینکه اگر انسان حق خواه و عدالت طلب و صلح گرا نباشد نمی تواند 
داعیه استقرار صلح و عدالت در دنیا را داشته باشد و منادی آزادی و حقوق بشر 
باشد، گفت: انسان ها و سردمداران رژیم های سیاسی ای كه از مسیر صلح طلبی و 
عدالت خواهی خارج شده اند نمی توانند منادی دفاع از حقوق بشر و پیام آور صلح 
و آزادی باشند.  محسنی اژه ای با بیان اینکه در آموزه های اسلامی كمک رسانی به 
همه آحاد بشر فارغ از تمایزات و تفاوت هایشان مطرح است، گفت: طبق مکتب 
متعالی اسلام سعادتمندی انسان ها در گرو كمک رسانی آن ها به سایر مخلوقات و 
دیگر انسان ها می باشد و از منظر تعالیم اسلامی انسان به ماهوی انسان، ارزشمند 
و صاحب حقوق و آزادی و كرامت است و باید در مقابل متجاوزان و متعدیان به این 
حقوق ایستادگی كرد. رئیس دستگاه قضا با انتقاد از رویه كشورهایی كه جنایات 
آشکار علیه جان مردمان دنیا را نادیده می انگارند و در مقابل در قبال مسائل خاص 
به هیاهو و غوغاسالاری می پردازند، گفت: امروز جامعه بشری برای رفع انواع و 
اقسام ظلم هایی كه به انسان ها در گوشه و كنار دنیا روا می شود باید به ادراک 
مشتركی نائل شود و پیشنهاد ما در این زمینه آن است كه مقوله دیپلماسی قضایی 
تقویت شود تا بلکه با تاثیر نگرفتن از مسائل سیاسی حاكم بر دنیا با رویه حقوقی 

مستقل به كمک حقوق بشر بیاییم.

معاون اقتصادی رییس جمهوری:

 مصمم هستیم که تحریم های
 داخلی و خارجی برداشته شود

معاون اقتصادی رییس جمهوری با اشاره به نقش كارآفرینان در حل مشکلات 
اقتصادی كشور،   گفت: مصمم هستیم كه تحریم های داخلی و خارجی برداشته 

شود. 
محسن رضایی در جلسه با اعضای اتاق بازرگانی ایران با طرح این پرسش كه 
چطور در جهان، جنگ ها را دولت ها و اقتصاد را مردم اداره می كنند، اما در ایران 
این موضوع بالعکس شده است، گفت: ما در كشور ظرفیت های عظیم و گمنامی 

داریم كه با شناسایی و بهره مندی از آن ها می توان شکوفایی در كشور ایجاد كرد.
رضایی با تأكید بر اینکه باید در نقش دولت و حضور مردم در اقتصاد یک تحول 
ایجاد شود، اظهار داشت: منظور از هدف اقتصاد دستیابی به رفاه ملی و پیشرفت 

كشور و تقویت  اقتدار ملی است.
وی با اشاره به اینکه اقتصاد از 3 لایه پوست پیازی تشکیل شده است كه بر روی 
هم شکل می گیرد، وانگاه به اهداف اقتصادی می رسیم، افزود: مغز این لایه ها 
قیمت ها و بازار است بنابراین سامان یافتن بازارها از مهم ترین اهداف اقتصادی 
ملی است. با درست كردن  بازارهای كامل ورقابتی قیمتها درست می شود. لایه 
دوم ثبات اقتصادی و مالی است. كنترل تورم وكاهش بیکاری و رشد سرمایه 
گذاری وثبات نرخ ارز موجب ثبات اقتصادی می شود.   لایه سوم الگو و ریل 

اقتصاد هر كشور است. كه دراثر نقشه راه اقتصاد ملی بوجود می آید.
رضایی تأكید كرد: نقشه راه اقتصاد ملی دولتهای گذشته مشخص نبوده و  برای 
همه استان ها و بخش ها یک نسخه واحد می نوشتند لذا در هر سه لایه نیازمند 
اصلاحات سخت هستیم یکی از این اصلاحات یارانه های پنهان و ثبات اقتصادی 

و تنظیم بودجه دولت و تجارت وهدایت نقدینگی است.
معاون اقتصادی رییس جمهوری با تأكید بر اینکه ثبات اقتصادی بسیار مهم 
است، خاطر نشان كرد: حتی اگر بازاری درست هم باشد با وجود بی ثباتی های 
مالی و اقتصادی نتیجه درستی در پی نداریم. دولت و كارآفرینان كشورمان دست 

به دست هم دهند تا ایران بیشتر از این مشکل اقتصادی نداشته باشد.
رضایی با اشاره به نقش كارآفرینان در حل مشکلات اقتصادی كشور،  گفت: 
اولین نقش این است كه جای صندلی دولت و مردم در اقتصاد عوض شود و اقتصاد 
كشور به مردم واگذار شود. البته این كار دشوار است چون روابط ناصحیحی شکل 

گرفته كه دل كندن از آن برای عده ای بسیار سخت است.
معاون اقتصادی رییس جمهوری اظهار داشت: موضوع دیگر تحریم ها است ما 

مصمم هستیم كه تحریم های داخلی و خارجی برداشته شود.
رضایی با اشاره به نقش زنجیره های ارزش در اقتصاد، تصریح كرد: زنجیره های 

ارزش باید كامل شود و ازطرف دیگر به جای پول به سمت اعتبار حركت كنیم.

ادعای عضو شورای مرکزی حزب موتلفه:

 سود برخی شرکت های دولتی به خزانه 
عمومی واریز نمی شود

یک عضو شورای مركزی حزب موتلفه اسلامی گفت: تعارض منافع در درون 
دولت و علیه دولت وجود دارد و همه سود برخی شركت های دولتی به خزانه 

عمومی واریز نمی شود.
محمد كاظم انبارلویی، با بیان اینکه طرح مدیریت تعارض منافع فوق العاده مهم 
بوده و نقش مهمی در ثبات اقتصادی كشور دارد، اظهار كرد: گاهی تعارض منافع 
میان یک شركت خصوصی با دولت است و گاهی تعارض منافع در خود دولت 
است. در اینجا منظور از دولت، درآمد عمومی و خزانه كل كشور است. تعارض 
منافع در دولت منجر به كاهش  درآمد عمومی دولت و كسری بودجه می شود و 
همین كسری بودجه آسیب های زیادی برای حکمرانی دارد. وی ادامه داد: ما 
اقتصاد دولتی داریم، اما برخی شركت های دولتی درآمد خود را به خزانه واریز نمی 
كنند و به همین دلیل دولت كسری بودجه می آورد و مجبور می شود یا اوراق قرضه 
منتشر كند یا اسکناس بدون پشتوانه، و این اقدام هم به كاهش ارزش پول ملی 
می انجامد. این مسیر در 40 سال گذشته طی شده و هر سال با انتشار اوراق قرضه 
یا اسکناس بدون پشتوانه، تورم و گرانی  افزایش یافته است. این فعال سیاسی با 
اشاره به اینکه كاهش ارزش پول ملی باعث فقیرشدن اقشار ضعیف و ثروتمند شدن 
اقشار بالای جامعه می شود، خاطرنشان كرد: تولید ناخالص ملی كشور در سطح 
بیست كشور اول دنیاست، اما دولت هر سال كسری بودجه دارد. در حال حاضر 
تعارض منافع در درون دولت و علیه دولت وجود دارد و همه سود برخی شركت 
های دولتی به خزانه عمومی واریز نمی شود. بودجه برخی شركت های دولتی 
حتی از دولت بیشتر است اما همه سود این شركت ها به خزانه واریز نمی شود. این 
مسائل در 40 سال گذشته حل نشده است و امیدوارم دولت و مجلس بتوانند این 
مشکلات را حل كنند. باید در این طرح به تعارض در درون دولت هم پرداخته شود. 
انبارلویی در پایان با اشاره به نقش تعارض منافع در شکل گیری فساد، گفت: ایجاد 
فساد از تبعات تعارض منافع میان دولت و شركت های دولتی است. چرا باید حقوق 
پرداختی برخی شركت های دولتی ده برابر آموزش و پرورش باشد؟ در واقع تعادل و 
توازنی در پرداخت حقوق میان بخش های مختلف دولت وجود ندارد و چون در این 

زمینه هم تاكنون  قانونی نداشته ایم، زمینه بروز فساد فراهم شده است.

 

سید محمد تقی شاهچراغی استاندارقم روز سه 
شنبه  دراولین روز كاری به هدف بهره مندی از 
رهنمودها وتوصیه های بزرگان قم به دیدار مراجع 
و علمای رفت و گزارشی از برنامه های  پیش بینی 

شده قم برای ارتقاء جایگاه استان قم ارائه نمود.
آیت الله نوری همدانی:

قم باید به شهری نمونه در جهان اسلام 
تبدیل شود 

استاندار  با  دیدار  در  همدانی  نوری  الله  آیت 
و  وظایف  انجام  با  مسئولان  گفت:  قم،  جدید 
به  را  قم  ها،  كاستی  رفع  و  خود  مسئولیت های 
شهری نمونه در جهان اسلام تبدیل كنند. آیت الله 
نوری همدانی گفت: باید تلاش شود تا با پیشرفت 
در بخش های اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی قم 
به شهری نمونه در جهان اسلام تبدیل شود. این 
مرجع معظم تقلید به اهمیت، جایگاه و تاریخچه 
قم در جهان اسلام اشاره كرد و گفت: شهر قم 
منشا و آغاز گر قیام علیه نظام ستم شاهی و شهر 
آغاز شده  قم  از  انقلاب  و  اسلام  و  است  انقلاب 
و  وظایف  انجام  با  مسئولان  كه  است  ضروری  و 
به  را  با رفع كاستی ها، قم  مسئولیت های خود 

شهری نمونه در جهان اسلام تبدیل كنند.
وی با تاكید بر پیشرفت، آبادانی و رفع مشکلات 
كنار  در  افزود:  قم،  شهر  اجتماعی  و  اقتصادی 
برنامه ریزی برای پیشرفت و كاهش دغدغه های 
معیشتی و اقتصادی مردم، تحقق حجاب اسلامی 
و امر به معروف و نهی از منکر موضوعات مهمی 

است كه باید به آن توجه شود. این استاد سطوح 
به  به اهمیت خدمت رسانی  عالی حوزه علمیه 
مردم قم و شهر كریمه اهل بیت)س( تاكید كرد و 
افزود: شهر كریمه اهل بیت)س( باید بیش از این 
در زمینه های مختلف پیشرفت داشته باشد. آیت 
الله نوری همدانی ادامه داد: با توجه به اهمیت 
قم در تاریخ تشیع و وجود بارگاه حضرت فاطمه 
این  در  خدمت  توفیق  مسئولان  )س(  معصومه 
شهر را قدر بدانند. استاندار جدید قم نیز در این 
دیدار خدمت رسانی  به مردم را مهمترین هدف در 
دوره مسئولیت خود عنوان كرد و افزود: در مسیر 
بزرگان  های  رهنمود  از  استفاده  رسانی  خدمت 
مسئولان  برای  تواند  می  كه  است  راهی  چراغ 

راه گشا باشد.
آیت الله سبحانی ؛

انتصاب مدیران کارآمد و جهادی
 مورد توجه قرارگیرد

آیت الله سبحانی  همچنین روز سه شنبه در دیدار 
مدیران  حضور  بر  استاندارجدیدقم  شاهچراغی 

جهادی در استان تاكید كرد و گفت: مدیران باید از 
نزدیک مشکلات مردم را پیگیری كنند.

و  كارآمد  مدیرانی  ،انتصاب  سبحانی  الله  آیت 
جهادی در استان را مورد توجه قرار داد  و گفت: 
ارتباط  مردم  با  باید  استان  مسئولان  و  مدیران 
حضوری و مستقیم داشته باشند و از نزدیک امور 
را پیگیری كنند. این مرجع تقلید ابراز امیدواری 
كرد،استاندار قم بتواند گام های مثبت و موثری 
در زمینه ی حل مسائل فرهنگی و اجتماعی و 

اقتصادی بردارد.
استاندار قم :

امیدوارم بتوانم موقعیت قم را ارتقاء دهم
استاندار قم نیز در این دیدار ضمن ابراز امیدواری 
از حل هر چه سریعتر مشکلات، ابراز امیدواری 
كرد: با بهره گیری از راهنمایی ها و رهنمودهای 
در  را  موثری  خدمات  عظام،  مراجع  و  له  معظم 
راستای ارتقاء موقعیت جهانشهر شیعی قم ارائه 

دهد.
با  مداوم  و  موثر  ارتباط  همچنین  شاهچراغی 
راهبردهای  جمله  از  را  كنندگان  تولید  و  مردم 
رفع مشکلات  و  برای حل  دولت  عالی  نماینده 
حضوری  های  بازدید  در  گفت:  و  كرد  عنوان 
مشکلات به خوبی احصا و راه حل هایی برای رفع 
آنها ارائه و اجرایی خواهد شد.  استاندار جدید 
قم، همچنین  روز سه شنبه آیات عبدالله جوادی 
و سید احمد خاتمی  نیز دیدار و از رهنمودهای 

آنها بهره مند شد.

دراولین روز کاری و برای بهره مندی ازرهنمودها وتوصیه های بزرگان قم؛

استاندارقم به دیدارمراجع رفت

مدیر حوزه های علمیه وی با تاكید بر این كه باید جایگاه قم خوب شناخته و معرفی شود، 
گفت :: قم و تهران الگوی كشور و فرهنگ ساز جامعه ایران هستند؛ تاثیر تمام اقدام های 
این شهرها به تمام كشور خواهد رسید؛ در عین بازتابی خیر و خوبی، آسیب ها و ضعف ها 
نیز بازتاب فراگیری خواهد داشت. قم باید الگویی سرآمد و موفق برای كشور و جهان باشد.

امام  امداد  كمیته  امنای  هیئت  رئیس  دیدار  در  روزدوشنبه  عصر  اعرافی  الله  آیت 
خمینی)ره(، كه در دفتر مدیر حوزه های علمیه در قم برگزار شد، به تجربه های ارزشمند 
مدیران این مجموعه اشاره كرد و ابراز داشت: بر اساس وظیفه الهی و اسلامی باید قدردان 
همه كسانی باشیم كه در جریان كمیته امداد حضور داشته، خدمات فراوانی را در حوزه 
فقرزدایی رقم می زنند. وی در ادامه با بیان این كه قم در روح، باطن و ملکوت خود تمام 
كشور و جهان اسلام را جای داده است، اظهار داشت: شهر قم، ضمن استقبال سالانه از 
زائران چند میلیونی سراسر ایران و جهان، میزبان چند ده هزار نفر از غیر ایرانیانی است كه 
از 100 كشور جهان گردهم آمده اند. مدیر حوزه های علمیه با بیان این كه بیش از 100 هزار 
طلبه از تمام اقصی نقاط كشور در قم ساكن هستند، یادآور شد: حوزه  علمیه در ده های 
اخیر خاستگاه انقلاب و قطب سرآمد عرصه های علمی و دینی و نخستین محور نشر معارف 
اسلامی و دینی است. امام جمعه قم، ضمن اشاره به ظرفیت های پویای این شهر، با بیان 
این كه قم قلب تپنده ای است كه خون و فکر معارف اسلامی و اندیشه دینی را به جهان 
بازتاب می دهد، خاطرنشان كرد: صدها مركز در ایران و جهان ناظر به عقبه فکری و معرفتی 

حوزه قم فعالیت می كنند.
توجه به قم توجه به همه کشوراست 

وی با تاكید بر این كه باید جایگاه قم خوب شناخته و معرفی شود، اظهار داشت: قم و 
تهران الگوی كشور و فرهنگ ساز جامعه ایران هستند؛ تاثیر تمام اقدام های این شهرها به 
تمام كشور خواهد رسید؛ در عین بازتابی خیر و خوبی، آسیب ها و ضعف ها نیز بازتاب 
فراگیری خواهد داشت. قم باید الگویی سرآمد و موفق برای كشور و جهان باشد. آیت 

الله اعرافی توجه به قم را توجه به همه كشور دانست و ابراز داشت: امداد در منطق اسلام 
نظریه جامع، كامل و تفکر فلسفی داشته، در بردارنده احکام و قواعد اخلاقی و فقهی 
است؛ امداد و دستگیری از نیازمند كه در روند زندگی با مشکلاتی روبرو هستند، مقوله ای 
فقهی، فلسفی، اخلاقی، فرهنگی و تمدنی است كه محورهای فراوانی ناظر به آن ترسیم 
می گردد. وی با بیان این كه كمیته امداد با آن سابقه درخشان و با تمام عناصر مهم، باید 
الگویی از نظریه اسلامی در حوزه امدادرسانی باشد، اظهار داشت: حركت امداد و كمک 
به نیازمند، باید روح تقرب، اخلاص و معنویت به خود گرفته، در شعاع آن عشق به خدمت 
تجلی یابد؛ قطعا در پرتو اخلاص و عشق آسیب ها و ضعف ها تلطیف خواهد شد. مدیر 
حوزه های علمیه، حفظ كرامت امدادگر و مددجو را از والاترین و مهمترین مولفه ها برشمرد و 

اذعان داشت: امداد باید نمادی از حركت جهادی، اسلامی و انقلابی باشد.
امداد باید نمادی از حرکت جهادی، اسلامی و انقلابی باشد

 آیت الله اعرافی در بخش دیگری از سخنان خود با بیان این كه ارتقای حوزه امداد 
نیازمند پشتوانه تحقیقی و پژوهشی است، اظهار داشت: برطرف سازی نیازهای پژوهشی 
و مطالعات اجتماعی توأمان باید ناظر به ظرفیت حوزه و دانشگاه پیگیری شود. وی ضمن 
تبیین طرح ها و برنامه ها به رویکردهای علمی، فرهنگی و ظرفیت های پویای حوزه های 
علمیه اشاره كرد و ابراز داشت: در حوزه  علمیه بالغ بر 500 طرح ناظر به پژوهش های مورد 
نیاز نظام ترسیم شده است. عضو شورای عالی حوزه های علمیه، با تاكید بر این كه در حوزه 
فرهنگ سازی و مددكاری اسلامی كارهای خوبی صورت گرفته است، یادآور شد: انسانی 
در كارهای خود موفق خواهد بود كه در عین برخورداری از برنامه راهبردی و كلان نگر، 
عمل گرا نیز باشد. آیت الله اعرافی در پایان سخنان خود بر ضرورت توجه به توانمندسازی 
جامعه در حوزه های مختلف تاكید كرد و اظهار داشت: علی رغم تمام سختی های دوران 
كرونا، شاهد ارتقاء كمک های مردمی هستیم؛ پدیده مبارک مشاركت مردم و ادامه این روند 

در عین بركات مادی، بركات فرهنگی تقویت حس تعامل و همدلی را در بر خواهد داشت.

آیت الله اعرافی در دیدار مدیران کمیته امداد امام خمینی)ره(:
قم باید الگویی سرآمد و موفق برای کشور و جهان باشد

دبیركل مجمع هماهنگی پیروان امام و رهبری قم 
آقای  گفت:  قم  جدید  استاندار  انتصاب  تبریک  با 
شاهچراغی، عالم زاده ای شناخته شده و متولد قم است 
و از گذشته با مسائل استان قم كاملا آشنایی داشته  و در 
ایفای مسئولیت های محوله در سپاه پاسداران انقلاب 

اسلامی موفق بوده است. 
جلسه  در  بنایی  علی  حجت الاسلام والمسلمین 
ما  داشت:  اظهار  سخنانی  طی  مجمع  این  هفتگی 
این انتصاب را به فال نیک می گیریم و همگی برای 
موفقیت ایشان آرزوی توفیق داریم و امیدواریم ایشان 
با تکیه و اعتماد به كارشناسان خبره و امین و نیروهای 
بومی استان، كه در طی سالیان گذشته صلاحیت و 
شایستگی اجرایی خود را به اثبات رسانده اند، بتواند در 
ایام مسئولیت، دِین خود را به استان ادا نموده و نقش 

خود را در آبادانی و توسعه قم با موفقیت به انجام برساند. 
وی گفت: مسائل كلان قم به ویژه مدیریت منابع آبی 
"های  ایجاد صنایع  برای  جذب سرمایه گذار  استان، 
تک"، رفع موانع احداث فرودگاه بین المللی قم، شکوفا 
سازی منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان، توسعه مرزهای 
جغرافیایی استان و عمران و بازسازی بافت فرسوده شهر 
قم كه از زمان های گذشته به ارث رسیده و پرونده آن ها 
نیز همچنان باز مانده است، نیازمند تصمیم گیری های 
كارشناسانه و مدیریت جهادی است، كه امیدوارم این 
طرح ها با درایت استاندار جدید، به پیشرفت های خوبی 
نایل آید.  بنایی اضافه كرد: آشنایی آقای شاهچراغی با 
معضل ها و تنگناهای قم و ظرفیت عظیم علمی حوزه 
علمیه و مرجعیت شیعه مستقر در قم به  عنوان یک 
كلان شهر علمی و اثرگذار در جهان اسلام، نویدبخش 

موفقیت های آینده ایشان است .
اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  اسبق  نماینده 
همچنین یادآور شد: در بُعد فرهنگی و معنوی، قم 
به عنوان حرم اهل بیت و وجود مسجد جمکران و 
صدها زیارتگاه و اماكن زیارتی و سیاحتی و چندین 
كتابخانه ارزشمند ملی و نیز صدها كتابخانه شخصی و 
مركزیت حوزه های علمیه و حضور مراجع عظام تقلید و 
ظرفیت های فراوان دیگر، شایستگی برگزیده شدن به 
عنوان پایتخت فرهنگی جهان اسلام را دارد، زیرا این 
ظرفیت های عظیم و بی مانند در جهان اسلام نظیر 
ندارد.  بنایی ادامه داد: امیدواریم با همدلی و هم افزایی 
عناصر دلسوز و علاقه مند به اسلام و انقلاب، در دوره 
مسئولیت ایشان شاهد رشد و شکوفایی اقتصادی و 

ارتقای همه جانبه استان مقدس قم باشیم.

دبیرکل مجمع پیروان امام و رهبری قم: 

استاندار جدید قم با مسائل این استان کاملا آشنایی دارد

دو رام قطار از متروی تهران به امانت به شهر قم می رود، درحالی كه نه رئیس شورای 
شهر تهران خبری از این واگذاری دارد و نه شهرداری تهران درباره آن اطلاع رسانی 
كرده است؛ اما رسانه های شهر قم خبر وعده زاكانی درباره تأمین دو رام قطار برای 
تست گرم خط یک متروی قم را داده اند. در متن این خبر به نقل از حسین اسلامی، 
رئیس شورای شهر قم آمده است كه با نگاه مثبت و علاقه مندی زاكانی درباره خدمت 
به شهر مقدس قم، تأمین دو رام قطار برای تست گرم خط یک متروی قم قطعی شد.  
محمدحسین دهناد، رئیس كمیسیون عمران و حمل ونقل شورای اسلامی شهر 
قم هم درخصوص جزئیات این دیدار به یکی از رسانه ها گفته است : دراین جلسه  
تعاملات قم و تهران در حوزه های مختلف ازجمله نوسازی ناوگان حمل ونقل عمومی 
و چالش های مدیریت شهری مورد بررسی قرار گرفت. وی ادامه داد: با توجه به اینکه 
فاز یک متروی قم تکمیل شده و آماده بهره برداری است، قرار بر این شد كه دو رام 
قطار از سوی شهرداری تهران، مدتی به قم قرض داده شود تا زمانی كه قرارداد خرید 
واگن های چینی كه 80 دستگاه آن متعلق به قم است، به نتیجه نهایی برسد.  این 
عضو شورای شهر قم اضافه كرد: با كمک شهرداری تهران، قم نیز به جمع شهر هایی 
كه مترو دارند، افزوده می شود. دهناد درباره جزئیات واگذاری این دو رام قطار به 
متروی قم نیز توضیح داد: حالت های مختلفی مورد بررسی قرار گرفت؛ اینکه این 
قطار ها از سوی شهرداری قم خریداری شده و یا اجاره داده شود كه قرار شد به شکل 
تفاهم نامه ای این واگذاری انجام شود. شهرداری قم پیش از حضور زاكانی در مدیریت 
شهری تهران هم تلاش كرده بود در تفاهمی با شهرداری تهران برای راه اندازی متروی 
خود از واگن های متروی تهران استفاده كند.  درحالی زاكانی وعده اجاره دو رام قطار 
به متروی قم را داده است كه متروی تهران در روز های كرونایی به شدت دچار كمبود 
واگن است و هزارو 470 دستگاه واگن كم دارد. شورای شهر تهران واكنشی به این 
واگذاری نشان نداده، اما علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای شهر درباره انتقال دو 

رام قطار به قم به رسانه ها گفته است كه انتظار من این است كه مركز اطلاع رسانی 
شهرداری به موقع اطلاع رسانی كنند و اگر امکاناتی باید به شهر دیگر منتقل شود، 

باید شورا مجوز قانونی بدهد. 
زاکانی شهردارتهران:

 نه تنها به متروی قم بلکه از کمک به سایر کلان شهر ها دریغ نمی کنم
روز گذشته علیرضا زاكانی، شهردارتهران با تأیید این واگذاری اعلام كرده است 
نه تنها به متروی قم بلکه از كمک به سایر كلان شهر ها دریغ نمی كند. او گفته است 
كه ما در راستای همکاری با سایر كلان شهر ها در قالب دبیرخانه كلان شهر ها فعالیت 
می كنیم و قرار شد این دو رام قطار به صورت امانی برای تست گرم در اختیار قم قرار 
گیرد؛ چرا كه اگر بحث واگذاری بود، نیاز به مجوز شورا داریم. اما در قالب دبیرخانه 
كلان شهر ها با سایر كلان شهر ها همکاری می كنیم و به تازگی معاون حمل ونقل عنوان 
كرده كه استان البرز نیز چنین درخواستی داشته و به او گفته ام كه از كمک به سایر 
كلان شهر ها دریغ نمی كنیم، اما این دو رام قطار به صورت امانی به قم داده می شود 
و مجددا به تهران برمی گردد. درحالی اعضای شورای شهر تهران معتقدند چنین 
واگذاری نیاز به مجوز شورای شهر تهران دارد، اما در صورت واگذاری امانی به قم یا 
سایر شهر ها نیاز به چنین مصوبه ای نیست و در صورت تنظیم قرار داد و ارائه تضمین 
برابر قیمت واگن ها چنین واگذاری ای قانونی است.  زمان بازگشت این دو رام قطار كه 
گفته می شود سه واگنه هستند، هم زمان با نقد شدن واگن های چینی برای قم است. 
این درحالی است كه قرار داد واگن های چینی برای شهرداری هایی كه مترو دارند، 
سال هاست بلاتکلیف است و به تازگی وزارت كشور تلاش هایی برای پرداخت مبلغ 
اولیه قرارداد به شکل تهاتر نفتی یا مجوز از رهبری برای برداشت از صندوق توسعه 
ملی انجام داده است و در خوش بینانه ترین حالت این واگن ها زودتر از دو سال برای 

شهرداری ها نقد نمی شوند. 

شهردار تهران واگذاری را تایید کرد؛

واگن های متروی تهران، امانت به قم می رود! 
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عادت هایی که موجب افسردگی می شوند سبزی معطر و ادویه در غذا کمک 
کننده کاهش فشار خون

افزودن انواع چاشنی به غذا از جمله سبزی های معطر و ادویه فقط تاثیر در طعم 
غذا ندارد و مطالعات جدید نشان می دهد می تواند به كاهش فشار خون و سلامت 
قلب و عروق كمک كند.  پایگاه خبری ساینس گزارش داد، بیماری های قلبی 
عروقی عامل اصلی مرگ و میر در سراسر جهان هستند و فشار خون نیز یکی از 
مهمترین عوامل این عارضه است. از طرفی مطالعات مختلف تاثیر رژیم غذایی و 
نوع تغذیه را بر سلامت قلب بارها تایید كرده است. بر اساس مطالعات محققان 
دانشگاه پنسیلوانیا،  افزودن 6.5 گرم ادویه یا سبزی معطر به غذا كه معادل 1.3 
قاشق چایخوری است، نقش مهمی در كاهش فشار خون و به تبع آن سلامت قلب 
دارد. در این مطالعه آمده است وقتی غذا با ادویه و سبزی معطر طعم دار می شود، 
مصرف مواد مضری مانند شکر، نمک و روغن كاهش می یابد و همین امر در كاهش 
فشار خون و كاهش وزن نقش دارد. از طرفی انواع ادویه مانند فلفل،  زردچوبه و 
سبزی های معطر نیز حاوی مواد مغذی هستند. در این مطالعه 71 داوطلب شركت 
داده شدند. بررسی وضعیت سلامت و رژیم غذایی این افراد نشان می دهد افرادی 
كه روزانه از ادویه و چاشنی هایی مانند پونه، ریحان و آویشن، گرد لیمو و سایر 
طعم دهنده های طبیعی و گیاهی استفاده می كنند، فشار خون پایین تری دارند. 
برخی از این افراد از ادویه و سبزی معطر در تنقلات خود نیز استفاده می كنند و 
برای مثال میوه را همراه با سبزی معطر مصرف می كردند. فشار خون بالا یکی از 
مهمترین معضلات جامعه بهداشت است. بر اساس بیانیه مشترک سازمان جهانی 
بهداشت و امپریال كالج لندن، بررسی بیش از 100 میلیون نفر بین سنین 30 تا 79 
سال در 184 كشور نشان می دهد تعداد افراد بالغ 30 تا 79 ساله مبتلا به فشار خون 
از سال 1990 میلادی تاكنون دو برابر شده و از 650 میلیون به 1.28 میلیارد نفر 
رسیده است. فشار خون بالا مهمترین عامل بروز بیماری های قلبی عروقی، سکته 
مغزی و بیماری های كلیوی و به طور كلی ناتوانی افراد میانسال و سالمند است. 
نکته جالب توجه آن است كه این عامل كشنده به راحتی قابل تشخیص، پیشگیری 
و درمان است. در ادامه این گزارش آمده است در سال 2019 میلادی بیش از یک 
میلیارد نفر در سراسر جهان به فشار خون بالا مبتلا بودند كه اكثرا در كشورهای فقیر 

و كم درآمد زندگی می كنند.
هزینه درمان و تشخیص فشار خون بسیار پایین است

با استفاده از یک دستگاه سنجش فشار خون خانگی می توان فشار خون را در تمام 
طول روز كنترل كرد. در صورتی كه امکان كنترل فشار خون در منزل وجود نداشته 

باشد، در مراكز بهداشت محلی نیز می توان فشار خون را اندازه گیری كرد.
بر خلاف بیماری های دیگر، داروی فشار خون بسیار ارزان و در دسترس است. با 

یک قرص ساده می توان این عارضه را كنترل كرد.
سازمان جهانی بهداشت چندی پیش حقایقی در مورد فشار خون منتشر كرده كه 

در ادامه بیان شده است:
- حدود 1.28 میلیارد بزرگسال 30تا 79 سال در سراسر جهان به فشار خون بالا 
مبتلا هستند كه دو سوم آنان در كشورهای فقیر و كم درآمد زندگی می كنند. در ادامه 
آمده است 46 درصد از مبتلایان از وجود بیماری خود اطلاعی ندارند و به تبع آن 
برای درمان و حل مشکل اقدامی نمی كنند. - از هر 5 مبتلا به فشار خون، فقط 
یک نفر فشار خون خود را تحت كنترل دارد و برای آن دارو مصرف می كند. - یکی 
از مهمترین اهداف جهانی در حوزه بیماری ها غیر واگیر، كاهش میزان شیوع فشار 

خون بین سال های 2010 تا 2030 میلادی تا میزان 33 درصد است.
 دستورالعمل سازمان جهانی بهداشت برای کاهش فشار خون

- كاهش مصرف نمک به میزان كمتر از پنج گرم در روز
- مصرف میوه و سبزی در رژیم غذایی روزانه

- ورزش منظم
- عدم استعمال دخانیات و مصرف الکل

- اجتناب از مصرف غذاهای چرب
- اجتناب از مصرف چربی های ترانس

- بررسی روزانه فشار خون
- جلوگیری از استرس

- درمان فشار خون در صورت افزایش

جوش روی بینی یا آكنه بینی مسئله ای بسیار شایع است. ناحیه ی T صورت 
محل تجمع و تمركز غدد چربی است و چربی زیادی تولید می كند، به همین 
دلیل گهگاه جوش هایی روی بینی ظاهر می شوند. جوش های روی بینی هم 
دردناک هستند و هم سرسخت و شاید بیشتر از یک هفته طول بکشد تا برطرف 

شوند.
این جوش ها فقط بدترشان می كند. بنابراین می خواهیم به شما یاد بدهیم 
چگونه هر چه زودتر از شر این جوش های لجوج خلاص شوید، البته با كمک 

راهکارهای طبیعی و خانگی.
راهکارهای خانگی برای رفع جوش های روی بینی

پوست لیموترش
پوست لیموترش را به آرامی بفشارید جوری كه عصاره ی آن خارج شود، فقط 
همین عصاره را به مدت 5 دقیقه روی جوش هایتان بمالید، اجازه دهید حدود 

یک ربع بماند و سپس با آب خالی بشویید. روزی دو بار این كار را انجام دهید.
چرا؟ پوست لیموترش دارای خواص ضدمیکروبی است و تکثیر باكتری های 
روی پوست و باكتری هایی را كه در حضور چربی رشد می كنند و سبب تشکیل 

آكنه می شوند كاهش می دهد.
یخ

شما به چند تکه یخ و یک پارچه تمیز نیاز دارید. چند تکه یخ را در پارچه ای 
تمیز بپیچید و به آرامی آن را به مدت 20 دقیقه روی جوش ها فشار دهید. این 

كار را هر چند ساعت یک بار تکرار كنید.
چرا؟ یخ از دوران باستان برای كاهش درد و تورم )به سبب منقبض كردن 
رگ ها( و التهاب به كار می رفته است. این كار می تواند تسکین موقتی ایجاد 

كرده و ظاهر و قرمزی جوش را كمتر كند.

روغن درخت چای
شما به یک تا دو قطره روغن درخت چای و یک قاشق غذاخوری روغن حامل 
نیاز دارید. این دو روغن را با هم تركیب كرده و آن را روی جوش هایتان بزنید، 
بگذارید حداقل 10 دقیقه بماند و سپس با آب بشویید. روزی دو بار این كار را 

انجام دهید.
چرا؟ روغن درخت چای به عنوان یک عنصر ملایم اما موثر می تواند آكنه های 
نه چندان سرسخت را به طور موثر پاكسازی نماید یا از قرمزی و التهابشان كم 

كند.
بنابراین  صورت اند.  قسمت های  دیگر  منافذ  از  بزرگ تر  بینی  روی  منافذ 
باكتری ها و آلودگی ها و چربی راحت تر در این منافذ گیر می افتند و باعث جوش 

می شوند
ویچ هازل یا عنبرسائل

شما به یک قاشق مرباخوری روغن عنبرسائل و یک تکه پنبه نیاز دارید. با 
كمک پنبه، عنبرسائل را روی جوش هایتان بزنید و بگذارید خشک شود، 15 

دقیقه بعد بشویید. روزی یک بار این كار را انجام دهید.
چرا؟ عنبرسائل دارای تانین است كه معمولا برای كاهش جوش و آكنه به كار 

می رود. روغن این گیاه، قرمزی و التهاب را كاهش می دهد.
خمیر دندان

فقط كافیست مقدار كمی خمیردندان )اندازه یک نخود( را روی جوشتان 
بگذارید تا 30 دقیقه بماند، سپس با آب سرد بشویید. روزی یک بار این كار را 

انجام دهید.
چرا؟ خمیردندان دارای جوش شیرین و دیگر موادی است كه می توانند جوش 
را خشک كنند. البته این شیوه از نظر علمی ثابت نشده است و جزو توصیه های 

اكید نیست، اما می توانید امتحان كنید. دقت داشته باشید كه خمیردندان نباید 
برای كل صورت استفاده شود؛ فقط روی جوش.

دهان شویه 
شما به یک قاشق مرباخوری دهانشویه لیسترین و تکه ای پنبه نیاز دارید. 
با پنبه، مقداری دهانشویه لیسترین را روی جوشتان بزنید و بعد از 10 دقیقه 
بشویید. بسته به اینکه جوشتان با چه سرعتی در حال خشک شدن است، روزی 

2 تا 3 بار این كار را انجام دهید.
چرا؟ دهانشویه لیسترین حاوی عصاره های مانند منتول، اكالیپتول، الکل و 
دیگر مواد است كه همگی خاصیت خشک كنندگی روی جوش ها دارند. این 
شیوه  را خیلی از افراد امتحان كرده اند و نتیجه گرفته اند اما هنوز مطالعه ای روی 

آن انجام نشده است.
توجه:

تمام روش های گفته شده بر اساس تجربه و طب سنتی هستند و باید با 
احتیاط مصرفشان كنید. زیاده روی در هر یک از این راهکارها ممکن است 
عارضه را بدتر كند. بهترین كار این است كه با پزشک مشورت كرده و داروهای 
تجویزی او را به كار ببرید و در كنار آن از روش های طبیعی هم كمک بگیرید. 

ضمنا برای پیشگیری از ظاهر شدن جوش و آكنه، توصیه هایی داریم:
. صورتتان را روزی دو بار با آب گرم و به آرامی بشویید.

. پوستتان را زیاد نسابید چون ضایعاتی كه وجود دارند تحریک می شوند.
. از داروهای آنتی باكتریال تجویزی پزشک كه حاوی سالیسیلیک اسید یا 

بنزوئیل پراكسید هستند استفاده كنید.
. از لوازم آرایشی چرب استفاده نکنید.

. از محصولات مراقبت از پوست و آرایشی ضدجوش استفاده كنید.
. مکررا به صورت و بینی خود دست نزنید چون این كار می تواند آلودگی ها را به 

پوستتان انتقال داده و باعث بروز جوش شود.
جوش و آكنه زمانی ظاهر می شود كه آلودگی ها و چربی و باكتری ها در منافذ 
پوست گیر می افتند. اگر روی بینی تان مکررا جوش می زند، چند دلیل ممکن 

است داشته باشد:
علت های ایجاد جوش روی بینی

بنابراین  منافذ دیگر قسمت های صورت اند.  از  بزرگ تر  بینی  منافذ روی   .
باكتری ها و آلودگی ها و چربی راحت تر در این منافذ گیر می افتند و باعث جوش 

می شوند.
. مراقبت نادرست از پوست یا استفاده از محصولانی كه باعث ایجاد جوش و 

اكنه می شوند می توانند دلیل ظاهر شدن جوش های روی بینی باشند.
. منطقه T صورت، خصوصا بینی، چرب تر از سایر قسمت های صورت است 
زیرا غدد چربی بیشتری دارد و همین باعث می شود بینی چرب بوده و به راحتی 

جوش بزند.
. مصرف زیاد شیر پُرچرب هم می تواند دلیل بروز جوش و آكنه باشد.

نتیجه
جوش روی بینی متداول بوده و معمولا با مراقبت های مناسب از پوست و 
استفاده از راهکارهای موضعی رفع می شود. ممکن است شما چند روش توصیه 
شده در این مطلب را به كار ببرید تا از التهاب جوش هایتان كمتر شده و بتوانید 
جوش ها را كنترل كنید، اما این راهکارها نمی توانند علت اصلی بروز جوش های 
مکرر را برطرف نمایند و باید جهت كشف علت این عارضه به پزشک متخصص 

پوست مراجعه كرده و علت اصلی را درمان نمایید.

راهکارهای ساده خانگی برای رفع آکنه بینی؛

آیا به میزان کافی در طول روز فیبربا جوش های روی بینی چه كنیم؟
 مصرف می کنید؟

فیبرغذایی، اجزای گیاهی دست نخورده و غیر قابل هضم توسط آنزیم های 
گوارشی می باشد كه به دو دسته محلول و نامحلول تقسیم بندی می شود.

دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت فیبرغذایی، اجزای گیاهی دست نخورده و غیر 
قابل هضم توسط آنزیم های گوارشی می باشد. به عبارت دیگر كربوهیدرات های 
غیرقابل هضم و لیگنین كه بخشی از تركیبات دست نخورده گیاهان می باشند فیبر 
نامیده می شوند. فیبرعملکردی، كربوهیدرات غیر قابل هضم است كه از گیاهان 

استخراج و یا ساخته می شود.
 بسیاری از مطالعات حیوانی بیان داشته اند كه بسیاری از فیبر های ویسکوز 
باعث افزایش جذب مواد معدنی می گردند. اما به هرحال در یک مطالعه دیده شده 
است، زمانیکه 12 گرم در روز سبوس به غذا افزوده گردد، جذب آهن 51 تا 74 

درصد كاهش می یابد كه این كاهش به دلیل حضور فیتات نیست.
 غلظت كلسترول سرم می تواند توسط فیبر های غیرمحلول نظیر سلولز و لیگنین 
و نیز توسط فیبر های محلول پکتین و پسلیوم تحت تاثیر قرار گیرد. مکانیسم عمل 
آن ها از طریق اتصالشان به اسید های صفراوی مشتق شده از كلسترول در مدفوع 

و افزایش دفع آن ها در نتیجه كاهش جذب چربی ها می باشد.
 فیبرغذایی توسط باكتری های موجود در روده به اسید های چرب كوتاه زنجیر 
به  منجر  كه می توانند  تخمیر می گردند   )Short Chain Fatty Acid: SCFA(

كاهش چربی خون گردند.
 دریافت كافی برای فیبر 38 گرم در روز برای مردان و 25 گرم در روز برای زنان 

50-19 ساله تعیین گردیده است.
 توصیه های دریافت فیبر برای بزرگسالان بیشتر از 51 سال 21 گرم در روز برای 
زنان و 30 گرم در روز برای مردان می باشد. نیاز به دریافت فیبر در افراد مسن كاهش 

می یابد، زیرا متوسط دریافت انرژی با افزایش سن كاهش می یابد.
 منابع فیبرشامل سبزیجات و میوه ها، غلات كامل )مثل نان سبوس دار( و 
از  به مقدار مشخص  باید  افراد سالم  حبوبات است كه طبق هرم غذایی همه 
گروه های هرم مصرف كنند تا میزان فیبر توصیه شده در طول روز را دریافت كنند.

 فیبر ها به دو دسته محلول و نامحلول تقسیم بندی می شود.
 هر دو نوع فیبر تاثیرات مثبتی بر عملکرد دستگاه گوارش و كاهش خطرات 
برخی بیماری ها دارند. نقش فیبر درعملکرد دستگاه گوارش بر اساس میزان 
حلالیت آن متغیر می باشد.. فیبر های نامحلول نظیر سلولز ظرفیت جذب آب مواد 
غیر قابل هضم را افزایش می دهند. این امر منجر به افزایش حجم مدفوع، دفعات 

اجابت مزاج در روز و كاهش زمان عبور مواد غذایی از روده می گردد.
 فیبر های محلول با تشکیل ژل سبب آهسته نمودن زمان عبور مواد از دستگاه 
گوارش شده و از طریق اتصال با سایر مواد مغذی نظیر كلسترول و مواد معدنی 

میزان جذب آن ها را می كاهند.
متغیر  آن  میزان حلالیت  اساس  بر  گوارش  در عملکرد دستگاه  فیبر  نقش   
می باشد. فیبر های غیرقابل هضم دارای نقش های فیزیولوژیکی مهمی در بدن 

انسان می باشند. 
فیبر های نامحلول نظیر سلولز ظرفیت جذب آب مواد غیر قابل هضم را افزایش 
می دهند. این امر منجر به افزایش حجم مدفوع، دفعات اجابت مزاج در روز و 
كاهش زمان عبور مواد غذایی از روده می گردد. فیبر های محلول با تشکیل ژل 
سبب آهسته نمودن زمان عبور مواد از دستگاه گوارش شده و از طریق اتصال با 
سایر مواد مغذی نظیر كلسترول و مواد معدنی میزان جذب آن ها را می كاهند. 
فیبر های غیرقابل جذب ویژه كه توسط باكتری های روده تخمیر می شوند، منجر به 
تحریک جذب روده ای و حفظ تعدادی از مواد معدنی نظیر كلسیم، منیزیوم، روی و 
آهن می گردند. بسیاری از تحقیقات نشان داده اند كه مصرف فیبر ویسکوز )مانند 

صمغ و پکتین( جذب روده ای كلسیم، منیزیم، آهن و یا روی را مختل نمی كند.

استاد بیماری های زنان :

استاد بیماری های زنان
 »ویتامین«طلایی برای »زنان«

استاد بیماری های زنان گفت:بعد از یائسگی كه خون ریزی قاعدگی وجود ندارد 
و بدن آهنی از دست نمی دهد نیاز جدیدی ایجاد می شود كه نیاز به مصرف كلسیم 

و ویتامین D است.
مریم كاشانیان، استاد بیماری های زنان در گفت وگویی درباره »مهمترین عوامل 
موثر در تامین سلامت زنان«، اظهار داشت:بعد از یائسگی كه خون ریزی قاعدگی 
وجود ندارد و بدن آهنی از دست نمی دهد نیاز جدیدی ایجاد می شود كه نیاز به 

مصرف كلسیم و ویتامین دی است.
وی یادآور شد:چون استخوانها به دلیل كمبود هورمون شروع به پوک شدن 
می كنند و این پوكی استخوان می تواند روی سلامت خانم ها تاثیر گذارد و منجر به 

شکستگی استخوان و حتی تا مرگ منجر شود.
 استاد بیماری های زنان متذكر شد: خانم ها بعد از یائسگی باید به این قضیه توجه 
داشته باشند؛ چون در معرض پوكی استخوان قرار می گیرندباید كلسیم و ویتامین 
دی را مصرف كنند؛ این حداقل هایی است كه برای سلامت یک خانم از نظر 

جسمی و سیستم باروری ضروری است.

فوق تخصص گوش، حلق و بینی :

»وزوز کردن« گوش نشانه چیست؟ 
فوق تخصص گوش، حلق و بینی گفت:فردی كه دچار وزوز كردن گوش است 
در گوش خود احساس صوت و زنگ می كند؛ چنین حالتی در این افراد به دنبال 
كاهش حس شنوایی است و درمان خاصی دارد و بیمار باید به پزشک متخصص 

مراجعه كند. 
محمد محسنی، استاد بیماری های گوش،حلق و بینی درباره »وزوزكردن گوش«، 

بیان داشت: وزوز گوش یکی از معضلات بیماری های گوش است.
وی ادامه داد: دو مدل وزوز گوش داریم؛ یک نوع وزوزكردن مربوط به سیستم های 
مجاور شنوایی است؛ مثلا بیماری كه در گوش خود احساس ضربان كرده و این 

فرق می كند.
استاد بیماری های گوش،حلق و بینی افزود: اما بیماری وجود دارد كه در گوش 
خود احساس صوت و زنگ می كند و بحث مربوط به وزوز نیز همین نوع است؛ 

چنین حالتی در این افراد به دنبال كاهش حس شنوایی است. 
محسنی تصریح كرد: یعنی در زمانی كه ضعف اعصاب شنوایی وجود دارد ایجاد 

می شود و درمان خاصی دارد و بیمار باید به پزشک متخصص مراجعه كند.
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مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم :

مشکل کمبود آب در ۱۸ روستای قمرود 
برطرف می شود

مدیرعامل شركت آب و فاضلاب استان قم گفت: با بهره برداری از مجتمع آب رسانی قمرود، 
مشکل كمبود آب در 18 روستای این دهستان برطرف می شود. 

از بخش های مختلف مجتمع در حال احداث،  نماینده قم در مجلس شورای اسلامی 
آب رسانی قمرود بازدید كرد و از نزدیک در جریان میزان پیشرفت این پروژه قرار گرفت.

دكتر امیرآبادی با اشاره به مشکل كم آبی و چالش های پیش روی مردم روستاهای این بخش، 
خواستار تسریع در اجرای این پروژه شد و تصریح كرد: باید با رفع مشکلات و موانع و همچنین 

پیگیری در خصوص تخصیص اعتبارات هر چه زودتر این پروژه به بهره برداری برسد.
نماینده قم در مجلس شورای اسلامی همچنین پیگیری ها و هماهنگی هایی را به منظور 
تخصیص هر چه سریع تر اعتبارات به این پروژه از طریق بانک عامل انجام داد تا مسیر اجرای 

پروژه هموارتر شود.
مدیرعامل شركت آب و فاضلاب استان قم در این بازدید به ارائه گزارشی از تلاش های صورت 
گرفته به منظور آب رسانی به روستاهای قم پرداخت و اظهار داشت: در سال 94 به منظور تأمین 
آب موردنیاز روستاهایی كه در استان با كمبود آب مواجه بودند هشت مجتمع آب رسانی تعریف 

شد.
وی با بیان اینکه در حال حاضر عمده این مجتمع ها به بهره برداری رسیده است، گفت: 
امیدواریم با رفع مشکلات و تأمین اعتبارات دو مجتمع آب رسانی قمرود و كهک هم تا پایان سال 

آینده به صورت كامل در مدار بهره برداری قرار گیرند.
دكتر علی جان صادق پور در ادامه به تشریح وضعیت مجتمع آب رسانی قمرود پرداخت و 
ابراز داشت: به منظور تأمین آب 18 روستای قمرود كه به دلیل فرسودگی خط انتقال، افزایش 
جمعیت و رشد مصرف با مشکل كم آبی به ویژه در فصل تابستان مواجه بودند این مجتمع آغاز 

شد.
را ازجمله  بتنی هزار مترمکعبی  انتقال و احداث یک باب مخزن  وی 14 كیلومتر خط 
بخش های مجتمع آب رسانی قمرود برشمرد و خاطرنشان كرد: در حال حاضر عملیات اجرایی 
مخزن و 7 كیلومتر خط انتقال به پایان رسیده و مابقی پروژه نیز با رفع مشکلات در حال انجام 

است.
مدیرعامل شركت آب و فاضلاب استان قم با بیان اینکه عملیات اجرایی مجتمع آب رسانی 
قمرود بهمن ماه سال 99 آغاز و طبق برنامه باید تا خردادماه سال جاری به پایان می رسید، یادآور 
شد: متأسفانه معارضات اجتماعی، عبور از حریم بزرگراه، راه آهن، اراضی كشاورزی و منابع 

طبیعی مشکلاتی به وجود آورد كه بهره برداری از این پروژه را به تعویق انداخت.
وی با اشاره به اینکه با همکاری و مساعدت مسئولان محلی و استانی به ویژه معاون عمرانی 
استاندار مشکلات تعارض رفع شده است، تأكید كرد: امیدواریم تا پایان سال جاری یا نهایتاً 
خردادماه سال آینده عملیات اجرایی این پروژه به پایان برسد و شاهد رفع مشکل كم آبی در 

روستاهای این بخش باشیم.
دكتر صادق پور همچنین با اشاره به تأمین اعتبارات این پروژه از اسناد خزانه، خواستار تسریع 

تخصیص اعتبارات شد.
 

معاون اداره کل آموزش وپرورش استان قم :

دانش آموزان متوسطه دوم ملزم
 به حضور در مدارس هستند

 معاون تربیت  بدنی و سلامت آموزش وپرورش استان قم گفت: با توجه به اینکه شرایط آموزش 
حضوری درمدارس متوسطه دوم فراهم شده، دانش آموزان ملزم به حضور درمدرسه هستند.

مجتبی رمضان بیگی افزود: تاكنون حدود 70 هزار دانش آموز واكسیناسیون شده اند كه 
حدود 70 درصد دانش آموزان متوسطه استان را تشکیل می دهد.

وی با بیان این كه از 15 آبان ماه جاری آموزش دوره متوسطه به صورت حضوری شده است، 
اضافه كرد: دانش آموزان هر كلاس به 2 گروه تقسیم می شوند و هر گروه 2 یا 3 روز در هفته 

به صورت حضوری آموزش دریافت می كنند.
وی با اشاره به لزوم رعایت فاصله 1.5 متری تا 2 متر بین دانش آموزان، ادامه داد: تمام 
پروتکل های بهداشتی از جمله استفاده از ماسک و فاصله گذاری اجتماعی در مدارس رعایت 

می شود.
رمضان بیگی تاكید كرد: با فراهم شدن شرایط حضور در مدرسه، دانش آموزان مکلف هستند 

در كلاس های درس حاضر شوند و غیبت بی دلیل آنان قابل قبول نیست.
وی تصریح كرد: درحال حاضر حضور صرف دانش آموزان در فضای مجازی مورد قبول نیست 

و افرادی كه در كلاس های درس حاضر نمی شوند، باید دلیل قابل قبول داشته باشند.
وزارت  توافق  اساس  بر  كرد:  خاطرنشان  واكسن،   تزریق  بودن  اختیاری  به  اشاره  با  وی 
آموزش وپرورش و وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی حضور دانش آموزان در واحدهای 
آموزشی منوط به تزریق واكسن نیست و اگر دانش آموزی واكسن نزده نیز باید در مدرسه حاضر 

شود.
معاون آموزش وپرورش قم تاكید كرد: تجربه نشان داده واكسن مهم ترین ابزار پیشگیری از 
شیوع بیماری است و اگر به صورت گسترده انجام شود می تواند زنجیره انتقال بیماری را قطع 

كند.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم خبرداد:

اهدای 3۵0 قلم تجهیزات پزشکی
 به دانشگاه علوم پزشکی قم 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از اهدای 350 قلم تجهیزات پزشکی مقابله با كرونا توسط 
بانک قرض الحسنه مهر ایران خبرداد و گفت: مشاركت مجموعه های مختلف و خیرین در 

راستای تامین تجهیزات بهداشت و درمان امر مهمی است. 
محمد رضا قدیر رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم در مراسم اهدای تجهیزات پزشکی به 
دانشگاه  علوم پزشکی قم، با اشاره به اینکه مشاركت مجموعه ها و خیرین در تامین تجهیزات 
و وسایل بهداشت و درمان یک امر مهم است گفت: اگر مردم در امر واكسیناسیون و رعایت 
 شیوه نامه های بهداشتی با كادر بهداشت و درمان همکاری نکنند امکان قطع زنجیره شیوع 

ویروس كرونا وجود نخواهد داشت.
وی از مشاركت 67 درصدی مردم قم در واكسیناسیون  خبر داد و گفت: متاسفانه این آمار 
حدود 12 درصد از میانگین كشوری كمتر است كه باید با مشاركت مردم در امر واكسیناسیون 

جبران شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم از سازمان های مردم نهاد و مجمع خیرین برای تجهیز و 
تکمیل اقلام پزشکی مورد نیاز و حمایت از كادر درمان دعوت كرد و گفت: مشاركت و حمایت 
بانک قرض الحسنه مهر ایران در اهدای تجهیزات پزشکی مقابله با كرونا می تواند نه تنها الگوی 

نظام بانکی كشور باشد، بلکه در ترویج سنت حسنه وقف یک نمونه كم نظیر است.
 

معاون اداره کل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم خبرداد:

تشکیل پاتوق گردشگری
 در خانه تاریخی یزدان پناه

معاون اداره كل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی قم از تشکیل پاتوق گردشگری در 
خانه تاریخی یزدان پناه خبر داد.

مهدی نصر اظهار كرد: فعالان، صاحب نظران و اساتید گردشگری قم هر هفته روزهای 
سه شنبه بعد از ظهر در خانه تاریخی یزدان پناه دور هم جمع می شوند و در مورد گردشگری به 
گپ و گفتگو می پردازند. معاون گردشگری قم با اشاره به لزوم برگزاری نشست های اندیشه ای 
در حوزه گردشگری، ادامه داد: با استفاده از نظر صاحب نظران و تشکیل جلسات متعدد تحت 

عناوینی همچون اتاق فکر یا پاتوق گردشگری است كه چرخ گردشگری حركت خواهد كرد.
نصر اصفهانی با بیان این كه چرخ گردشگری بعد از 20 ماه از شیوع كرونا، به تازگی و به 
آهستگی حركت خود را آغاز كرده است، افزود: این اداره كل نیازمند نظر اساتید فن و متخصص 

در صنعت گردشگری برای دوران پساكرونا است.«
او با بیان این كه نظرات و پیشنهادات باید كاربردی و با واقعیت ها هم خوانی داشته باشد، 
تصریح كرد: منطبق بودن نظرات با واقعیت های موجود در ادارات و سازمان ها نشان دهنده 

هوش بالای خبرگان و ایده پردازان خواهد بود.
 

اهدای سه کاشی قدیمی از حرم های 
نجف و کربلا به موزه فاطمی 

سه كاشی متبرک از حرم های امیرالمؤمنین، امام حسین و حضرت ابوالفضل علیهم السلام 
توسط جابر مقدم نژاد به موزه فاطمی اهدا شد و در معرض دید عموم مردم قرار گرفت. 

سه كاشی متبرک و قدیمی از حرم های مطهر نجف و كربلا توسط جابر مقدم نژاد از خادمان 
آستان مقدس بانوی كرامت به موزه فاطمی اهدا شد.

كاشی متبرک حرم مطهر حضرت اباالفضل)ع( حدود 70 سال قدمت دارد و دو كاشی دیگر 
كه یکی از حرم مطهر امیرالمؤمنین)ع( و دیگری از حرم مطهر امام حسین)ع( است كاشی 

هفت رنگ و مربوط به دوره صفوی است.
این سه كاشی متبرک در موزه فاطمی، تالار عترت، گنجینه وقف و واقفان و در گنجواره 

هدایای اماكن متبركه در معرض دید عموم مردم قرار گرفته است.

معاون امور بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم: 

سالانه سه هزار و ۵00 تن کلزا
 در قم تولید می شود 

 معاون امور بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد كشاورزی قم گفت:سالانه در استان قم 
بیش از سه هزار و 500 تن كلزا تولید می شود كه این میزان با توجه به وضعیت آب وهوایی قم، 

قابل توجه است. 
محمد علی سلامی اظهارداشت : با توجه به این میزان تولید كلزا در استان می توان گفت 
برای هر شهروند قمی به طور میانگین سالانه 2 لیتر روغن بدست می آید كه با توجه به مصرف 

جهانی سالانه 3 لیتر روغن برای هر فرد، عدد قابل قبولی است.
 معاون امور بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد كشاورزی قم افزود: كشت كلزا در قم بر 
اساس تحقق راهبرد تغییر الگوی كشت و در راستای كمک به خودكفایی در تولید دانه های 
روغنی مورد نیاز كشور صورت می گیرد و این استان با وجود محدودیت در منابع آبی و شرایط 

خاص جغرافیایی، تاكنون توانسته نقش موثری در تامین امنیت غذایی مردم داشته باشد.
او ادامه داد: كشاورزان قمی نیز در زمینه گسترش كشت كلزا در این استان برای كمک به 
خودكفایی كشور در تولید محصول های غذایی، نهایت همکاری را با سازمان جهاد كشاورزی 
راهبردی  این محصول  به كشت  را  از مزارع خود  توجهی  قابل  و هر سال بخش  قم دارند 

اختصاص می دهند.
سلامی با بیان این كه استفاده از ارقام مناسب با شرایط آب و هوایی قم ازجمله راهبرد هایی 
است كه برای كشت كلزا دنبال می كنیم، گفت: طی سال های اخیر توجه كشاورزان قمی به 
كشت كلزا افزایش یافته است و بیش از 500 بهره بردار در مناطق مختلف استان به تولید این 

محصول راهبردی می پردازند.
 معاون امور بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد كشاورزی قم همچنین با اشاره به مزایای 
توسعه كشت كلزا در مزارع استان، ادامه داد: با توجه به الگوی كشت زراعی استان و نیاز مبرم 
به تولید محصول جو بسیاری از اراضی قم همه ساله به كشت این محصول اختصاص می یابد 
كه این امر باعث طغیان علف هرز های سمج از جمله جو دره و افزایش بیماری لکه برگی در این 
مزارع می شود كه در همین رابطه و به منظور بهبود تناوب زراعی و همچنین كنترل علف های 
هرز علاوه بر توسعه استفاده از بذور اصلاح شده، توسعه كشت گیاه كلزا در دستور كار سازمان 

جهاد كشاورزی قم قرار گرفته است.
 

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم :

قیمت قبردربهشت معصومه )س(  
کمترازدیگر قبرستان هاست

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم با اشاره به هزینه های قیمت قبور در آرامستان 
بهشت معصومه )س(گفت: قیمت قبور در این آرامستان در مقایسه با هزینه های قبور داخل 

شهر به شدت اختلاف داشته و بسیار كمتر است.
سید سیف الدین موسوی نیاركی  با اشاره به چگونگی دریافت هزینه ها در آرامستان بهشت 
معصومه )س( اظهار كرد: تمامی هزینه های كفن ودفن بر اساس مصوبات شورای اسلامی شهر 
دریافت می شود؛ در این راستا همه هزینه ها بر اساس برآوردهای سال بعد و میزان هزینه كرد در 
هیئت مدیره جمع بندی و در بودجه سالانه به شورای اسلامی شهر ارسال و مصوب می شود و 

پس از تائید فرمانداری و ابلاغ به سازمان اجرایی می شود.
وی بابیان اینکه این سازمان فقط بر اساس بودجه مصوب در خصوص دریافت هزینه ها 
اقدام می كند، افزود:  هزینه ها در این بخش در دو قسمت تقسیم می شود كه بخشی از آن 
مربوط به خرید وسایل و تجهیزات همچون كفن، كاور حمل جسد و پلاستیک و ... است 
و بخش دیگر مربوط به آیتم هایی در حمل اموات توسط آمبولانس، خدمات، شست وشو و 

دفن است.
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم تصریح كرد: گاهی برای حمل اموات بیش 
از چهار سرویس آمبولانس تا رسیدن به پزشکی قانونی و آرامستان نیاز است كه اختلاف 
هرچند  می شود،  محاسبه  بیشتر  مسافت  پیمودن  دلیل  به  عمدتاً  بخش  این  هزینه های 

شهرداری برای بسیاری از هزینه ها یارانه ای را نیز در نظر گرفته است.
وی با اشاره به هزینه های قیمت قبور در آرامستان بهشت معصومه )س( عنوان كرد: قیمت 
قبور در این آرامستان در مقایسه با هزینه های قبور داخل شهر به شدت اختلاف داشته و بسیار 

كمتر است.
موسوی نیاركی هزینه های دریافتی از متوفیان را موردتوجه قرارداد و گفت:  در كنار اینکه 
بسیاری از قبور رایگان است اما هزینه ای هم دریافت می شود كه صرف هزینه های عمرانی و 
زیرساختی همچون ایجاد مسیرهای دسترسی، نگهداری آرامستان، روشنایی و فضای سبز 

می شود.
وی عنوان كرد: قبور داخل آرامستان بهشت معصومه )س( در قطعات جاری علاوه بر پرسنل 
و خادمان شهرداری، برای پدر و مادر و همسر شهدا و جانبازان بالای 25 درصد و اهداكنندگان 

عضو نیز رایگان است.
گروه هایی  برای  همچنین  كرد:  عنوان  قم  شهرداری  آرامستان های  سازمان  مدیرعامل 
نظیر افراد زیر پوشش نهادهای حمایتی شامل كمیته امداد و بهزیستی، افراد زیرخط فقر و 

مجهول الهویه رایگان است.
وی در مورد رزرو و پیش خرید قبر افزود: با افزایش تعداد متوفیان پس از همه گیری كرونا، 
پیش فروش قبر ممنوع بوده تا ساماندهی بهتری داشته باشیم، البته پیش فروش قبر برای یک 

نفر از نزدیکان متوفی امکان پذیر است.
 

با امضای تفاهم نامه ای؛

دانش آموزان و معلمان قمی
 در حفظ منابع طبیعی مشارکت می کنند

و  اداره كل منابع طبیعی  تفاهم نامه ای میان  انعقاد  بر اساس  و معلمان قم  دانش آموزان 
آبخیزداری و اداره كل آموزش و پرورش این استان، به  عنوان همیاران طبیعت در حفظ، احیا، 

توسعه و بهره برداری مطلوب از منابع طبیعی مشاركت خواهند كرد. 
 نشست امضای تفاهم نامه میان مدیران كل آموزش و پرورش و منابع طبیعی و آبخیزداری 
استان با موضوع بهره مندی از ظرفیت دانش آموزان و معلمان و سوادآموزان به  عنوان همیاران 

طبیعت برگزار شد.
بی نظیر  نقش  مورد  در  قم  استان  آبخیزداری  و  طبیعی  منابع  مدیركل  شعاعی  محمد 
دانش آموزان به عنوان آینده سازان استان در ترویج فرهنگ حفظ منابع طبیعی اظهار داشت: 
آشنایی دانش آموزان با مباحث مرتبط با حوزه منابع طبیعی می تواند موجب مشاركت آحاد 

جامعه در حفظ منابع طبیعی شود.
 مدیركل آموزش و پرورش استان قم نیز تصریح كرد: منابع طبیعی به ویژه فضاهای سبز در 
ایجاد نشاط میان دانش آموزان و تجدید قوای فکری آن ها برای یادگیری مطلوب تر مطالب 

آموزشی نقش مهمی دارد. 
حمید رضا شیخ الاسلام خاطرنشان كرد: با استفاده از فضاهای موجود در اردوگاه های 
را به  از منابع طبیعی  تا روش های حفظ و حراست  ملاصدرا و 15 خرداد تلاش می كنیم 

دانش آموزان آموزش دهیم.
وی با اشاره به اینکه در كتاب های درسی در مورد منابع طبیعی آموزه هایی وجود دارد، گفت: 

تلاش می كنیم تا با همکاری معلمان دانش آموزان را با این مطالب بیشتر آشنا كنیم.
همچنین در ادامه ناصر حمزه ای معاون پرورشی اداره كل آموزش و پرورش استان نیز با 
اعلام آمادگی این اداره كل برای مشاركت در طرح همیاران طبیعت گفت: امیدواریم بتوانیم 
از ظرفیت های اداره كل منابع طبیعی و آبخیزداری قم در برنامه های فرهنگی و پرورشی ویژه 

دانش آموزان بهره مند شویم.
حمیدرضا زمانی رئیس اداره آموزش، ترویج و مشاركت های مردمی اداره كل منابع طبیعی 
و آبخیزداری استان هم هدف طرح همیاران طبیعت را ساماندهی و استفاده از توانایی 
قشرهای مختلف در جامعه دانست و گفت: آموزش و پرورش با تکیه بر ظرفیت معلمان و 
دانش آموزان می تواند در راستای فرهنگ سازی در عرصه منابع طبیعی نقش مهمی را ایفا 

كند.
 

مدیرعامل موسسه حماسه یاران خبرداد:

تولید سه گانه »مادرانه«
 اسطوره های ایثار در قم

مدیرعامل موسسه حماسه یاران از تولید سه اثر مادرانه با موضوع مادران شهدا خبر داد. 
سردار حسین كاجیاظهارداشت : این موسسه با هدف ترویج فرهنگ جهاد و شهادت با تمركز 

بر روی قم ایجاد شده است.
این روای دفاع مقدس بیان كرد: بیش از یک هزار 200 ساعت نوارهای بیسیم فرماندهان 
زمان جنگ، 650 ساعت فیلم از رزمندگان كه خودشان را معرفی كردند و 21 هزار سند 
عملیاتی وجود دارد كه هنوز احصا و تحلیل نشده اند و زیرا این امر نیاز به بودجه و هزینه 

دارد.
وی در رابطه با آثار تولید شده در موسسه حماسه یاران اظهار كرد: امام خمینی )ره( 
مکرر از مادران قمی نام می بردند كه جایگاه ویژه ای دارند به همین خاطر سه كتاب با 
عنوان مادرانه در رابطه با مادران شهدا تولید شده است كه رهبر معظم انقلاب نیز از آن 

ها استقبال كردند.
كاجی ادامه داد: " تنها گریه كن " روایت زندگی مادر شهید محمد معماریان، " پسرم حسین 
" روایت زندگی مادر شهید حسین مالکی نژاد و " تب ناتمام" روایت زندگی مادر شهید حسین 

دخانچی است كه 17 سال از پسرش كه قطع نخاعش پرستاری كرده است.

 

رونق شبکه های اجتماعی در سال های اخیر باعث شده برخی از مردم 
احساس كنند باید خبرنگار زندگی شخصی خودشان باشند و لحظه لحظه 
زندگی شخصی شان را در آن گزارش كنند. اما این كار چه پیامدهای بدی دارد 

و چرا نباید این كار را انجام داد.
 بسیار طبیعی است كه شما وقتی در حال انجام یک كار خوب و یا جالب 
هستید بخواهید آن را با آب و تاب در رسانه های اجتماعی پست كنید. اما افراط 
در این موضوع می تواند تبعات بدی هم برای خودتان و هم برای دیگران داشته 
باشند. ضرب المثل رایج انگلیسی هست كه می گوید »زندگی خصوصی، 
زندگی شاد است« چون مردم نمی توانند در مورد شما زیاد حرف بزنند و یا 
شایعه پراكنی كنند. شما هم پیرامون شایعه هایی كه برایتان ایجاد شده است 
نگران نمی شوید و مجبور به تکذیب آن نیستید. برای همین است كه زندگی 
خصوصی یک زندگی شاد است و فقط كسانی كه به حریم خصوصی شان 

اهمیت می دهند لذت ناشی از آن را می چشند.
مقاومت در برابر تمایل به اشتراک گذاری بیشتر در شبکه های اجتماعی در 
سال های اخیر تبدیل به یک مشکل بزرگ شده است. به خصوص برای كسانی 
كه اطلاعات شخصی زیادی را از خودشان در اختیار دیگران قرار می دهند. 
گاهی این اشتراک گذاری به مسائل شخصی نیز می انجامد كه می توان به 
این عمل »oversharing« گفت. یکجورهایی سر ریز كرده اند. آنها از شبکه 
به عنوان جایی برای تخلیه منظم احساساتشان استفاده می كنند. مدام 
از خانواده و روابط و مسائل شخصی شان می نویسند. و روزی چندبار درباره 
كارهایی كه در حال انجام هستند و یا می خواهند انجام دهند پست و مطلب 

می گذارند.
اما چرا نباید زندگی خصوصی ما در شبکه اجتماعی مثل یک كتاب باز  برای 

همه قابل خواندن باشد؟
بسیاری از واکنش ها به شما غیرواقعی می شود

همه برای شما خوشحال نیستند. شما لحظات شاد و دستاوردهایتان را در 
شبکه های اجتماعی پست می كنید تا تبریک دریافت كرده و یا افراد بفهمند 
كه زندگی شما چقدر شاد است. اما حقیقت این است كه حتی با وجود همه 
نظرات مثبت در پست های شما، واقعا همه درباره آن ها خوشحال نیستند و 
حمایت زیادی از آن نمی كنند. بعضی افراد ممکن است شمارا مثل یک انسان 
مغرور ببینند كه منجر به حسادت ورزی نسبت به شما می شود.)حتی اگر بهتر 
باشد كه ما اهمیتی به آنچه كه مردم درباره ی ما فکر می كنند ندهیم( یا حتی 
تلاش كنند آن موفقیت را خراب كنند. همچنین پست كردن مسائل احساسی 
یا شرایطی كه برای شما اتفاق افتاده است براساس جمع كردن ترحم از دنبال 
كننده هایتان همیشه یک حركت اشتباه است. درام شما صرفا یک سرگرمی 

برای آن ها است زیرا واقعا هیچ كس اهمیت نمی دهد.
به دیگران آدرس غلط می دهید!

وقتی شما دائما از زندگی شخصی تان در فضای مجازی مطلب و عکس 
می گذارید. ناخوادگاه به دیگران این حس را می دهید كه زندگی تان خیلی 
بهتر از آنهاست. از این رو غیرمستقیم عزت نفس پایین و حس ناامنی در زندگی 
شخصی آنها ایجاد می كنید. همچنین ناخودآگاه آنها را تشویق می كنید كه 
با استانداردهای زندگی شما زندگی كنند و حتی تشویق می كنید كه آنها هم 

دائما از زندگی شخصی و خصوصی شان عکس و مطلب منتشر كنند و این 
اصلا خوب نیست. یعنی اشتباه شما بقیه را نیز به اشتباه می اندازد.

عزت نفس تان پایین می آید
گاهی شما برای صمیمی شدن با مخاطبتان در شبکه اجتماعی محتوای 
خصوصی منتشر می كنید؛ اما آن طور كه توقع دارید بازخورد نمی گیرید 
می تواند  بعد  جس  این  می گذارند.  بدی  كامنت های  برایتان  هم  برخی  و 
عزت نفس تان را پایین بیاورد و حالتان را نسبت به خودتان و زندگی تان و حتی 

آن خاطره خوشی كه بابتش عکس منتشر كردید بد كند.
امنیت تان را کم می کند

اطلاعات شخصی شما برای شما بسیار مهم است و قرار دادن آن ها در اختیار 
همه برای داشتن بسیار حركت اشتباهی است. بعضی از مردم تلاش می كنند 
با آرشیو كردن اطلاعات شخصی شما به شما آسیب برسانند و یا با ساختن 
حساب های كاربری فیک و جعلی با  شماره و مشخصات شما كلاهبرداری 
كنند.مجرمان سایبری تنها  نیاز به اطلاعات شخصی اندكی از شما دارد تا از 

طریق آن به محل كار، منزل و یا حتی به افراد نزدیکتان آسیب بزنند.
رزومه شما را خراب می کند

این روزها شما اگر برای كار به هر جایی مراجعه كنید آدرس های اینترنتی 
شما را جویا می شوند. آن وقت وقتی صفحه شما را چک كنند و ببنند كه 
درباره انتشار مطالب خصوصی بسیار فعال هستید. به احتمال زیاد شما را 
نمی پسندند و رد صلاحیت خواهید شد حتی اگر شما واجد شرایط آن شغل 

باشید ممکن است این عدم تایید برایتان رخ دهد.
رابطه هایتان را خراب می کند

میل به تولید محتواهای خصوصی و حرف زدن درباره رفتارهای همسر،مادر، 
خواهر و حتی دوست و آشنا و ردپایشان در محتواهای شما ممکن است 
نارضایتی آن ها را در پی داشته باشد و رابطه شما را دچار خدشه كند. بسیاری 
بودند  توانسته  و  از كسانی كه عکس های زن و شوهری عاشقانه داشتند 
مخاطبان زیادی را هم جذب خودشان كنند به دلیل چالش ها و مشکلات 
به وجود آمده از پیامدهای تلخ همین انتشار عکس های خصوصی مجبور به 
طلاق و جدایی از هم شدند. مردم نیز در شبکه همه چیز شما را تماشا می كنند 

و برای اینکه درام زندگی تان را از دست ندهند همچنان دنبالتان می كنند.
فضای مجازی و اینترنت فراموشکار نیست!

وقتی شما سریع همه چیز را در شبکه های اجتماعی پست می كنید این 
زمینه وجوددارد كه شما بتوانید یک چیز اشتباه پست كنید قبل از اینکه آن 
را بسنجید و بخواهید آن را پاک كنید. بعضی افراد آن را در تلفن همراهشان 
ناراحتی تان  از  یا  و  می كنید  پست  را  عصبانیتتان  وقتی  كرده اند.  ذخیره 
می گویید ممکن است بعد از فرونشستن آن پشیمان شوید و حتی پست تان 
را پاک كنید. اما همچنان رد آن در اینترنت مانده است. وقتی بیش از حد از 
زندگی شخصی تان عکس و فیلم می گذارید و از عشق های آتشین تان می گوید 
فالوئرهایتان هنوز عکس های  و طلاق می شوید.  تلخ  پیامدهای  اما دچار 
شخصی شما را خوب به یاد دارند و در اینترنت به راحتی یافت می شود و باید 
به تک تک تان درباره جزییات زندگی و دلایل جدایی تان بگویید. این اصلا 

خوشایند نیست.

 چرا نباید زندگی خصوصی را در شبکه های اجتماعی ریخت؟

درباره زندگی مان آدرس غلط ندهیم

یک كارشناس روانشناسی ضمن تشریح باید و نبایدهای ازدواج گفت: همانگونه 
كه ازدواج صحیح می تواند سکوی پیشرفت و ترقی باشد ازدواج غلط می تواند 

چاهی عمیق و غیر قابل بازگشت برای فرد شود.
ساجده خدادادی گفت: ازدواج یکی از مسائل مهم در زندگی هر شخصی 
محسوب می شود كه در علم روانشناسی تاثیر آن  بر سلامت جسمی و روحی فرد 

و ابعاد مختلف زندگی ثابت شده است.
كارشناس روانشناس عمومی افزود: هرچند تعریف دقیق و ثابتی از ازدواج وجود 
ندارد اما در قوانین، شرع، عرف و كتب مختلف روانشناسی تعاریف متعددی به 
چشم می خورد به عنوان مثال در قانون حمایت از خانواده از ازدواج تحت عنوان 
"عقد نکاح" یاد می شود یا در تعریفی دیگر زن و مردی كه محرم می شوند و 
زوجیتی كه بین این دو نفر در سایه ازدواج شکل می گیرد و مسئولیت هایی را به 

دنبال دارد.
رسیدن به بلوغ عقلی و عاطفی برای ازدواج ضروری است

وی با اشاره به اهمیت ازدواج عنوان كرد: ازدواج محور اصلی جامعه انسانی 
است چراكه تشکیل شدن یک جامعه قوی و موفق از تعدادی از خانواده های 
قوی شکل می گیرد و یک خانواده موفق نیز از یک ازدواج موفق شکل می گیرد، 
ازدواج علاوه بر احساس آرامش روحی و روانی كه در فرد ایجاد می كند باعث 
مسئولیت پذیری بیشتر، ارضای درست غرایز جنسی و حتی به كارگیری بهتر 
توانایی ها و ایجاد انگیزه های بیشتر برای دستیابی به اهداف می شود به طور كلی 
افرادی آمادگی ازدواج را دارند كه به سه سطح بلوغ جسمی، جنسی، بلوغ عقلی 

و رشد عاطفی اجتماعی رسیده باشند.
خدادادی در خصوص انواع بلوغ برای آمادگی در ازدواج از جمله بلوغ جنسی و 
جسمی اظهار داشت: رشد انسان چه از نظر جسمی و چه از نظر شناختی دارای 
مراحل مختلفی است كه برای بعد جسمی از زمان انعقاد نطفه تا پیری و مرگ را 
در بر می گیرد مرحله رشد نوجوانی همراه با شروع بلوغ است، ترشحات هورمونی 
در غدد درون ریز، تغییر ویژگی های ظاهری بدن و حتی دگرگونی در حالات روحی 
و روانی از نشانه های بلوغ است كه فرد را آماده قدم گذاشتن به مرحله بزرگسالی 

می كند.
فردی که به بلوغ عقلی نرسیده نمی تواند خانواده را اداره کند

نشانه های  از  گفت:  عقلی  بلوغ  توضیح  در  عمومی  روانشناس  كارشناس 
بلوغ عقلی در افراد می توان توانایی مدیریت شرایط، رهبری، اداره خانواده، 
تصمیم گیری، بردباری در مسائل، پذیرش انتقاد و مشورت، خود محور نبودن و 
انعطاف پذیری را نام برد؛ تشکیل خانواده به عنوان گروه هسته ای جامعه احتیاج 
به سرپرستی و مدیریت افرادی دارد كه به یک مرحله ای از بلوغ عقلی رسیده 

باشند تا هم خود و هم خانواده را از بسیاری مسائل دور نگه دارند.
وی تشریح كرد: رشد عاطفی اجتماعی در تشکیل خانواده و تداوم نقش فرد 
بسیار مهم است افرادی به این سطح رشدی رسیده اند كه توانایی برقراری ارتباط 
با دیگران را داشته باشند و در این ارتباط و تعامل به درک احساسات طرف مقابل 
و حس همدلی دست پیدا كنند همین ابراز علاقه و محبت به همسر چه در شروع 

ازدواج  چه در بطن آن انکارنشدنی است.
خدادادی نشانه های رشد اجتماعی را تشریح كرد و گفت: رشد اجتماعی 
هم ویژگی هایی مانند قدرت تصمیم گیری، مسئولیت پذیری، رعایت هنجارها 

و قوانین و توانایی و مهارت حل مساله را دارد پس در تصمیم گیری برای ازدواج 
باید به ملاک ها و ارزش های شخصی خود دست پیدا كرده باشیم همین مسائل 
رشد عاطفی و اجتماعی و بلوغ عقلی می تواند راهنمای خوبی برای دستیابی به 
معیارهایمان باشد چراكه درجه ای از تفاهم در همه مسائل بین طرفین برای ازدواج 

ضروری است.
تناسب در عقاید از مهمترین  فاکتورهای تفاهم است

كارشناس روانشناس عمومی با بیان معنی و مفهوم تفاهم عنوان كرد: تفاهم به 
معنای فهم و درک  كردن دیگری است زمانی كه بین دو نفر اشتراک های زیادی در 
مسائل مختلف وجود دارد می توان گفت كه باهم تفاهم دارند از معیارهای دیگر 
ازدواج می توان به فاصله سنی، اخلاق و ارزش ها، وضعیت ظاهری و اجتماعی، 
تناسب در عقاید، تحصیلات و فرهنگ، سلامت جسمی و روانی و همسو بودن 

افراد اشاره كرد.
ازدواج با هدف فراموشی رابطه شکست خورده عاطفی اشتباه است

وی با بیان دلایلی سمی برای ازدواج كردن توضیح داد: گاهی دلایلی برای 
برای  مثال  عنوان  به  از دسته دلایل سمی هستند  كه  ازدواج كردن می آوریم 
فراموشی یا التیام بخشیدن یک رابطه قدیمی و شکست خورده به سمت ازدواج با 
دیگری می رویم برای رفع غرایز جنسی فقط و فقط به این دلیل و یا به دست آوردن 
استقلال و سرپیچی و لج بازی با والدین و حتی در مواردی داشتن حس ترحم به 

طرف مقابل بنابر هر دلیلی دست به ازدواج با طرف می زنیم.
ضرورت مشاوره با یک فرد بی طرف قبل از ازدواج

خدادادی در خصوص اهمیت مشاوره پیش از ازدواج اظهار داشت: ازدواج 
یک مرحله حساس، سرنوشت ساز و در عین حال شیرین و آرامش بخش است 
و اطلاعات  آگاهی  به دست آوردن  این كار،  انجام دادن  برای  راه  بهترین  پس 
متناسب با موقعیت و شرایط است در فرآیند ازدواج روانشناس و مشاور به عنوان 
فرد سوم بی طرف آمادگی طرفین را به كمک مصاحبه و ابزارهای تشخیصی مانند 
تست های شخصیت شناسی می سنجد و در بررسی ملاک ها و باید ها و نبایدها 
به ما كمک می دهد كه شرط به ثمر نشستن مشاور ه ها برای اخذ تصمیم درست 

داشتن صداقت دوطرفه در جلسات مشاوره و صرف وقت و زمان كافی است.
این روانشناس تاكید كرد: شرایط و اوضاع كنونی حساسیت بیشتری را برای 
انجام این امر می طلبد چراكه ازدواج همانگونه كه می تواند نقش یک سکوی 
آرامش و پیشرفت را داشته باشد به همان میزان با ناآگاهی می تواند تبدیل به 

چاهی عمیق و غیرقابل بازگشت باشد.

از باید و نبایدهای تشکیل خانواده تا ازدواج های سمی؛

چند توصیه برای دم بخت ها
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رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس: 

هیچ اولویتی مهمتر از ساماندهی
 نظام مالیاتی در کشور نیست

محمدرضا پورابراهیمی با بیان اینکه پیشانی تصمیم ها و تحولات در كشور حوزه 
مالیاتی است، گفت: هیچ اولویتی مهمتر از ساماندهی نظام مالیاتی در كشور نیست.

زنده  برنامه  یک  در  حضور  با  شب  دوشنبه  مجلس  اقتصادی  كمیسیون  رئیس 
تلویزیونی به تشریح فرار مالیاتی، علت و راهکارهای مقابله با آن پرداخت.

وی در آغاز با اشاره به اینکه در مجلس فعلی و دولت سیزدهم توافق هایی انجام شده 
كه كار قبلی كه درخصوص طرح مالیات برعایدی سرمایه ناتمام بوده به اتمام برسد، 
گفت: ما سال گذشته كار را شروع كردیم و كمیته مالیاتی كمیسیون اقتصادی كار را به 

اتمام رساند و بخش های نهایی در كمیسیون در حال جمع بندی است.
پورابراهیمی با بیان اینکه موارد اختلافی كه ممکن است در بخشی از بندها و تبصره 
ها باشد به اتمام خواهد رسید، افزود: به تازگی با وزیر امور اقتصادی و دارایی توافق هایی 
را انجام داده ایم و لذا جمع بندی هایی درخصوص موضوع های مشترک كاری مطرح 
شده است و پیش بینی ما این است كه ظرف یک ماه آینده بتوانیم طرحی كه حائز 
اهمیت است را به عنوان پایه مالیاتی و مساله جدی كشور دنبال كنیم كه مسیر اقتصاد 

را در بحث سوداگری مدیریت می كند.
رئیس كمیسیون اقتصادی مجلس ادامه داد: گزارش ما آماده است تا بتوانیم در 
ماه های پایانی به صحن علنی بیاوریم و اگر مسائل مربوط به توافق های ما با دولت 

نهایی شود، فکر می كنم كه سال جاری به جمع بندی برسیم.
پورابراهیمی در ادامه با اشاره به اینکه توافقی با وزارت اقتصاد كرده ایم كه در سرفصل 
آن هرچه نظر وزارت اقتصاد و تیم اقتصادی دولت است در كار مشترک ما در قالب طرح 
باشد، گفت: طرح ما در مجلس اعلام وصول شده و مراحل خود را طی كرده است و به 

محض اینکه گزارش در كمیسیون نهایی شود در اولویت قرار می گیرد تا تصویب شود.
وی با اشاره به اینکه مسیر دولت خیلی طولانی خواهد شد، افزود: ما می خواهیم 
متنی را مصوب كنیم تا توافق صورت بگیرد، اكنون برآورد این است كه بیش از 85 
درصد موضوع ها مشترک است و امکان دارد در یکی دو حکم موضوعات متفاوت باشد.
پورابراهیمی همچنین با اشاره به اینکه لایحه دولت درخصوص مجموع عایدی بر 
درآمد این است كه از یک نفر كه در كشور زندگی می كند و با یک كد ملی در طول سال 
می تواند مجموعه فعالیت های مختلف و متنوعی داشته باشد بتوان مالیات گرفت، 
گفت: این عایدی در دنیا تعریف خاص خود را دارد كه از چه محلی است. مجموعه 
اطلاعات در یک سامانه اطلاعاتی تعریف می شود و بر اساس تعریف و مبانی مشخص 

نسبت به اخذ مالیات در رویکرد مجموعه اطلاعات تصمیم گیری می شود.
وی با بیان اینکه به عنوان مثال اكنون بر روی فعالیت مشخصی مالیات می گذاریم، 
تصریح كرد: تصمیم در مالیات بر مجموع درآمد به این شکل خواهد بود كه از هر كسی 

كه از هر روشی در اقتصاد كشور ایجاد درآمد كند، باید مالیات اخذ كرد.

در جلسه دوره ای با مدیران عامل بانک ها مطرح شد؛

دستور صالح آبادی؛تسهیل در پرداخت 
تسهیلات خرد

رئیس كل بانک مركزی از مدیران عامل بانک ها خواست در پرداخت وام های خرد به 
اشخاص دارای رتبه اعتباری مناسب تسهیل گری كنند.

علی صالح آبادی عصر روزدوشنبه در جلسه دوره ای با مدیران عامل بانک ها، گفت: 
یکی از مطالبات مردم از شبکه بانکی، تسهیل در اعطای تسهیلات است و در این 
راستا، انتظار می رود شبکه بانکی با توجه به رتبه اعتباری متقاضیان، شرایط سهل تری 
را در خصوص سازوكار اعطای تسهیلات خرد به متقاضیان دارای رتبه اعتباری مناسب 

درنظر بگیرد.
وی با اشاره به اینکه مفروضات طرح شده برای تدوین قانون بودجه سال آینده توسط 
دولت، مطلوب است و پیش بینی می شود شاهد بهبود در شرایط اقتصاد كلان كشور 
باشیم، عنوان كرد: باید این موضوع درنظر گرفته شود كه تکالیف قانونی كه برای 
بانک ها درنظر گرفته می شود، قابلیت اجرا داشته و بانک ها بتوانند بطور كامل تکالیف 
مربوطه را اجرا كنند تا رضایت ذینفعان از عملکرد شبکه بانکی بهبود یابد و در این 

راستـا، مشاركت فعالانه شبکه بانکی در كنار بانک مركزی، ضروری است.
رئیس كل بانک مركزی با اشاره به ناترازی برخی بانک ها، تأكید كرد: بانک مركزی 
نسبت به موضوع اضافه برداشت بانک ها از بانک مركزی، همواره حساسیت داشته و 
رفع این مشکل كه درخصوص برخی بانک ها، به ناترازی مزمن تبدیل شده است را در 

دستور كار دارد و در این زمینه، اهتمام ویژه بانک های ذیربط ضروری است.
رئیس شورای پول و اعتبار با اشاره به ضرورت تقویت بازار پول و سرمایه و هم افزایی 
هرچه بیشتر بین این دو بازار در راستای رفع نیاز بنگاه های اقتصادی به منابع مالی 
تصریح كرد: بازار سرمایه در كنار شبکه بانکی، می تواند نقش قابل توجهی در تأمین 
مالی بنگاه های اقتصادی ایفا كند و از این رو، همکاری و هم افزایی بازار پول و بازار 

سرمایه می بایست تقویت شود.
رئیس كل بانک مركزی با اشاره به شرایط ارزی كشور گفت: ارزش معاملات ارز در 
سامانه نیما در 7 ماهه امسال معادل كل سال 1399 بوده است و در بازار متشکل ارزی 
نیز حجم معاملات تاكنون معادل 1.1 میلیارد دلار بوده است كه نشان از بهبود شرایط 
ارزی كشور است و پیش بینی می كنیم همین روند رو به رشد تا پایان سال نیز ادامه 

داشته باشد.
صالح آبادی در پایان، بر همفکری و تعامل مستمر بانک مركزی با بانک ها، به ویژه 

در فرآیند وضع مقررات و بخشنامه ها، با هدف ارتقاء عملکرد شبکه بانکـی تأكید كرد.

عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی ایران:

ارز ۴۲00 تومانی، واردات را از مسیر 
درست خود خارج کرد

عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و كشاورزی ایران با بیان اینکه 
تخصیص ارز 4200 تومانی واردات را از مسیر درست خود خارج كرد، گفت: شفافیت 
در اعطای ارز، باعث ایجاد رقابت در كیفیت عرضه كالاها شده و زیان  به منابع ملی و 

مصرف كننده را رفع خواهد كرد.
»ابراهیم جمیلی« با اشاره به طرح حذف ارز 4200 تومانی برای كالاهای اساسی، 
اظهار داشت: این موضوع اتفاق خوبی را در اقتصاد كشور رقم می زند، زیرا از زمان 
تصویب این نرخ شاهد ورود كالاهایی به كشور بودیم كه ضرورتی نداشت و عده ای برای 

دریافت این نوع ارز، واردات كالا را از مسیر درست خود خارج كردند.
وی با تاكید بر اینکه تصویب این نرخ ارز از نظر اقتصاد ملی زیان بسیاری را در پی 
داشت، تصریح كرد: البته تعیین نرخ ارز كمتر از قیمت حقیقی آن در دولت های پیشین 
نیز وجود داشت، اما حذف ارز ترجیحی در شرایط كنونی می تواند برای كشور راهگشا 

باشد.
جمیلی خاطرنشان كرد: در صورتی كه دولت تصمیم به حذف ارز چند نرخی داشته 
باشد، باید از شرایط جدید حمایت كند؛ بدین منظور لازم است تا منابعی كه پیش از این 
نصیب برخی رانت جویان می شد، در سطح اقتصاد ملی هدایت شده و صرف ترمیم 

قدرت خرید اقشار ضعیف و بودجه عمرانی كشور شود. 
وی با بیان اینکه همه مسوولان در كنار بخش خصوصی باید در این زمینه كمک 
كنند، تاكید كرد: كسانی كه منفعتی در ارز 4200 تومانی دارند با حذف آن مخالف 

هستند، اما اجرایی شدن آن منافع ملی و عمومی را در  پی دارد.
رییس كمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران گفت: فعالان اقتصادی 
با ارز تک نرخی می توانند به فعالیت خود به سهولت ادامه دهند، زیرا در حال حاضر 

شاهد از دست رفتن منابع مورد نیاز كشور هستیم.

»بیژن عبدی« كارشناس اقتصادی، تدوین و تعدد قوانین، ضعف دستگاه های 
بروز  از عوامل  را  مالیاتی  فرار  و  منافع  تداخل  نبودن دولت ها،  نظارتی، شفاف 
اختلاس در كشور دانست و گفت: باید همه اینها در كنار هم اصلاح شوند تا بتوان 

از مکانیزم اختلاس در كشور جلوگیری كرد.
پدیده خاوری ها و بابک زنجانی ها بارها و بارها در كشور اتفاق افتاده و اگر روند 
به همین شکل ادامه پیدا كند، باز هم اتفاق خواهد افتاد و ما هر چند وقت یک بار 
شاهد اختلاس هایی خواهیم بود كه روز به روز هم حجم بزرگتری به خود اختصاص 
می دهد. اینها اختلاس هایی هستند كه با وجود حجم زیاد و رسانه ای شدن هنوز 
نتوانسته ایم از تکرار آن جلوگیری كنیم. حال این سوال مطرح می شود كه علت 
تکرار چنین اختلاس هایی چیست و به چه دلیل هر چند وقت یک بار شاهد چنین 
اختلاس هایی در كشور هستیم؟ برای پاسخ به این سوالات، گفت وگویی با »بیژن 

عبدی« اقتصاددان انجام داده ایم  كه در ادامه، متن آن را می خوانیم.
عبدی با اشاره به اختلاس های انجام شده در كشور گفت: اختلاس بحث طولانی 
دارد. مهمترین ركنی كه باعث می شود این همه موارد فساد اتفاق بیفتد، ابهامات 
متعدد در نحوه تدوین قانون های نوشته شده است یا از سر عمد، سهو و ندانم كاری 
است. به هرحال آن قدر قوانین، بخشنامه ها یا آیین نامه های متعدد و فراوان و مبهم 
نوشته شده كه این اتفاقات می افتد. تصور من این است كه در امر قانونگذاری 
مشکل جدی داریم، زیرا به گونه ای قوانین نوشته می شود كه دست مدیران را در هر 
قسمت و سمتی برای امضاهای طلایی باز می گذارد و متاسفانه ارگان های نظارتی 

هم آشنایی چندانی با این فرآیندها ندارند.
دستگاه های نظارتی برای جلوگیری از اختلاس ضعف دارند

گاهی آن قدر آیین نامه های متعدد و متفاوت داریم كه كافی است اینها در دست 
مدیر باشد كه هر موقع بر وفق مرادش باشد، همان را عمل كند. امروز یک آیین نامه 
ممنوعیت می آورد و فردا می گوید آزاد است یا مشروطش می كند. یعنی كاری 

می كند كه عملا تنوع و تعدد قانونی تکلیف قوانین قبلی را مشخص نمی كند.
این اقتصاددان در مورد دستگاه های نظارتی اظهار داشت: دستگاه های نظارتی 
ما چه در قوه قضائیه، چه مجلس و چه جاهای دیگری كه تعبیه شده، از نظر فرم 

قانونی و حقوقی با این ریزه كاری ها كه در شركت ها اتفاق می افتد آشنا نیستند. 
به خصوص كه اینها سعی می كنند با اصطلاحات و فرایندهای الفاظ و واژگان بیگانه 
و قانون نویسی های تودرتو همه را گیج كنند و وكلایی كه دارند، با استفاده از واژگان 

چندپهلو تفاسیر خاص خود را دارند و خلاصه راحت قانون را دور می زنند.
وی در ادامه افزود: پس یک بخش نوشتن قانون و بخش دیگر عدم آشنایی 
دستگاه های نظارتی با این فرآیندهاست. بخش دیگرش برمی گردد به این كه 
واقعا قانون های نظارتی ما هم ضعیف است. مثلا در اوج اینکه یک نفر را دستگیر 
می كنیم، می بینیم با جریمه اندكی آزاد می شود یا مجدد می تواند وارد فعالیت شود 
و این جریمه ها آن قدر حالت بازدارندگی ندارد. بنابراین كسانی كه تخلف می كنند، 
ترجیح می دهند تخلف را انجام دهند و هزینه آن را پرداخت كنند. در واقع این نشان 

می دهد قوانینی كه در این حوزه نوشته شده است، نیاز به بازنگری دارد.
تعدد قوانین دست مدیران را در اختلاس باز می گذارد

عبدی تعدد قوانین را یکی دیگر از مواردی دانست كه باعث ایجاد اختلاس در 
كشور می شود و توضیح داد: گاهی آن قدر آیین نامه های متعدد و متفاوت داریم 
كه كافی است اینها در دست مدیر باشد كه هر موقع بر وفق مرادش باشد، همان 
را عمل كند. امروز یک آیین نامه ممنوعیت می آورد و فردا می گوید آزاد است یا 
مشروطش می كند. یعنی كاری می كند كه عملا تنوع و تعدد قانونی تکلیف قوانین 
قبلی را مشخص نمی كند. همین هم باعث می شود دست مدیران در تخلف باز 

باشد.
دولت ها برای جلوگیری از اختلاس شفاف نبوده اند

این اقتصاددان یکی از علت های دیگر حجم بالای اختلاس در كشور را دولت ها 
دانست و خاطرنشان ساخت: دولت ها در این سال ها تلاش نکردند شفاف باشند. 
همیشه می خواهند حیاط خلوتی داشته باشند، اگر بخواهیم خوشبین باشیم 
می خواهند دستشان در منابع درآمدی و نحوه هزینه كردش باز باشد تا راحت تر 
به كشور خدمت كنند. اگر بخواهیم بدبین باشیم، می خواهند دستشان باز باشد 
تا از رانت به نفع شخص خود بهره برداری كنند. اینها باعث می شود وقتی مدیری 
در یک پوزیشن قرار می گیرد، از عدم شفافیت استقبال كند. به عنوان یک نمونه 

همان درآمدهای ارزی كه اختصاص پیدا می كند برای واردات، همین ارز معروف 
4200 تومانی  است.

تداخل منافع، عامل دیگر بروز اختلاس
عبدی گفت: یکی دیگر از نقاط كلیدی كه جای تامل دارد و چندوقتی است 
مطرح شده، تداخل منافع است. متاسفانه خیلی از دولتمردان ما یا خودشان 
و  تولید  صادرات،  واردات،  امر  در  آنها  یک  درجه  خویشان  و  قوم  یا  و  مستقیم 
فرآیندهای رانتی ذینفع هستند. اخیرا كه در مورد دارو، بخش اعظم  ارز وارداتی 
دارو به افرادی مربوط می شد كه خود در داروخانه های شركت های واردات دارو سهم 

داشته اند و اینها فراوان هم هستند.
راه های مبارزه با اختلاس در کشور

راه دور نرویم، آمریکا چگونه توانسته تحریم ایران را این قدر تشدید كند؟ از طریق 
شناسایی مکانیزم های ورود و خروج معاملات. پس تمام افرادی كه دارند در آمریکا 
زندگی می كنند، تمامی گردش های مالی ریزشان زیر ذره بین است. پس خیلی 
راحت درآمدهایشان را می توانند كنترل كنند و مالیات هایشان را اخذ كنند و اگر 
كسی خلاف این عمل كند به شدت مجازات می شود.. اما ما این گونه قوانین در 

كشورمان نداریم.
این اقتصاددان در مورد راه های مبارزه با اختلاس در كشور اظهار داشت: مبارزه با 
همه اینها لازمه اش بازنگری در مجموعه قوانین و فرآیندهاست، یعنی همه اینها باید 
در كنار هم اصلاح شود. چون ما راه های فرار مالیاتی زیادی داریم و نوعا اگر افراد به 
هر روش و شیوه ای ثروت به دست بیاورند، كسی از آنها بازخواست نمی كند كه از 
كجا آوردید. در اقتصاد كشور ما یک چیز بی معنی است و برفرض اگر بگویند از كجا 
آورده ایم، مالیاتش را نمی دهند. گریز مالیاتی هم صنفی نیست و مخصوص  دو یا 

سه صنف نظیر برخی پزشکان و وكلا نیست.
دستگاه  از  پزشکان  درصد   30 كه  بود  آمده  خبرها  در  افزود:  ادامه  در  وی 
كارت خوان استفاده كرده بودند و 70 درصد استفاده نکردند. تقریبا همه اصناف ما 
مالیات گریزی دارند و هیچ مکانیزمی برای گرفتن مالیات از اینها نداریم، در حالی 
كه خیلی راحت تر می شد به جای این كه ما بخواهیم صنف به صنف اقدام شود، از 
طریق مکانیزم های دیگری می توان اقدام كرد تا درآمدها در صنوف مختلف ثبت 
شود. الان هم شبکه های بانکی اطلاعاتشان به یکدیگر متصل است و كافی است 
شما ورودی های درآمد افراد را درطی 2 سال با هم مقایسه كنید؛ همان كاری كه 
دنیا كرده است. یعنی فقط كشور ما نیست. حالا اكثر كشورهای صنعتی دنیا چه 
آنها كه در غرب از آنها به نیکی یاد می كنند مثل سوئیس و كشورهای دیگر مثل 

فرانسه، آلمان و آمریکا از طریق همین مالیات ها زندگی می كنند.
تمام گردش های مالی در آمریکا زیر ذره بین است

عبدی در پایان یادآور شد: آمریکا تا قبل از دوره ریگانیسم و حتی در انگلیس 
درآمدهای كلان درهر حوزه مشمول مالیات می شد. یعنی مالیات های بسیار 
سنگین داشتند و به كمک همین مالیات بود كه اقتصاد آمریکا را هدایت می كردند، 
طبقه متوسط را حمایت می كردند، هزینه های بهداشت، درمان، آموزش و خدمات 
و رفاه عمومی و بهبود زیرساخت ها را می دادند. اصلا راه دور نرویم، آمریکا چگونه 
توانسته تحریم ایران را این قدر تشدید كند؟ از طریق شناسایی همین مکانیزم های 
ورود و خروج معاملات. پس تمام افرادی كه در آمریکا زندگی می كنند، تمامی 
گردش های مالی ریز و درشتشان زیر ذره بین است. یعنی چه كشوری، چه كالایی 
در چه تاریخی با چه ابزاری توسط چه كسی كجا تحویل شده است و دقیقا می دانند 
كه این كالا از بدو ورود تا انتهایش كدام فرآیند را طی كرده و مشمول آن جرایمی 
می شوند كه آمریکا گذاشته و تحریم می كنند. پس خیلی راحت درآمدهایشان را 
می توانند كنترل كنند و مالیات هایشان را اخذ كنند و اگر كسی خلاف این عمل 
كند به شدت مجازات می شود و جرایم سنگین می گذارند؛ یعنی زندان و انفصال از 
خدمات دارد. اما ما این گونه قوانین را در كشور نداریم. پس اینها در كنار هم باید 

اصلاح شود تا بتوان از مکانیزم اختلاس در كشور جلوگیری كرد.

یک اقتصاددان تشریح کرد:

تداخل منافع و قانون های تودرتو، راه اختلاس در كشور را باز گذاشته است

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با بیان اینکه مهمترین 
ماموریت در بازار سرمایه، ایجاد ثبات و بازسازی اعتماد است، 
به  و  از طریق سجام  باید  پرداخت سود سهامداران  گفت: 
صورت متمركز انجام شود تا دیگر لازم نباشد كه سهامداران 

برای دریافت سود به شركت های مختلف مراجعه كنند.
»مجید عشقی«  روز سه شنبه  در صحن علنی مجلس، 
تیم  و عزم  نمایندگان  و دغدغه  پیگیری  به  توجه  با  افزود: 
اقتصادی دولت، بازار سرمایه می تواند به ثبات مناسبی دست 

پیدا كند.
وی با تاكید بر اینکه ایجاد ثبات و بازسازی اعتماد مخدوش 
شده سهامداران، مهمترین ماموریت ما در بازار سرمایه است، 
گفت: با توجه به اینکه اعتماد عمومی مردم در مدت چند 
سال تخریب شده است؛ بنابراین نمی توان انتظار داشت 
كه این اعتماد یک باره به بازار بازگردد، همچنین این اتفاق 

نیازمند كمک همه سیاست گذاران است.
تلاش برای ایجاد ثبات در بورس

عشقی به برنامه های سازمان بورس برای ایجاد ثبات در 
معاملات بازار سرمایه اشاره كرد و افزود: مهمترین حمایت از 

این بازار بحث تاكید بر منافع بلندمدت است.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اعتقاد بر اینکه وجوه 
ضروری مردم نباید برای سرمایه گذاری وارد بازار سرمایه شود، 
گفت: سهامداران نباید انتظار داشته باشند كه در بازه زمانی 
یک ماه یا یک هفته سود قابل توجهی را از این بازار كسب و در 

نهایت اقدام به خروج از این بازار كنند.
حضور میلیونی سهامداران در بورس

عشقی به بحث نظارتی در بورس تاكید كرد و گفت: تا اوایل 
سال گذشته تعداد كمی از مردم در بورس حضور داشتند كه 

سامانه های نظارتی بر ای این تعداد طراحی شده بود، اكنون 
فعالان بازار سرمایه میلیونی هستند و در عرضه های اولیه 

شاهد مشاركت 5 میلیونی مردم در این بازار هستیم.
قیمت گذاری  با  بورس  به  سرمایه گذاران  اعتماد  كاهش 

دستوری
با بیان اینکه سازمان بورس به تنهایی فارغ از دیگر  وی 
بخش ها نیست، افزود: كوچکترین تصمیم در دولت و مجلس 
به صورت نوسانات در بورس مشاهده می شود، بر این اساس، 
نمی توان در خصوص قیمت گذاری دستوری تصمیم گرفت 
و اعلام كرد این اتفاق در بورس تاثیر نداشته باشد. عشقی 
از صنایع  برخی  اكنون قیمت گذاری در  معتقد است كه 
برطرف شده است اما شاهد تداوم آن در برخی از صنایع 
هستیم كه این موضوع در اعتماد سهامداران تاثیرگذار است.

افزایش نقدشوندگی در بورس
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار موضوع نقدشوندگی 
بحث  گفت:  و  كرد  عنوان  بورس  سازمان  مهم  مساله  را 
اصلی بازار، نقدشوندگی است كه اكنون بخش اصلی بازار، 
نقدشونده است. در بازار كسی در صف خرید و فروش معطل 
توانند  می  روز  دو  یا  یک  طول  در  سهامداران  و  شود  نمی 

تصمیمات خود را در بازار سرمایه اجرایی كنند.
بازار بدهی باید رونق یابد

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار به انتشار اوراق بدهی 
و اوراق خزانه توسط دولت تاكید كرد و گفت: یکی از بخش 
اوراق  بازار  بازار بدهی است. در كل دنیا  بازار،  های اصلی 
بهادار و بازار سهام در كنار بازار بدهی تشکیل دهنده بازار 
بازاری  بدهی  بازار  اینکه  بر  تاكید  با  وی  هستند.  سرمایه 
كوچک است، اظهار داشت: بازار بدهی در دو سال اخیر 

تشکیل شد و اكنون 5 درصد از بازار سهام شامل اوراق بدهی 
است، این بازار بازاری كوچک است اما برنامه ریزی هایی 

صورت گرفته است تا این بازار بزرگ تر شود.
افزایش شفافیت در گزارش عملکرد شرکت ها

عشقی با بیان اینکه نزدیک به 100 درصد شركت های 
پذیرفته شده در بورس اطلاعات خود را به موقع در سامانه 
كدال منتشر می كنند، افزود: این مساله طی سال های 
گذشته یکی از معضلات مهم در بازار سرمایه بود، در حالی 
كه اكنون در بخش انتشار 6 ماه شركت ها حدود 99.5 درصد 

شركت ها، گزارش های خود را به موقع منتشر كرده اند.
تلاش برای حمایت از سرمایه گذاران

گفت:  و  كرد  اشاره  سرمایه گذاران  از  حمایت  به  وی 
مانند  موجود  ابزارهای  از  استفاده  برای  برنامه ریزی هایی 
اوراق اختیار تبعی انجام شده كه به عموم سرمایه گذاران این 
اجازه را می دهد تا در نرخ های مشخص بتوانند سهام خود 

را بفروشند.
عشقی با بیان اینکه امسال وضعیت سودآوری شركت ها 
قابل مقایسه با سال گذشته نیست، گفت: در گزارش 6 ماه 
شركت ها سودآوری شركت ها حدود 70 درصد رشد پیدا 
كرده است؛ بنابراین نگرانی از وضعیت بنیادی شركت ها 

نداریم.
هشدار به سهامداران عمده

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار موضوع دیگر را مربوط 
گفت:  و  كرد  اعلام  بازار  در  آرامش  و  اعتماد  بازگشت  به 
شركت های حقوقی بخش عمده ای از بازار را در اختیار دارند 
و منطقی نیست كه این شركت ها بخواهند وضعیت بازار را 

تخریب كنند. 

جلسات  گذشته  ماه  یک  طول  در  داشت:  اظهار  وی 
متعددی با این شركت ها داشتیم و از آنها در خواست كردیم 
تا در شرایطی كه اخبار منفی نسبت به بورس منتشر می شود 

فروش خود را كنترل كنند.
تسهیل در پرداخت سود سهامداران

اوراق  بازار  عشقی در ادامه به كمک برای تصویب قانون 
بهادار اشاره كرد و گفت: در این زمینه باید كمک شود تا 
خلاء های قانونی درخصوص پرداخت سود و نیز تخلفات بازار 
برطرف شود.  رییس سازمان بورس ادامه داد: باید تلاش 
شود تا با زیرساخت های موجود در شركت سپرده گذاری، 
پرداخت سود سهامداران از طریق سجام به موقع و به صورت 
متمركز انجام شود تا دیگر لازم نباشد كه سهامداران برای 

دریافت سود به شركت های مختلف مراجعه كنند.

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار مطرح کرد:
تلاش برای بازگشت اعتماد و ثبات به معاملات بورس

وزیر امور اقتصادی و دارایی با بیان اینکه برنامه دولت حمایت از بازار سرمایه به ویژه 
سهامداران خُرد است، گفت: افزایش نقش بازار سرمایه در تامین مالی تولید، متنوع 
كردن ابزارها، حذف قیمت گذاری های غیرضروری، لغو انحصارها و تسهیل ورود شركت ها 

به بازار سهام از برنامه های در دست اجراست.
»سید احسان خاندوزی« روزسه شنبه با حضور در جلسه علنی مجلس در مورد شرایط 
بازار بورس و برنامه های وزارت امور اقتصادی و دارایی درباره بازار سرمایه به نمایندگان 

گفت: اقتصاد ایران در یکی از مهمترین نقطه های تحولی قرار دارد.
وی افزود: بیش از یک دهه رشد اقتصادی نزدیک به صفر و تورم بی سابقه مزمن، بخش 

عمده بنگاه ها را با چالش تامین مالی مواجه كرده است.
وزیر امور اقتصادی و دارایی اظهار داشت: بازار سرمایه با توجه به موقعیت خود باید 

نقش بی بدیلی در غلبه بر چالش تامین مالی تولید ایفا كند.
خاندوزی ادامه داد: سوء مدیریت گذشته در بازار سرمایه كه منجر به رشد بی منطق و 
حبابی شاخص بورس در نیمه نخست سال 99 و در پی آن كاهش 45 درصدی شاخص 
در نیمه دوم همان سال شد،  زیان،  ناراحتی و خشم بخش مهمی از سهامداران خرد و 

تازه وارد به بازار را به دنبال داشت.
وی با اشاره به انتخاب ریاست جمهوری گفت: با انتخاب دولت سیزدهم و بازگشت 
خوش بینی به بازارها شاخص بورس از 28 خرداد 1400 تاكنون حدود 300 هزار واحد 

رشد كرده است.

وزیر اقتصاد ادامه داد: در بورس كالا كه ركن مهمی در معاملات اقتصادی و شفافیت 
اقتصادی است در سال جاری 38 میلیون تن انواع محصولات مختلف معامله شده است 
كه نسبت به مدت مشابه سال گذشته كه 34 میلیون تن بوده شاهد وضعیت بهتری 

بودیم.
عضو كابینه دولت سیزدهم با اشاره به اینکه حركت قیمت ها در بازارهای سرمایه در 
جهان همواره نوسان دارد، افزود: بررسی ها نشان می دهد كه بازدهی بازار سرمایه در 
اقتصاد ایران در بازه بلندمدت 10 ساله بیش از همه بازارهای رقیب همچون طلا، مسکن 

و ارز بوده است و این موضوع آینده روشنی را به سرمایه گذاران بلندمدت نشان می دهد.
وی درباره برنامه های خود در حوزه بازار سرمایه، گفت: افزایش نقش بازار سرمایه 
قیمت گذاری های  حذف  محصولات،  و  ابزارها  كردن  متنوع  تولید،  مالی  تامین  در 
غیرضروری، سپردن موضوع قیمت به ساز و كار رقابتی بورس كالا و انرژی، لغو انحصارها 

و تسهیل ورود شركت ها به بازار سهام از برنامه های در دست اجراست.
خاندوزی اصلاح نظام حکمرانی شركتی و مدیریت تعارض منافع بین سهامداران 
خرد و عمده را از دیگر برنامه های وزارت اقتصاد عنوان كرد و گفت: باید سرمایه گذاری 
غیرمستقیم در بازار سرمایه را تشویق كنیم تا جامعه به تدریج بتواند خود را با این وضعیت 
بازار سرمایه تطبیق دهد و افراد با اطلاعات كم با سهامداری غیرمستقیم و سپردن كار به 

تامین سرمایه های متخصص وارد بازار شوند.
وی اظهارداشت: در نظم طبیعی بازار سرمایه، وزارت اقتصاد متولی شفافیت، نظارت، 

نقدشوندگی، زیرساخت های سالم بازار و موارد دیگر است.
وزیر اقتصاد با بیان اینکه علت افت یا رشد روزانه شاخص، به یک وزارتخانه بازنمی گردد، 
گفت: حتی اظهارنظرهای مقامات دولت و مجلس و چهره های موثر سیاسی بیرون از 

دولت و مجلس نیز بر نوسانات كوتاه مدت بازار موثر است.
خاندوزی گفت: ثبات قوانین و مقررات برای فعالان بازار سرمایه و فعالان اقتصادی، 
اهمیت زیادی دارد، به طوری كه نباید هر چند ماه یکبار، شاهد تغییر فرمول های مصوب 

در مقررات دولت، یا بودجه های سنواتی سالیانه نباشیم.
عضو كابینه دولت سیزدهم تصریح كرد: اگر بین وزارتخانه های متعدد اقتصادی و 
مجلس همکاری لازم فراهم شود می توانیم نوید شرایط اقتصادی قابل پیش بینی را به 

فعالان اقتصادی و بازار سرمایه بدهیم.
وی با بیان اینکه فعالان بازار از ضعف های نظارتی ناراضی هستند، گفت: ساز و كار 
دولت،  برنامه  بنابراین  نیست،  عادلانه  و  منصفانه  شفاف،  مدرن،  بورس،  بر  نظارت 

ساماندهی و نظارت است.
خاندوزی خاطرنشان كرد: از سازمان بورس و اوراق بهادار می خواهم كه تا پایان امسال 
پروژه عدالت و نوسازی نظارت بر بورس را به پایان برساند و گزارش آن را هم به مردم بدهد.
وزیر اقتصاد تصریح كرد: برخی بدخواهان كه پس از تغییر دولت، متضرر شدند، 
این  با هوشیاری نخبگان  اقتصادی هستند كه  بدنام كردن مسوولان  پروژه  مشغول 

حركت ها به سرانجام نمی رسد.

وزیر اقتصاد:
 برنامه دولت لغو انحصار در بازار سرمایه است
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مجید روان ستان
تیم ملی  از فهرست  نام مهدی طارمی  خط خوردن 
فوتبال برای بازی با تیم های لبنان و سوریه در مسابقات 
تیم  سرمربی  توسط  قطر  جام جهانی 2022  انتخابی 
از كشور داشته  و خارج  زیادی در داخل  بازتاب  ملی، 
است. برخی كار دراگان اسکوچیچ را درست می دانند 
اما شمار زیادی نیز از جمله مربیان و پیشکسوتان فوتبال 
كشور پاسخ دادن مهدی طارمی را منطقی و بدون توهین 

به سرمربی تیم ملی می دانند.
می شود؛  آغاز  كرواسی  در  مصاحبه  یک  از  ماجرای 
جایی كه دراگان اسکوچیچ به صراحت فوتبالیست های 
ایرانی را تاكتیک ناپذیر می خواند! طارمی هم بدون آن كه 
اشاره كرد  واقعیت  این  به  بیاورد،  از اسکوچیچ  اسمی 
كه فوتبالیست های ایرانی درک تاكتیکی بالایی دارند و 

مشکل جای دیگری است.
همانطور كه اسکوچیچ می تواند آزادانه درباره تیم ملی و 
بازیکنان این تیم صحبت و نظرش را مطرح كند، طارمی 
و دیگر بازیکنان هم این حق را دارند بدون هیچ منعی 

درباره تیم ملی، نظر شخصی خود را بیان كنند.
جمله  یا  می شود  محسوب  توهین  طارمی  پاسخ  آیا 
اسکوچیچ؟ اگر خط خوردن مهدی طارمی را منطقی 
قلمداد كنیم، آنگاه باید پرسید چرا با بازیکنانی كه در 
رختکن با اسکوچیچ مجادله كردند برخورد نشد و دعوت 
هم شده اند. طارمی كه حرف نامربوطی نزده و همیشه 
در بازی های تیم ملی جای همه دویده، خوب دفاع كرده، 
گل ساخته و گل زده و اگر واكنش نشان دادن توئیتری از 
سوی طارمی بی انضباطی است، پس مطالب گفته شده 
از درگیری سرمربی تیم ملی با برخی و برخی مسائل 

ناگفته در این زمینه را باید چه بنامیم؟
محرومیت بازیکنان شاهین

بدون تردید این حركت اسکوچیچ تاثیر منفی روی سایر 
بازیکن های تیم ملی در دو بازی آتی خواهد گذاشت. 
البته در تاریخ فوتبال ما از این دست اشتباه ها فراوان 
است؛ خط خوردن بازیکنان تیم شاهین از نخستین تیم 
ملی فوتبال حاضر در المپیک در سال 1964 توكیو كه 
ماجرای عجیبی بود؛ در جریان یکی از سفرهای تیم ملی 
به شوروی سابق برای انجام یک بازی دوستانه در آستانه 
بازی های المپیک، »حسین مبشر« رئیس فدراسیون 
»علی اكبر  بود،  قدیمی  دارایی چی  یک  خود  كه  وقت 
محب« مدیر باشگاه دارایی را به عنوان مسئول تیم راهی 
سفر كرد و برای این كار »بیوک وطن خواه« یکی از هفت 
بازیکن شاهینی عضو تیم ملی، به شکل بحث برانگیزی از 

تركیب تیم ملی كنار گذاشته شد.
وطن خواه  تیمی های  هم  تا  شد  باعث  موضوع  این 
یعنی پرویز دهداری، حمید برمکی، حمید شیرزادگان، 
حمید جاسمیان، محراب شاهرخی و همایون بهزادی 
از همراهی با تیم ملی به شوروی سابق سر بازنند. در پی 
این ماجرا فدراسیون وقت، هر هفت نفر را به مدت یک 
سال از حضور در میادین داخلی و خارجی محروم كرد تا 
آن ها حضور در بازی های المپیک 1964 توكیو به همین 

راحتی از دست بدهند.  
طرح 27 ساله ها

سازمان  رئیس  داوودی  مصطفی  انقلاب،  اوایل 
تربیت بدنی وقت كه مخالف فوتبال در سطح قهرمانی 
رسمی و حرفه ای بود، طرح عجیب و من درآوردی 27 
ساله ها را به منظور تغییر نسل و پوست اندازی فرهنگی 
تیم ملی فوتبال در دستور كار قرار داد؛ یک »انقلاب 
از  بسیاری  حذف  آن  نتیجه  كه  فوتبال  در  فرهنگی« 
ستارگان آن زمان مانند علی پروین و ناصر حجازی بود كه 

آن زمان 30 و 28 ساله و در اوج پختگی بودند.
طومار تاریخی با استعفای 14 نفر

برای  و  داد  رخ   1365 سال  در  اتفاق  عجیب ترین 
نخستین  و آخرین بار در تاریخ فوتبال، ستاره های تیم 
به دلیل  هم  آن  كردند؛  شورش  فنی  كادر  علیه  ملی 

اختلاف عقیده و دیدگاه.
پرویز دهداری سرمربی تیم ملی می گفت با انضباط 
بودن از قوی بودن مهم تر است اما بازیکنان این هشدارها 
را برنتابیدند و طوماری تاریخی نوشتند. پای آن طومار را 
بازیکنانی مانند احمد سجادی، شاهین بیانی، محمد 
اصغر حاجیلو، شاهرخ  فنونی زاده،  مرتضی  پنجعلی، 
بیانی، حمید درخشان، ضیاء عربشاهی، سیدمهدی 
ابطحی، مرتضی یکه، فرشاد پیوس، غلامرضا فتح آبادی، 
عبدالعلی چنگیز و ناصر محمدخانی، 14 ستاره  آن زمان 

فوتبال ایران امضاء كردند.
بعد از رسانه ای شدن این طومار، چهار بازیکن براساس 
ماده ها و بندهای آیین نامه انضباطی و با دلایلی چون 
اهانت و توهین به مربی، سرپیچی از دستورات، تشکیل 
جلسه های غیر مجاز، رعایت نکردن موازین اخلاقی و 
تحریک بازیکنان برای مدتی، از حضور در میادین محروم 
شدند؛ چنگیز )9 ماه(، پنجعلی )6 ماه(، درخشان و 
حاجیلو )هر كدام 3 ماه(. پیش از آغاز بازی های جام 
فنونی زاده،  ملت های1988، احمد سجادی، مرتضی 
ضیاء عربشاهی، غلامرضا فتح آبادی و فرشاد پیوس پس 
از استعفا به تیم بازگشتند اما قربانی واقعی این ماجرا، 
بهروز سلطانی، رضا احدی، جعفر مختاری فر و حمید 

علیدوستی بودند كه در میان استعفاءدهندگان نبودند.
عزیزی در فهرست سیاه برانکو

و  كارشناسان  نظر  از  كه  زمانی  در  عزیزی  خداداد 
رسانه ها یکی از برترین بازیکنان فوتبال ایران شناخته 
می شد اما از سوی برانکو ایوانکوویچ سرمربی وقت به تیم 

ملی دعوت نمی شد.
عزیزی به دلیل مشکلاتی كه پیش از جام جهانی 2006 
آلمان داشت از سوی فدراسیون وقت در فهرست سیاه 
قرار داده شده بود و این در حالی بود كه نگرانی از حذف 
ایران از مرحله مقدماتی انتخابی جام جهانی نیز می رفت 
خواهان  ایران  فوتبال  هواداران  همچنین  و  رسانه ها  و 

حضور او در تیم ملی بودند.
عزیزی بعد از این كه از سوی برانکو به تیم ملی دعوت 
نشد در یک مصاحبه جنجالی اعلام كرد برانکو شهامت 
داشته باشد و بگوید اجازه دعوت مرا ندارد نه این كه هر 

لحظه رنگ عوض كند.
او كه به شدت بابت دعوت نشدنش به تیم ملی عصبانی 
بود،   همچنین گفته بود: آقایان برانکو، دادكان و دانشور 
اگر فوتبال می فهمند پس چرا می روند داخل كارواش و 
می گویند چون خداداد زبانش دراز است نمی گذاریم به 

تیم ملی دعوت شود؟
ماجرای رحمتی و عقیلی

كارلوس كی روش كه 8 سال حضور روی نیمکت داغ 
مربیگری در ایران را تجربه كرد، خواسته یا ناخواسته 
كاری  مثبت  نکات  اما  شد  مختلفی  جنجال های  وارد 
كی روش مقابله با بازیکن سالاری در تیم ملی و نهادینه 
كردن روح و انضباط تیمی را در فوتبال ایران بود. مهدی 
تیم  از  بیانیه ای  در  مشکلات،  برخی  به دلیل  رحمتی 
ملی خداحافظی كرد. هادی عقیلی نیز بدون اطلاع 

كی روش، اردوی تیم ملی را ترک كرد.
بعد از این اتفاقات، او دیگر حاضر به پذیرش این دو 
بازیکن نبود و گفت: »تا این جا همه چیز شفاف است، 
فدراسیون و كادر فنی كاملًا فرصت عذرخواهی را در 
اختیارشان قرارداد تا بدون هیچ قید و شرطی در خدمت 
تیم ملی باشند. ما صبر كردیم اما متأسفانه هر دو بازیکن 
این فرصت افتخارآمیز را قبول نکردند. پس از این به بعد 
درهای تیم ملی روی عقیلی و رحمتی بسته خواهد بود 
و به طور حتم تا زمانی كه سرمربی تیم ملی كارلوس 
كی روش است آن ها هیچ وقت پیراهن تیم ملی را بر تن 

نمی كنند.«
نمونه های خارجی؛ از فرانسه تا آرژانتین و ایرلند

جهان  و  اروپا  در  نیز  گذاشتن ها  كنار  دست  این  از 
مرسوم است. »اریک كانتونا« با وجود آمادگی لازم و ارائه 
بازی های خوب برای منچستریونایتد به دلایل انضباطی 
هرگز توسط امه ژاكه سرمربی تیم ملی فرانسه دعوت نشد 

و فرانسوی ها بدون او قهرمان جام جهانی 1998 شدند.
یکی دیگر از محرومان حضور در تیم های ملی، كریم 
بنزما بود كه حتی پای پلیس هم به پرونده مربوط به او باز 
شد. »دیدیه دشان« سرمربی فرانسه سال 2015 اعلام 
كرد كه بنزما به دلیل داشتن پرونده قضایی به تیم ملی 

دعوت نمی شود.
ماجرا از این قرار بود كه بنزما از طریق چند فرد ناشناس، 
قصد داشت از متئو والبوئنا دیگر ملی پوش تیم فرانسه، 
اخاذی كند. این پرونده زمانی افشا شد كه والبوئنا همه 
اظهارات و حرف های بنزما را در اختیار نیروهای پلیس 
قرار داد و از همین جا بازرسی مقام های قضایی شروع 
والس  مانوئل  حتی  كه  گرفت  بالا  حدی  به  كار  شد. 
نخست وزیر فرانسه اعلام كرد كه بنزما دیگر جایی در تیم 

ملی ندارد.
یکی از پر حاشیه ترین تیم های ملی در سال های اخیر، 
فرانسه در جام جهانی 2010 با هدایت ریموند دومنک 
- مربی خرافاتی- بود. بحران و جنجال این تیم در بازی 
مرحله گروهی مقابل مکزیک به اوج رسید كه در همان 
افتادند.  از حریف عقب  بر صفر  بازی 2  نیمه نخست 
دومنک در بین دو نیمه از كُند بودن آنلکا و شیوه بازی اش 

انتقاد می كند. در مقابل آنلکا با فحاشی جواب مربی اش 
را می دهد.

گرچه آنلکا و دومنک آن را تکذیب كردند اما در نیمه 
دوم همان بازی، آنلکا تعویض شد. روز بعد آنلکا پیشنهاد 
از  روز  همان  و  نکرد  قبول  را  مربی  از  معذرت خواهی 
آفریقای جنوبی به فرانسه بازگردانده شد. بعد از اخراج 
آنلکا، گروه دیگری از بازیکنان فرانسه هم در تمرینات 
شركت نکردند.   فدراسیون فوتبال فرانسه آنلکا را 18 ماه 
محروم كرد و حضور این بازیکن در تیم ملی كشورش بعد 
از 69 بازی و 14 گل، برای همیشه تمام شد. فرانسه در 
آن جام، از سه بازی فقط یک امتیاز كسب كرد و حذف 
شد. یکی از عجیب ترین محرومیت ها، اتفاقی بود كه 
برای فرناندو ردوندو آرژانتینی افتاد. در حالی كه به عقیده 
كارشناسان او یکی از بهترین هافبک های دفاعی زمان 
خود بود، جام جهانی 98 فرانسه را به دلیل اختلاف با 
دانیل پاسارلا سرمربی وقت تیم ملی آرژانتین از دست 

داد.
دلیل آن، بلند بودن موهای سرش بود و پاسارلا از همان 
روز اول، دستوراتی داد كه در نوع خود عجیب بود. او 
اعلام كرد بازیکنانی كه موهای بلند دارند، برای حضور در 
تیم ملی باید موهایشان را كوتاه كنند. دیگر هیچ بازیکنی 
از  باتیستوتا  گابریل  باشد.  داشته  گردنبند  ندارد  حق 
نخستین بازیکنانی بود كه مجبور شد به این دستور تن 

دهد و موهایش را كوتاه كند. اما ردوندو زیر بار نرفت.
نام »روی كین« در دوران بازی  در منچستر یونایتد و 
تیم ملی ایرلند همیشه با حاشیه گره خورده بود. یکی از 
مهم ترین جنجال هایش مربوط به خط خوردن از فهرست 
تیم ملی ایرلند توسط سرمربی »میک مک كارتی« برای 
جام جهانی 2002 بود. این دو پیش از این و در زمان 

بازی، اختلافی با هم داشتند.
یک بار و در میان جام جهانی 1994، مک كارتی كه 
سال های آخر فوتبالش را می گذراند، به دلیل دیر آمدن 
كین به اتوبوس تیم و معطل شدن بقیه، به شدت از او در 
مقابل دیگر بازیکنان انتقاد كرد. كین هشت بار این كار را 
تلافی كرد و در یکی از تمرین های تیم ملی ایرلند برای 
بازی های جام جهانی 2002 به شدت از نبود امکانات، 

انتقاد و در مقابل دیگر بازیکنان با مک كارتی دعوا كرد.

ورزشی

نگاهی به وضعیت فوتبال قم درلیگ کشوری؛

گل و ریحان البرز با نام قم به میدان می آید

ایمان / رضا ملکی
داستان فوتبال شهرما حکایتی دیگر دارد بعد از سقوط صبا و حرف و حدیثهای 
زیادی كه برای این تیم بوجود آمد فوتبال  قم به یکباره درمسیر سراشیبی قرار 

گرفت.
توانست  نمی  موجود  امکانات  اینکه  و  خصوصی  بخش  حمایت  عدم 
نظراسپانسرهای فوتبالی را به این رشته جلب نماید باعث شد تا فوتبالیست های 

برومند قمی نتوانند در فوتبال كشور چهره شوند.
جدا از چند چهره جوان و دوست داشتنی ازجمله حسینی،  باقری در لیگ 
فوتبال ایران حضوری درخشانس دارند بدنه فوتبال قم زخم خورده و احتیاج به 

ترمیم اساسی دارند.
سال گذشته برادران طباطبائی تیمهای سوهان محمد را در لیگ دسته سوم 
كشوری دررده بزرگسالان و امید مورد حمایت قرار دادند اما هزینه های بسیار وعدم 
حمایت كامل از این عزیزان باعث شد تا این دوتیم با وجود شایستگی نتوانند به 

مرحله بعدی صعود كنند.
 حالا خبر میرسد گل و ریحان البرز كه زمانی  با مربی گری محمد نصرتی داعیه 
صعود به لیگ برتر را داشت ،ناباورانه راه سقوط به دسته دوم را در پیش گرفت در این 
شرایط این تیم با هدایت مربی جوان و نام آشنائی چون فرزاد آشوبی به قم آمده و 

قصد دارد با نام تیم گل و ریحان قم پا به عرصه مسابقات كشوری بگذارد.
برای آگاهی از وضعیت فعلی این تیم با مسعود خسروی مربی جوان و شایسته 
داشتم. كوتاهی  وگفت  بازیکن شایسته گذشته ولایت گپ  و  قم  فوتبال  امروز 
خسروی می گوید با نظر آقا فرزادعزیزبه جمع كادر فنی اضافه شدم به غیر از من 
سعید محمد زاده بعنوان مربی دروازه بانان به جمع كادر فنی اضافه شد تا بتوانیم از 

موجودیت فوتبال شهرقم دفاع نمائیم.
در كادر سرپرستی وحید نائینی مدیریت تیم را به عهده دارد كه باتوجه به تجارب 

ارزنده ایشان بهترین گزینه برای پست بودند.
تستهای مختلفی درتهران،كرج و قم از بازیکنان داشتیم و باشناخت نفرات قصد 
داریم كه با شروعی دلپذیر نام فوتبال قم را در كشور زنده نگاه داریم.خوشبختانه 
با دانش فنی بالای فرزاد آشوبی و همدلی و اتحادی كه درمیان كادر و بازیکنان 
وجود دارد امید داریم كه با دعای مردم شریف قم و حمایت مسئولان بتوانیم به 
لیگ دسته اول ایران صعود نمائیم و در راه رسیدن به این افتخار دست یاری بسوی 
كلیه مسئولان و اهالی فوتبال قم دراز می نمائیم و انتظار مساعدت از این عزیزان 

را داریم.

پیش به سوی برد نهم ؛

تیم ملی فوتبال برنده ۸0درصد
 تقابل ها با لبنان

 ایران در 80 درصد از دیدارهای قبلی خود با تیم ملی فوتبال لبنان به برتری 
در  برد  نهمین  كسب  دنبال  به  اسکوچیچ«  »دراگان  شاگردان  حالا  و  رسیده 

یازدهمین رویارویی هستند.
تیم ملی فوتبال ایران باید روز پنجشنبه در هفته پنجم دور گروهی مرحله نهایی 

رقابت های انتخابی جام جهانی 2022 
قطر در قاره آسیا به مصاف میزبان خود لبنان برود. شاگردان دراگان اسکوچیچ 
تا به اینجای كار با 10 امتیاز صدرنشین گروه A هستند و لبنان با پنج امتیاز تیم 

سوم جدول است.
این دو تیم تا به حال 10 بار در مسابقات مختلف اعم از جام ملت های آسیا، 
مقدماتی جام ملت های آسیا، انتخابی جام جهانی و بازی های دوستانه رو در روی 
یکدیگر قرار گرفته اند كه ماحصل آن هشت برد برای ایران، یک تساوی و یک پیروزی 

برای لبنان بوده است. به عبارتی قرمزها حریف ترسناكی برای تیم ملی نبوده اند.
در دیدارهای این دو تیم غرب آسیایی 29 گل رد و بدل شده كه 27 گل سهم 
ملی پوشان بوده و لبنانی ها فقط و فقط دو بار موفق به باز كردن دروازه ایران شده اند. 
جواد نکونام بازیکن اسبق تیم ملی، با به ثمر رساندن هفت گل، بهترین گلزن ما 

مقابل لبنانی ها محسوب می شود.
لبنان و ایران قرار است برای ششمین بار در خاک لبنان به مصاف یکدیگر بروند. 
در پنج مسابقه پیشین سه برد برای ملی پوشان، یک پیروزی برای لبنان و یک 
تساوی به دست آمده است. بعد از بیروت حالا شهر صیدا برای اولین بار میزبان 

بهترین تیم آسیا در رنکینگ فیفا خواهد بود.
این دو تیم برای دومین بار در راه جام جهانی به مصاف یکدیگر خواهند رفت. 
پیش از این در دور چهارم و نهایی انتخابی جام جهانی 2014 برزیل شاهد این 
ماجرا بودیم. لبنانی ها در بازی رفت موفق شدند با تک گل رودا انتر از سد شاگردان 
كارلوس كی روش گذشته و اولین و آخرین باخت ایران در این دوئل را رقم بزنند. 
مسابقه برگشت در ورزشگاه آزادی با برد پرگل ایران با نتیجه چهار بر صفر همراه شد. 
در نهایت هم ما به عنوان سرگروه به جام جهانی رسیدیم و لبنان در گروه رتبه آخر را 

با همان یک برد به دست آورد.
ایران بعد از تساوی در اولین بازی با لبنان، در پنج دیدار بعدی به برتری رسید 
و پس از شکست یک بر صفر نیز سه برد متوالی با دست كم چهار گل زده در هر 
مسابقه برای ما حاصل شد. پیروزی پنج بر صفر در بهمن ماه سال 1391 بهترین 

برد ما مقابل قرمزها بوده است.
بازی 20 آبان ماه چهارمین رویارویی دو تیم در هشتمین ماه سال است. در سه 
بازی قبلی دو پیروزی و یک تساوی برای ایران ثبت شده است. ما هفت گل زده ایم 

و تیم حریف موفق به زدن یک گل شده است.
حال باید دید در جدال یازدهم بازهم ایران می تواند مانند 80 درصد رویارویی های 
قبلی به سه امتیاز دست پیدا كند یا لبنان برای سومین مرتبه مانع از این اتفاق 

خواهد شد.

سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر قم:

 تلاش ما حفظ کیفیت بازی این تیم است
سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر قم با اشاره به پیروزی های متوالی این تیم در لیگ 
برتر بسکتبال، گفت: تلاش می كنیم در بازی های آینده كه با تیم های قدرتمندتری 

روبه رو می شویم كیفیت بازی خوب شیمیدر را حفظ كنیم.
مهران شاهین طبع عصر دوشنبه بعد از پیروزی تیم شیمیدر قم برابر تیم آویژه 
صنعت پارسا در گفت و گو با خبرنگاران، افزود: تیم آویژه صنعت پارسا تیم بسیار 
خوبی بود و با وجود اختلاف امتیازی كه در بازی وجود داشت تا آخرین لحظه به 

تیم شیمیدر قم فشار آورد.
وی ادامه داد: بازیکنان شیمیدر قم امروز شرایطی خوبی داشتند و در برابر فشار 

دفاعی تیم آویژه صنعت پارسا، تصمیم گیری های خوبی از خود نشان دادند.
سرمربی تیم بسکتبال شیمیدر قم اضافه كرد:  شاهد بازی زیبا و خوبی در هفته 
ششم لیگ برتر بودیم و امیدواریم در ادامه رقابت ها به شرایط ایده آل خود نزدیک 

شویم.

 آیت الله نوری همدانی با اشاره به نقش برجسته معنویت در ورزش كُشتی و 
ورزش زورخانه ای؛ بر لزوم حفظ و گسترش ورزش كشتی و زور خانه ای تاكید 

كرد.
آیت الله نوری همدانی ظهر سه شنبه در دیدار با علیرضا دبیر رئیس فدراسیون 
كشتی جمهوری اسلامی ایران با اشاره به اهمیت ورزش گفت: مسئله ورزش، 
مسئله بسیار مهمی است. باید سعی كرد با ترویج ورزش بین اقشار مختلف، 
جامعه با نشاطی بسازیم و پرداختن به ورزش در بین مردم یک امر عادی و یک 
عادت روزانه باشد، چرا كه برای حفظ بدن وسیله ای جز ورزش وجود ندارد. 
بنابراین اول باید سعی كرد در كل كشور ورزش كردن یک امر عادی برای تمام 
افراد جامعه باشد، بدین وسیله شاید پنجاه درصد امراض در میان مردم كاهش 

پیدا كند.
مرجع تقلید شیعیان در ادامه با اشاره به فواید ورزش افزود: ورزش از طرفی آن 

چیزهایی كه به ضرر پیکر انسان است و آنها را رفع می كند و از طرفی هم عضلات 
را به كار می اندازد در نتیجه به كار افتادن عضلات بدن قوی می شود، در برابر 
امراض از خودش دفاع می كند، گرفتاری هایی مثل فشار خون و اضافه وزن و 

دیابت و امثال اینها، همه اینها در نتیجه ترک ورزش به وجود می آید.
وی در ادامه با تاكید بر امر ورزش تصریح كرد: این حرف را كسی می زند كه 
خودش 80-90 سال است كه ورزش می كند و به حمد لله بنده تا به امروز ورزش 

را ترک نکرده ام و با ورزش به این ترتیب مانده ام و همه اینها نتیجه ورزش است.
استاد سطوح عالی حوزه با تاكید بر اهمیت ورزش پهلوانی ادامه داد: اینکه رهبر 
معظم ما می فرمایند شما دل مردم را شاد كردید ما هم همان را عرض می كنیم، 
با پیروزی شما دل مسلمانان جهان و دل مردم ایران واقعاً شاد شد، اینکه وقتی 
ما می بینیم كه شما غالب می شوید و به سجده می افتید یا می بینیم كه نماز 
می خوانید این خیلی برای اسلام و ایران ارزش دارد برای اینکه همه دنیا می بینند 

ورزشکاران ایران با خدا هستند، به یاد خدا هستند، و این كار باعث عزت و عظمت 
اسلام است.

آیت الله نوری همدانی نقش معنویت را در ورزش كُشتی و ورزش زورخانه ای 
بسیار برجسته دانست و افزود: ورزش كشتی در ایران سابقه بسیار طولانی دارد و 
كشتی گرفتن یک شیوه از پهلوانی بوده است و امروز باید برای حفظ و گسترش 
آن تلاش های فراوانی نمود. متأسفانه با به وجود آمدن جریان های اجتماعی و 
صنعتی و نفوذ فرهنگ بیگانه باعث شد ورزش باستانی و زورخانه ای كم كم آن 

عظمت و عزت خودش را از دست بدهد.
مرجع تقلید شیعیان در پایان تصریح كرد: وزارت ورزش باید سعی كند كه 
افرادی مثل شما كه سعی كردید عظمتی برای اسلام و ایران به دست آوردید 
اهمیت بیشتر داده شود این یک وظیفه ای است برای وزارت ورزش و البته باید 
به شما و قهرمانان هم توجه و عنایت بیشتری داشته باشد و فدراسیون كُشتی هم 
باید ارتباطش را با وزارت ورزش و جوانان تقویت كند تا با همبستگی كارها به نحوه 
مطلوب پیش برد و افراد بیشتری در این میدان برجسته حضور پیدا كنند، و شاهد 

قهرمانی های پیاپی ورزشکاران عزیزمان باشیم.
آیت الله علوی گرگانی: 

مسئولان بودجه ورزش کشتی را افزایش دهند 
با علیرضا دبیر رئیس  نیز ظهرروزسه شنبه در دیدار  آیت الله علوی گرگانی  
فدراسیون كشتی گفت: مسئولان باید بودجه فدراسیون كشتی را افزایش و نسل 

جوان را به رشته كشتی سوق دهند. 
این مرجع تقلید شیعیان گفت: كشتی یکی از ورزش های اصیل است، ورزش 
كشتی یک امر باستانی و قدیمی ترین برنامه ورزشی در جامعه اسلامی است. از 
فعالیت های خود خسته و دلسرد نشوید و با برنامه ریزی و تلاش خود نسل جوان را 

آگاه و روشن كنید كه كشتی ورزش مناسب بدنی است.
وی بابیان اینکه باهمت بالای خود استعدادیابی كرده و از هیچ تلاشی برای 
ترویج ورزش كشتی دریغ نکنید، بیان كرد: قطعاً در كار خود موفق می شوید، اگر 

در كار خود خدا را در نظر بگیرید خدا نیز به شما كمک می كند.
آیت الله علوی گرگانی با اشاره به جایگاه این ورزش در ایران باستان ادامه داد: 
نباید كشتی باستانی از بین برود، از گذشته در مراسم های رسمی مردمی كشتی 
انجام می شد و این موضوع نشان می دهد كشتی ریشه اسلامی ایرانی دارد و مورد 

توجه بوده است.
مرجع تقلید شیعیان عنوان كرد: مسئولان باید بودجه فدراسیون كشتی را 
افزایش و نسل جوان را به رشته كشتی سوق دهند، در گذشته هنگام ورزش 
كشتی اشعاری در مدح امیرالمؤمنین )ع( قرائت می شد و بانام ولایت اهل بیت 

)ع( ورزش انجام می شد.

آیت الله نوری همدانی در دیدارعلیرضا دبیر تاکید کرد؛

لزوم حفظ و گسترش ورزش كشتی و زور خانه ای

نگاهی  به نمونه های داخلی و خارجی خط خورده از تیم ملی  ؛

»طارمی«های کنار گذشته شده از تیم ملی

سرمربی اسبق پرسپولیس، گفت: تا كنون هیچ پولی از سوی باشگاه پرسپولیس 
به حساب من واریز نشده است.

پرداخت طلب گابریل كالدرون سرمربی سابق باشگاه پرسپولیس به یکی از 
چالش های مهم این روزهای باشگاه پرسپولیس تبدیل شده است. موضوعی كه 
حتی منجر شد تا پرسپولیس در حساس ترین مقطع فصل نتواند بازیکن خوب 

خارجی جذب كند.
تیم فوتبال پرسپولیس در شرایطی بیست و یکمین دوره مسابقات لیگ برتر را با 2 
پیروزی، یک شکست و یک تساوی آغاز كرد كه به عقیده خیلی از كارشناسان این 
تیم نیاز به تقویت دارد اما در این مقطع حساس به خاطر تعلل در حل پرونده گابریل 

كالدرون، امکان خرید بازیکن جدید میسر نشد.

یحیی گل محمدی سرمربی تیم امیدوار بود تا با پرداخت به موقع مطالبات 
كالدرون، پرسپولیس تا پیش از پایان نقل و انتقالات بتواند بازیکنان جدیدش را 

بگیرد اما این اتفاق رخ نداد.
سیدمجید صدری سرپرست باشگاه پرسپولیس، 29 مهرماه طی مصاحبه ای در 
گفت وگو با سایت باشگاه اعلام كرد كه مطالبات كالدرون و دستیارانش تامین شده 

و به زودی پرداخت می شود.
این در حالی است كه تاكنون اتفاقی رخ نداد تا اینکه باشگاه پرسپولیس یک 
مصاحبه دیگر در تاریخ 12 مهرماه از سرپرست باشگاه منتشر كرد كه در آن صدری 
اعلام كرده بود: »روند مراحل انتقال پول گابریل كالدرون و دستیار وی از باشگاه 
آغاز شد و تا تسویه بدهی باشگاه و اجرای حکم فیفا به منظور باز شدن پنجره نقل و 

انتقالات ادامه پیدا خواهد كرد.«
صدری همچنین اعلام كرده بود كه منتظر دریافت مجوزهای قانونی بودیم كه 
زمان بَر بود و با پیگیری های صورت گرفته، این مهم محقق شد. حالا به اطلاع 
هواداران عزیز و رسانه های محترم می رسانم؛ انتقال پول در حال انجام است. به 
محض نشستن تمام مبالغ واریزی به حساب او، اسناد مربوطه برای فیفا ارسال 

خواهد شد تا نسبت به باز شدن پنجره نقل و انتقالات اقدام شود.
با این حال با گذشت 6 روز هنوز پولی به حساب سرمربی سابق سرخپوشان 

ننشسته است.
گابریل كالدرون در همین راستا به خبرنگار ایرنا گفت: هنوز تا این لحظه پولی از 

سوی پرسپولیس به حساب من نیامده است.

کالدرون: تا الان پولی از پرسپولیس نگرفته ام
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نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی گفت: تمام تلاش ما در مجلس این است كه با وحدت مسائل 
اصلی مردم را دنبال كرده و تلاش می كنیم حاشیه سازی ها را نادیده بگیریم و به نفع مردم جلو ببریم.

»علی خضریان«  در جلسه علنی روز سه شنبه مجلس شورای اسلامی، با استناد به ماده )75( آیین نامه نامه 
داخلی مجلس در تذكری گفت: پس از اعلام تخلفات در بودجه سال 1400 در یک جلسه خصوصی به رییس 
مجلس و رییس كمیسیون تلفیق بودجه به شکل مستند تأكید كردم و بر اساس قولی كه رییس مجلس شورای 
اسلامی در این باره دادند قرار شد ساختار برای بودجه سال 1401 به گونه ای اصلاح شود تا چنین تخلفاتی صورت 

نگیرد.
سخنگوی كمیسیون اصل نودم مجلس شورای اسلامی افزود: در جایگاهی كه بودجه در صحن علنی تصویب 
شده بود بعد از آن بدون هماهنگی با نمایندگان و كمیسیون تلفیق در آن دست برده شده بود و ما شاهد سکوت 
این افراد در خصوص اتفاقات تلخ در نوروز 1400 بودیم. امروز این افراد در جایگاه متهم قرار گرفته اند یعنی سکوت 

نجیبانه نمایندگان محترم كه 200نفر از آنها طی امضایی اعتراض خود را اعلام كردند، اكنون متهم شده اند.
نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی ادامه داد: وظیفه همه ماست كه تلاش می كنیم در مسیر ولایی 
بودن باشیم، سابقه ما در فتنه، برجام، FATF و منویات مقام معظم رهبری كاملًا مشخص است. كسانی كه در ترس 
این حوزه ها همسو با جریانات بوده و یا جریان فتنه ساكت بوده و یا در آتش آن دمیده اند امروز نمی توانند صحبت 

از ولایی بودن كنند و در این مسیر باشند.
خضریان بیان كرد: فضای مجازی یکی از مسائل بسیار مهم در حال حاضر است و مقام معظم رهبری در اولین 
دیدار خود با نمایندگان در حوزه ورود مجلس به این فضا تأكید كردند و فرمودند كه فضای مجازی رها است و 
خانواده ها در حوزه های مختلف از این رها بودن در حال دیدن آسیب هستند و یا در حوزه اقتصاد ما از یک كارگر از 
یک سو مالیات دریافت می كنیم و از سوی دیگر این اقتصاد در فضای مجازی رها است و نمی توانیم در مقابل برخی 

افراد كه مشغول كلاهبرداری بوده و یا از این فضا تحصیل مال نامشروع می كنند، بایستیم.

خضریان تاكید كرد: در مقابل این نکته مقام معظم انقلاب كسانی امروز با كلیات مدیریت و اقدام مجلس در 
حوزه فضای مجازی مخالفت می كنند كه دیدگاه خود را به دیدگاه رهبری انقلاب نزدیک می دانند و چگونه دغدغه 
رهبری انقلاب را در این حوزه نمی شنود. در حالی كه این موضوع واضح و معلوم بوده و قرار است منظومه فکری 

رهبری عزیز را در همه حوزه ها تبیین كنیم.
نماینده مردم تهران در ادامه گفت: اگر قرار است تبیین این كلام اتفاق بیفتد، حتما جریان انقلابی این مجلس و 
عامه نمایندگان در آن رتبه خوبی خواهند گرفت و كسی حق ندارد در این رتبه در مجلس انقلابی اختلاف بیندازد. 
تمام تلاش ما در مجلس این است كه با وحدت مسائل اصلی مردم را دنبال كرده و تلاش می كنیم حاشیه سازی ها 

را نادیده بگیریم و به نفع مردم جلو ببریم.
خضریان خطاب به ریاست جلسه خاطرنشان كرد: از شما خواهش می كنم اجازه ندهید تریبون های مجلس 

برای اختلاف افکنی و یا تسویه حساب های سیاسی مورد استفاده قرار گیرد بدون آن كه منافع مردم دیده شود.

خضریان نماینده مردم تهران:

بدون حاشیه سازی مسائل اصلی مردم را دنبال می کنیم

امیرعبداللهیان در گفت و گوی تلفنی با وزیر خارجه فرانسه :

با قدرت به افزایش توان 
دفاعی خود ادامه می دهیم

وزیر امور خارجه،  برنامه دفاعی ایران را حق حاكمیتی هر كشوری عنوان كرد و افزود: 
بی اعتنا به رفتار غیرسازنده تحریمی آمریکا بر افزایش توان دفاعی كشورمان با قدرت 

ادامه می دهیم.
به گزارش روز سه شنبه ایرنا از اداره كل اطلاع رسانی و امور سخنگویی وزارت امور 
خارجه، »حسین امیرعبداللهیان«  و »ژان ایو لودریان« وزیر خارجه فرانسه در گفت وگوی 

تلفنی درباره مناسبات دوجانبه و گفت وگوهای فراروی وین به بحث و رایزنی پرداختند.
در ابتدای این مکالمه وزیر خارجه فرانسه وضعیت سلامت و درمان وزیر امور خارجه را 

جویا شده و برای امیرعبداللهیان آرزوی بهبودی سریع كرد.
وزیر امور خارجه ضمن تشکر از احوالپرسی وزیر خارجه فرانسه و با اشاره به اینکه 
دولت جمهوری اسلامی ایران هم در روابط دوجانبه و هم در گفت و گوهای هسته ای 
رویکردی عملگرایانه و نتیجه محور دارد، ابراز امیدواری كرد كه رایزنی های تهران و پاریس 

به پیشبرد عملی همکاری ها میان دو كشور منجر شود.
امیرعبداللهیان همچنین با اشاره به ظرفیتهای بزرگ ایران و فرانسه اظهار داشت: 
جمهوری اسلامی ایران برای گسترش همه جانبه روابط دوجانبه بر اساس احترام 
متقابل و منافع مشترک آمادگی دارد و می توان مناسبات را در حوزه های مختلف بیش 

از پیش گسترش داد.
در همین چارچوب طرفین با اشاره به 2 بار تماس روسای جمهوری ایران و فرانسه، 
و همچنین گفت و گوی امیرعبداللهیان و ماكرون در حاشیه نشست بغداد و نیز دیدار 
حضوری اخیر وزرای خارجه دو كشور، در مورد مناسبات دوجانبه و فرصت همکاری ها 
بحث و تبادل نظر كردند.   وی با یادآوری مسوولیت آمریکا در بروز وضعیت كنونی برجام 
و نقش سکوت سه كشور اروپایی در زیاده خواهی آمریکا، تصریح كرد: ایران خواستار 
دستیابی به یک توافق خوب است، اما این امر لازمه هایی دارد از جمله بازگشت 
طرف های مقابل به تعهدات كامل خود و لغو موثر تحریم ها. امیرعبداللهیان با اشاره به 
تحریم های تازه آمریکا علیه ایران، این اقدام را تاییدی بر تداوم بی اعتمادی جمهوری 
اسلامی به آمریکا خواند و بر لزوم ارائه تضمین و انجام راستی آزمایی موثر تاكید كرد.   
وزیر امور خارجه برنامه دفاعی ایران را حق حاكمیتی هر كشوری دانست و افزود: 
بی اعتنا به رفتار غیرسازنده تحریمی آمریکا بر افزایش توان دفاعی كشورمان با قدرت 

ادامه می دهیم.
امیرعبداللهیان ضمن تاكید بر جدیت جمهوری اسلامی در مذاكرات و آمادگی در 
رسیدن فوری به توافق خوب گفت: آژانس بین المللی انرژی اتمی باید از سیاسی كاری 
اجتناب نماید.  وزیر امور خارجه همچنین بر ادامه همکاری های فنی ایران با این نهاد 

تأكید كرد.
وزیر خارجه فرانسه نیز در این تماس با بیان اینکه پاریس از بازگشت همه طرف ها به 
برجام حمایت می كند و هرآنچه در توان داشته باشد در این راستا انجام می دهد، ابراز 

امیدواری كرد گفت وگوهای پیش رو در وین با پیشرفتی سریع همراه شود.
 همچنین در این تماس سلام »امانوئل ماكرون«  به رییس جمهوری ایران و پاسخ 
متقابل از طریق وزرای خارجه منعکس شد. گفت و گوهای دوجانبه، منطقه ای و بین 

المللی دو كشور امروز توسط معاونین سیاسی در پاریس تداوم دارد.

سخنگوی کمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی:

اصلاح یارانه انرژی نیازمند اقدامات جبرانی 
برای اقشار ضعیف است

سخنگوی كمیسیون انرژی مجلس شورای اسلامی گفت: اصلاح قیمت حامل های 
انرژی برای جلوگیری از اتلاف منابع ضروری است اما هر اقدامی در این زمینه نیازمند 
مطالعه جامع درباره همه ابعاد اجتماعی، اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و امنیتی در 

كنار اقدامات جبرانی برای اقشار ضعیف است.
مصطفی نخعی در گفت وگویی درباره اصلاح یارانه حامل های انرژی اظهار كرد: 
موضوع اصلاح یارانه تخصیص داده شده به حامل های انرژی، موضوعی چند بعدی 
و دارای ابعاد مختلف اجتماعی، اقتصادی، سیاسی، فرهنگی و امنیتی است و بدون 

توجه به هر كدام از این ابعاد، نمی توان تصمیم درستی گرفت.
 وی با بیان اینکه هر گونه تصمیم در خصوص یارانه حامل های انرژی باید دارای یک 
چارچوب منطقی بوده و با در نظر گرفتن پیوست های مختلف رسانه ای فرهنگی و ... 
انجام شود، گفت: هرگونه اقدام شتاب زده در خصوص اصلاح یارانه حامل های انرژی 
می تواند تبعاتی مشابه اصلاح نرخ بنزین در آبان سال 98 داشته باشد و خسارات 
زیادی را به كشور تحمیل كند. در آن مقطع هم لازم بود پیش از اقدام برای اصلاح 
نرخ بنزین، این موضوع برای مردم تشریح شود و در عین حال، اقدامات جبرانی برای 
كاهش فشار بر مردم اتخاذ شود. نخعی در ادامه به گزارش آژانس بین المللی انرژی 
درباره اختصاص 70 میلیارد دلار یارانه به حامل های انرژی در ایران اشاره كرد و افزود: 
براساس این گزارش ها، ایران در صدر كشورهایی است كه یارانه زیادی به حامل های 
انرژی اختصاص می دهند و متاسفانه باوجود پرداخت این حجم وسیع از یارانه، وضعیت 
قشرهای متوسط و ضعیف جامعه بهبود پیدا نکرده و این اقدامات موجب ارتقای 
رضایت عمومی نشده است.  سخنگوی كمیسیون انرژی مجلس یادآورشد: علاوه بر 
این از سویی از شركت های آب، برق و گاز می خواهیم كه با قیمت های تکلیفی، خود را 

اداره كنند از سوی دیگر مصرف كنندگان هم كماكان ناراضی هستند.
اصلاح یارانه انرژی نیازمند پیوست های اجتماعی-اقتصادی است

نماینده سربیشه و نهبندان در مجلس شورای اسلامی، اصلاح یارانه حامل های 
انرژی را بدون توجه به ابعاد دیگر آن را زیانبار دانست و افزود: مردم با گرفتاری و 
مشکلات اقتصادی زیادی مواجه هستند و در نتیجه سیاست های غلط دولت های 
گذشته، اكنون بسیاری از مردم زیر خط فقر زندگی می كنند. با توجه به این شرایط، 
هر گونه اصلاح یارانه حامل های انرژی باید با بررسی های جامع كارشناسی و به همراه 
پیوست های اجتماعی و امنیتی آن انجام شود. نخعی، تفاوت قیمت بنزین، نفت و گاز 
و دیگر سوخت ها در ایران و كشورهای همسایه را مثال زد و افزود: قیمت ها در ایران در 
مواردی به قدری ناچیز است كه محرک افزایش بهره وری و راندمان در مصرف كنندگان 
صنعتی انرژی نمی شود به طوری كه اگر قیمت حامل های انرژی واقعی شود، شاید 
فعالیت خیلی از كارخانجات و نیروگاه ها صرفه اقتصادی نداشته باشد.  وی با بیان اینکه 
نرخ پایین سوخت و نرخ بهره وری به خودی خود عامل افزایش یارانه شده است، گفت: 
هدر رفتن منابع انرژی در همه حوزه ها مثل مصارف خانگی تا خودروها غیرقابل انکار 
است و به همین خاطر هم در صدر كشورهای پرمصرف جهان قرار گرفتیم و میزان 

مصرف سوخت ما تناسبی با میزان مصرف سوخت در دنیا ندارد.
 سخنگوی كمیسیون انرژی مجلس گفت: از آنجا كه درآمد سرانه مردم ما نسبت به 
درآمد سرانه دیگر كشورها پایین است، دولت برای كمک به مردم مجبور به دادن یارانه 
است. هر گونه تغییر در قیمت حامل های انرژی باید با در نظر گرفتن پیوست های 
مختلف آن انجام شود. مزیت ها باید به صورت شفاف به مردم گفته شود و لازم است 
فکری برای ارتقای درآمد سرانه مردم انجام دهیم. تا وقتی كه فکری برای بهبود اقشار 
ضعیف و متوسط جامعه نکرده ایم، اصلاح یارانه حامل های انرژی ممکن است منجر 

به التهابات اجتماعی در كشور شود.

محمد اسماعیل كوثری از نمایندگان مجلس براین باور است كه الان وضعیت به 
گونه ای شده كه هركسی جرأت نمی كند فامیل و بستگانش را به كار گیرد.

قرار بود دولت سیزدهم، دولتی فراگیر و شایسته سالار باشد اما بیش از صد روز 
از عمر این دولت گذشته است و خبری از دولت فراگیر و شایسته سالار نشد. روند 
انتصابات در دولت ابراهیم رییسی در این مدت به گونه ای بود كه صدای انتقاد 

حامیان او را هم از مجلس گرفته تا چهره های سیاسی بلند كرده است. 
محمد اسماعیل كوثری از نمایندگان مجلس براین باور است كه ما نباید افراط و 
تفریط كنیم، ما باید ببینیم حتی اگر فردی، آشنا بود اما توانمندی لازم را نداشت را 
انتخاب نکنیم از سوی دیگر اگر فرد آشنایی، تخصص، تعهد، اطمینان و مدیریت 
لازم را داشت، حتما او را به كار بگیریم، مگر چه اشکالی دارد؟ یعنی ما باید به این 

موضوع حتما توجه كنیم.
این چهره سیاسی اصولگرا تاكید دارد ما یا نباید به جوانان اعتماد كنیم یا باید 
اعتماد كنیم، تا حدودی هم باید توجه داشته باشیم كه ما در عمل باید كادرسازی 
كنیم كه ممکن است یک سری مشکلات و ایرادات رخ دهد ولی اصل و اساس 

كار، كادرسازی برای آینده است. 
او به روند انتصابات در دولت اشاره می كند و می گوید روند انتصابات در دولت 
ابراهیم رییسی كُند پیش می رود دلیل آن هم این است كه رییسی به دنبال افراد 

پاک دست و مورد اعتماد است.
مشروح مصاحبه خبرگزاری خبرآنلاین با اسماعیل كوثری نماینده مردم تهران 

در مجلس را می خوانید؛
انتصابات  چیست؟آیا  فامیلی  انتصابات  درباره  نظرتان  کوثری!  *آقای 
نزدیکان مقامات سیاسی در پست های مختلف را قبول دارید؟ نقاط ضعف 

و قوت آن چیست؟
اگر مسئولی بخواهد فامیل ها را به كار بگیرد به شرایط و عواملی بستگی دارد 
یعنی نه  مطلقا می توانیم بگوییم به كار نگیرند و نه مطلقا می توانیم بگوییم اشکالی 

ندارد به كار بگیرند.
انتصابات فامیلی را قبول دارم اما...

*یعنی شما قبول دارید؟
من اینها را با دلایل قبول دارم و دلایل آن این است كه اگر كسی تخصصش در 
جایی است كه ما به آن نیاز داریم و اطمینان داریم، در این گونه موارد اشکالی ندارد 
اما اگر كسی در آن سطح واقعی اش نبود، تواناییش را در آن مسئولیت نداشت و 
ما او را به كار بگیریم این ایراد است حالا هركه می خواهد باشد چه اصولگرا، چه 

اصلاح طلب و چه ... فرقی نمی كند!
اگر شخص مطمئنی در یک جایگاه به کار گرفته شود اشکالی ندارد

لذا نکته ای كه وجود دارد این است كه ما می گوییم "شایسته سالاری" یعنی 
واقعا افراد شایسته در جای خودشان به كار گرفته شوند. مثلا در جنگ بگوییم چرا 
فلانی كه برادر فلانی بود را جانشین خودش گذاشته است، در صورتی كه جانشین 
گذاشته چون از تواناییش آگاه بوده و بعد هم شهید شده است، آیا می توان به این 
قضیه اشکالی وارد كرد؟ چون از همه بیشتر توانمند بوده، فداكار بوده، آشنا به 
كار بوده و مدیریت داشته است در اینجا هم اگر كسی توانمند باشد، تخصصش 
را داشته باشد و در عین حال نیاز باشد كه یک شخص مطمئن به كار گرفته شود 
به نظر من اشکالی ندارد اما اگر فرد توانمند نباشد، تخصصش را نداشته باشد و 
كسی بهتر و مطمئن تر از ایشان وجود داشته باشد باید آن فرد را به كار بگیرند تا 

كسی كه آشنای او است.
اگر فردی، آشنا بود اما توانمندی لازم را نداشت را انتخاب نکنیم

ما نباید افراط و تفریط كنیم، ما باید ببینیم حتی اگر فردی، آشنا بود اما توانمندی 
لازم را نداشت را انتخاب نکنیم از سوی دیگر اگر فرد آشنایی، تخصص، تعهد، 
اطمینان و مدیریت لازم را داشت، حتما او را به كار بگیریم، مگر چه اشکالی دارد؟ 
یعنی ما باید به این موضوع حتما توجه كنیم. اگر كسی از راه حلال تجارت كند، 
پول در بیاورد، اسلام منع نکرده است، چه كسی منع كرده است؟ می گویند فلانی 
پول زیادی دارد در صورتی كه از راه حلال آن پول را بدست آورده است اما بهتر 
است قسمتی از این پول را به انسان های نیازمند بدهد و اشتغالزایی كند در نتیجه 
این كار نه تنها اشکالی ندارد بلکه كار بزرگی هم انجام داده است. ما نباید افراط و 
تفریط كنیم بلکه باید هر چیزی را با عقل، منطق و شرع بسنجیم و در این رابطه 

به كار بگیریم.
صرف فامیل و دوست بودن اما بدون کارآیی ایراد دارد 

*برخی از افراد، ممکن است کارایی نداشته باشند و صرف فامیل بودن 
روی کار آمده باشند چون قابل اعتماد هستند...

اینجا هم دچار اشکال است حتی رفیق و دوست طرف هم باشد اشکال دارد 
یعنی فامیل هم نه، حتی رفیق اشکال دارد.

*شما گفتید دوران جنگ ممکن است این اتفاقات بیفتد. دوران جنگ، 
دوران بسیار حساسی است و  بسیاری بر این باورند که اعتماد کردن سخت 
است و معمولا از نزدیکان مورد اعتماد انتخاب می شدند  به نظر می رسد 

شرایط فعلی حساسیت آن دوران را ندارد....
الان هم جنگ است.

در جنگ هر کسی مسئولیت نمی پذیرفت 
*درست است، بحث دیگری هم مطرح است و آن بحث شایسته سالاری 

است که بارها مطرح شده و می شود...

آن زمان هم شایسته سالاری بود و در جنگ بسیار بیشتر بود چون جان انسان ها 
را می خواستیم دست یک كسی بدهیم. در آنجا جان هر  یک انسان در اختیار آن 
فرمانده یا مسؤل بود و برای همین بسیار سخت تر بود. اما در آنجا هركسی مسؤلیت 
نمی پذیرفت و آن كسانی كه واقعا شایسته و توانمند بودند مسؤلیت می پذیرفتند 

و كارشان را انجام می دادند.
الان همه می خواهند مسئولیت بپذیرند اما....

* اما الان دوره ای است که همه می خواهند مسؤلیت بپذیرند...
بله همینطور است الان همه می خواهند مسؤلیت بپذیرند اما آن كسی كه می 
خواهد مسؤلیت بپذیرد باید توانمند باشد و تخصص و تعهد و همه جوانبش را باید 
در نظر بگیریم و به آن فرد مطمئن باشیم و دست پاک بودن و ... آن فرد را در نظر 
بگیریم، البته یک سری پُست ها است كه بسیار محرمانه و بالاتر از بسیار محرمانه 
است و باید افراد خاصی را برای آن در نظر بگیریم كه پرونده شان به صورت همه 
جانبه بررسی شده باشد اما اینکه اگر در اینجا یک كسی نبود یا مثلا توانمند یا 
فامیل بود، این اشکالی ندارد اما این گونه نباشد كه طرف توانمند نباشد و در آن 

حد تخصص نداشته باشد و ما او را به كار گیریم چون این كار اشکال دارد. 
وضعیت به گونه ای است که هر کسی جرأت نمی کند فامیلش را به کار 

گیرد
*به نظر شما انتصاب های فامیلی می تواند رانت آور باشد؟ با توجه به اینکه 
در سال های اخیر بحث رانت آور بودن انتصاب های فامیلی باعث شده، نگاه 

مردم منفی شود...
آقای رئیسی گفتند كه برای من فرقی نمی كند.

*در عمل از نگاه شما انتصابات اخیر چگونه بوده است؟
الان وضعیت به گونه ای شده كه هركسی جرأت نمی كند فامیل و بستگانش 

را به كار گیرد.
مجلس باید بُعد نظارتی اش در رابطه با انتصابات را اعمال کند

*رفیق ها را چطور؟
رفیق ها دانشگاهی هستند، چون طرف را می شناسند و می دانند كه تخصص 
دارد پس آنها را به كار می گیرد،به هر حال این مسئله ای است كه وجود دارد اما 
اصل، عملکرد هر فرد است كه باید زیر ذره بین قرار گیرد، خصوصا مجلس باید 

حتما آن بُعد نظارتی اش را  به طور دقیق اعمال كند. 
روند انتصابات در دولت کُند است اما...

* شما از انتصاباتی که آقای رئیسی انجام داده و آن حرف هایی که ایشان 
مطرح کرده اند، دفاع می کنید؟

بله. اتفاقا الان اینکه یک سری كارها و پُست ها تاخیر می افتد برای این است 
كه ایشان دنبال این است كه افرادی را انتخاب كند كه پاک دست و متعهد و پركار 
باشند. الان نماینده ها  به ایشان ایراد می گیرند كه تا حدودی روند انتصابات، 
كُند پیش می رود اما می دانیم كه ایشان به دنبال این افراد مطمئن، پاک دست، 

متخصص، پركار، با انگیزه و .. می گردد.
*آقای كوثری! همانطور كه گفتید روند انتصابات مقامات كُند پیش می رود، ولی 
از یک سو بسیاری انتقاد می كنند و یا ابراز نگرانی می كنند كه بسیاری از این افراد 
ناشناخته هستند و تجربه ها و سوابق آنها مشخص نیست كه مثلا این فرد برای 4 

سال مسؤلیت بگیرد اما در نهایت كاركردی نداشته باشد.
اگر این صلاحیت ها را نداشته باشد كه قطعا و یقینا در 3 ماه و 6 ماه و حداكثر 
در یک سال همه چیز را نشان می دهد. بحثی كه وجود دارد این است كه طرف 
تخصص و تعهدش را دارد ولی شاید بعضی ها بگویند كه مدیریت نکرده است كه 
این اشکالی ندارد چون اگر در رده پایین تر مدیریت كرده به هر حال افراد باید در 

جایگاه های بالاتر بیایند و در آنجا مسؤلیت بگیرند.
باید برای آینده کادرسازی کنیم

*می فرمایید این فردی که شاید در سطح خُرد مدیریت کرده، 4 سال پیش 
رو می تواند برای او یک محل آزمون و خطا باشد؟

خیر، همه چیز این گونه نیست چون بالاخره آن افراد، معاونینی را در تخصص 
خودشان به كار گیرند. آقای رییسی می خواهد در یک جایگاهی اینها را مدیریت 
كند. لذا ما یا نباید به جوانان اعتماد كنیم یا باید اعتماد كنیم، تا حدودی هم 
باید توجه داشته باشیم كه ما در عمل باید كادرسازی كنیم كه ممکن است یک 
سری مشکلات و ایرادات رخ دهد ولی اصل و اساس كار، كادرسازی برای آینده 

است.  

اسماعیل کوثری: 

مجلس باید بُعد نظارتی اش در رابطه با انتصابات را اعمال كند

یک نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: زمانی 
كه ترازویی نداریم، دولت بیاید گزارش 100 روز هم بدهد 
آیا می توان هنگامی كه شاخص ها مشخص نیست قضاوت 
كنیم این اقدامات خوب بوده یا خیر ؟ نمایندگان به جای 
گله و مشتنج كردن فضای عمومی جامعه باید برنامه داشته 

باشند.
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی در گفت وگو با ایلنا، درباره 
این كه برخی از نمایندگان معتقدند برخی از وزرا هنور سرگرم 
انتصابات خودشان هستند و اختلافات در تیم اقتصادی 
دولت باعث شده است مشکلات معیشتی و اقتصادی مردم 
به حاشیه برود، گفت: مجلس بازتاب صحبت های مردم 
است و هیچکس هم نباید ناراحت شود. استراتژی دولت هم 
در رابطه با مجلس خوب است یعنی بحث تعامل با بهارستان 
دارد و نمی خواهد در تنش، تضاد و درگیری با مجلس قرار 
گیرد اما آن چیزی كه مهم است و باید رخ دهد این است كه 
نمایندگان به جای گله و مشتنج كردن فضای عمومی جامعه 

باید برنامه داشته باشند. 
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
نمایندگان با این صحبت ها یه مقداری كار پوپولیستی انجام 
می دهند، سوالی كه مطرح می شود این است نمایندگان 
مجلس كدام برنامه و طرح اقتصادی را به دولت داده اند 
كه دولت انجام نداده است؟ حقیقتاً این سوال بی ربطی 
نیست، معتقدم مجلس باید یک مقدار خودش را مخصوصا 

در مسائل اقتصادی، پویاتر و فعال تر نشان دهد.
وی ادامه داد: البته ما مسائل مختلفی داریم اما در مسائلی 
همچون اقتصاد و معیشت مردم در حال حاضر دولت دست 
تنها است، مشاهده می كنیم دولت كار می كند اما مجلس 
می نشیند ایراد می گیرد در صورتی كه مجلس باید برنامه 

و طرح هایش را ارائه دهد و دولت را ملزم به انجام یکسری 
كارها كند و هنگامی كه انجام نداد گلایه كند.

قانونی برای جلوگیری از انتصاب های فامیلی نداریم
 این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی افزود: به طور 
مثال امروز مجلس از انتصابات فامیلی مجلس گله می كند، 
سوال اینجاست چه كسی می گوید این خلاف قانون است؟ 
آیا نباید  قانون تعارض منافع هرچه زودتر از سوی مجلس به 
دولت ابلاغ شود؟ توجه داشته باشید مردم می گویند این كار 
خلاف عرف و اخلاق است، اما مجلس باید خلاف قانون را 
بگوید؛ اما چرا تکلیف قانون تعارض منافع را زودتر مشخص 

نمی كند كه دولت هم تکلیف خودش را بداند.
وی بیان كرد: توجه داشته باشید یک جایی قانون ممنوع 
است؛ یک جایی هم خلاف شأن و عرف است، مجلس باید 
ریل گذار باشد و دولت هم روی آن حركت كند، اما هنگامی 
كه مجلس ریل نمی گذارد، دولت ریل خودش را می گذارد و 
روی آن حركت می كند، از روی حب و بغض كه كار خلافی 

انجام نمی دهد.
این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی ادامه داد: 
جایی می خواندم وزیری 3 برادرزاده و خواهرزاده اش را بر 
سر كار آورده است، اگر بخواهیم استاندارد صحبت كنیم 
این شخص كجا خلاف قانون عمل كرده است؟ هیچکس 
است،  داده  انجام  عملی  قانون  خلاف  بگوید  نمی تواند 
بنابراین مجلس هرچه زودتر تکلیف قانون تعارض منافع 
را مشخص و به دولت ابلاغ كند كه اگر دولت مردان تخلف 

كردند، برخورد كند.
وی تاكید كرد: زمانی مجلس می تواند گلایه كند كه دولت 
خلاف قانونش عمل كرده باشد، اما هنگامی كه قانونی 

ابلاغ نشده است، دولت چه كاری می خواهد انجام دهد؟

جعفرزاده ایمن آبادی بیان كرد: مجلس بگوید برای بورس، 
حجم نقدینگی، تورم، رتبه بندی معلمان و هماهنگی حقوق 
و بودجه 1400 چه كار كرده است؟ امروز كجا قرار دارد؟ 
قطعا مجلس فردا روزی كه دولت بودجه می دهد، به دلیل 
این كه برنامه ای ندارد اعتراض می كند، در صورتی كه امروز  
بودجه  و  برنامه  باید كمیسیون  را  اقتصادی  شاخص های 
مجلس مشخص كند اما مشاهده می كنیم هیچ شاخصی 
ندارد! با این اوصاف اگر خدا و پیغمبری، دولت برود كاری را 

انجام دهد می شود به آن ایراد گرفت؟ 
شاخصی وجود ندارد که با آن عملکرد 100 روزه 

دولت سنجیده شود
 این نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی گفت: برنامه 
ششم تمام شده است، اما مجلس برای برنامه هفتم نه اقدام 
كرده و نه حواسش به آن است. با این شرایط، امروز اسناد 
بالادستی دولت چیست؟ خودش می نویسد، در حال حاضر 
مجلس می تواند یک چارچوبی را تصویب و به دولت بدهد 
كه براساس آن فعالیت و كار كند اما نه تنها هیچ چیز نداده 
بلکه فقط گله می كند تا مردم خوششان بیاید؛ در صورتی 
كه امروز درک، شعور، علم و آگاهی مردم افزایش پیدا كرده 
است. امروز به مردم بگویید شخصی 3 فرزند خودش را در 
جایی منصوب كرده است، می گوید مخالف كدام بند قانونی 
است؟ اما هیچ قانونی وجود ندارد! جعفرزاده ایمن آبادی 
به  دولت  رئیس  سوی  از  روزه   100 گزارش  ارائه  درباره 
این  و  است  كم  كارها  انجام  برای  روز   100 گفت:  مردم 
حرف ها پوپولسیتی است؛ امروز شاهدیم تازه یکی از وزرا 
كه از مجلس رای نگرفته بود را به مجلس معرفی كرده اند؛ 
می خواهند گزارش  100 روز ارائه دهند؟ چه گزارشی می 

خواهند دهند؟

هم  روزه  گزارش 100  ارائه  بحث  اصلا  كرد:  تاكید  وی 
ارائه گزارش چیست؟  برای  ترازوی مجلس  مطرح باشد؛ 
حجم  تورم،  چیست؟دولت  اندازه گیری مان  شاخص های 
نقدینگی، اشتغال، فاصله طبقاتی و دیگر مسائل را باید به 
چه نقطه ای برساند؟ سوال این است هنگامی كه ترازویی 
وجود ندارد، ما بر چه اساسی می خواهیم دولت را قضاوت 
كنیم؟ این نماینده مجلس شورای اسلامی ادامه داد: زمانی 
كه ترارزویی نداریم دولت بیاید گزارش 100 روزه هم بدهد 
آیا می توان هنگامی كه شاخص ها مشخص نیست، قضاوت 

كنیم این اقدامات خوب بوده یا خیر؟

غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی :
نمایندگان بجای متشنج کردن جامعه برنامه و طرح اقتصادی به دولت بدهند
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ای عبدالعظیم سلام مرا به دوستانم برسان و 
...دستورشان ده که راستگو وامانت پرداز باشند 

ودستورشان ده که خاموشی گزینند واز مجادلات 
بیهوده بپرهیزند. و به هم روی آورند و با یکدیگر دیدار 

کنند، که موجب نزدیکی به من است .
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حسن طلایی مشاور شهردارقم مطرح کرد:

“روز قم” فرصتی برای توسعه پایدار و هویت بخشی

حمله شدید علی دایی به اسکوچیچ درحمایت از طارمی 
علی دایی درباره اختلافاتی كه اخیراً میان مهدی طارمی و دراگان اسکوچیچ ایجاد شده 
است، گفت: مطمئناً اگر بازیکنانی مثل مهدی طارمی نبودند موفقیت هایی كه اسکوچیچ اخیراً 
به دست آورده است، اتفاق نمی افتاد. شما باید این را حساب كنید كه طارمی در بازی هایی كه 
تیم ملی در مرحله قبل و همین مرحله انجام داد، چند گل زده و چند پاس گل داده است. باید 
ارزش بازیکنان بزرگ تیم ملی را بدانیم و این مسائلی كه به وجود آمده است به هیچ عنوان قابل 
قبول نیست. طارمی حق داشت كه در این مورد صحبت كند. علی دایی با انتقاد از سرمربی 
تیم ملی تصریح كرد: اسکوچیچ بدون شک در دنیای فوتبال مربی بزرگی نیست كه بخواهد از 
تاكتیک ناپذیری یا تاكتیک پذیری بازیکنان ایرانی صحبت كند. به اعتقاد من اولین اشتباه را 
سرمربی تیم ملی انجام داد كه در مورد بازیکنان ایرانی صحبت كرد. بدون شک اسکوچیچ نباید 
یادش برود كه در ایران در كجاها و در كدام تیم ها مربیگری كرده و با چه كارنامه ای به تیم ملی 
رسیده است. وی افزود:اعتقاد من این است كه این مسائل باید هر چه زودتر برطرف شود. ما 
بازی های سختی برابر لبنان، سوریه و دیگر حریفان داریم و نمی دانم آقایان چه فکرهایی كرده اند 
كه چه تصمیمی را گرفته اند. همین لبنان تیم دست و پا بسته ای نیست و اگر ما را شکست دهد به 

فاصله دو امتیازی ایران می رسد. من معتقدم الان زمان گرفتن چنین تصمیمی نبود.

جزییات انهدام شبکه كلاهبرداری یونیک فاینانس
با اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی سربازان گمنام امام زمان )عج( بیش از 150 نفر از سرشبکه ها 
و سركرده های اصلی شركت هرمی یونیک فاینانس )unique finance( در 19 استان كشور 
شناسایی و مورد ضربه قرار گرفت. به گزارش ایسنا، در اطلاعیه وزارت اطلاعات كه در این 
خصوص منتشر شده بود، عنوان شد: مؤسسین و مدیران این شركت كه از ایرانیان مقیم در 
كشورهای همسایه می باشند؛ با معرفی واهی این مجموعه به عنوان یک شركت بین المللی و 
فعال در خرید و فروش سهام شركت های معتبر در بورس های خارجی، با استفاده از روشهای 
اغواگرایانه و ادعای پرداخت سودهای نامتعارف و دلاری، اقدام به شبکه سازی هرمی، ارائه توكن 
دیجیتال به نامUNQT  و كلاهبرداری از تعداد زیادی از شهروندان در سراسر كشور نموده اند.با 
اقدامات صورت گرفته، ضمن جلوگیری از خروج حجم بالایی ارز از كشور، سایر اعضای فعال این 
شبکه هرمی تحت رصد اطلاعاتی قرار گرفته و پرونده قضایی مؤسسین و گردانندگان این شركت 
هرمی، در دادگاه های ویژه رسیدگی به اخلال گران در نظام اقتصادی كشور، در دست رسیدگی 

و صدور حکم می  باشد.

آخرین وضعیت شیوع كرونا دراستان قم
رییس دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی قم گفت: 218 تَن به علت بیماری 
كووید-19 در مراكز درمانی این استان بستری كه 54 تن از آن ها بَدحال هستند. به گزارش روز 
سه شنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمدرضا قدیر در گفت وگویی درباره آخرین 
وضعیت بیماران كووید-19 در این استان افزود: در 24 ساعت منتهی به 18 آبان ماه جاری، 30 
تَن با علایم كرونا مثبت به صورت سرپایی پذیرش شدند.وی خاطرنشان كرد: در این مدت 19 
تن بیمار جدید در زمینه مذكور در مراكز درمانی استان قم بستری و همچنین 22 تن در این رابطه 
از مراكز درمانی این استان ترخیص شدند.وی با اشاره به اینکه در حال حاضر وضعیت كرونا در 
قم »زرد« است، اعلام كرد: در 24 ساعت گذشته، یک تن به علت كرونا در استان قم فوت شده 
است.قدیر با بیان اینکه تاكنون تعداد یک میلیون و 195 هزار و 492 دُز واكسن كرونا در استان 
قم تزریق شده است، گفت: همچنین در 24 گذشته 352 مورد آزمایش )تست( در زمینه كرونا در 

این استان انجام شده كه 63 مورد آن مثبت بوده است.   

كشف ۵2 هزار میلیارد تومان زمین خواری
طی 2.5 سال گذشته 52 هزار میلیارد تومان زمین دولتی از چنگ متصرفان بیرون آمده است. 
این حجم از زمین خواری در حالی اتفاق افتاده كه درگیری فرسایشی ماموران یگان حفاظت با 
زمین خواران مرتبا ادامه دارد. هر ماه معمولا حدود 400 فقره زمین خواری فقط در اراضی دولتی 
اتفاق می افتد می افتد كه در مقاطعی مثل عید نوروز یا تعطیلات مناسبتی به حدود 800 فقره 

نیز می رسد.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم :

ازبرگزاری برنامه های تفریحی ورزشی 
خانوادگی حمایت می کنیم 

رئیس كمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم گفت: در شورای 
شهر از اجرای برنامه هایی ورزشی و تفریحی كه به صورت خانوادگی برگزار می شود 
و جنبه های خوب و سالمی داشته حمایت می كنیم و امیدواریم این برنامه ها در 

طول سال ادامه یابند. 
مصطفی ملایی در مراسم اختتامیه مسابقات تیراندازی خانوادگی كه به همت 
سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری با مشاركت هیئت تیراندازی استان 
قم در سالن تیراندازی میثم برگزار شد، با تأكید بر اینکه ورزش تاثیرات اجتماعی، 
افراد دارد، اظهار كرد:  زیادی در  روانی  و  فرهنگی، اخلاقی، جسمی، روحی 
از سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم و هیئت های ورزشی و دیگر 
تفریحی ورزشی  برنامه های  و دیگر  این مسابقات  برگزاری  سازمان هایی كه در 
برگزار شده در ایام روز قم مشاركت كرده و فضای با نشاطی را در شهر ایجاد كردند 

قدردانی می كنیم.
وی ادامه داد: قطعاً در شورای اسلامی شهر از اجرای چنین برنامه هایی كه 
به صورت خانوادگی برگزار می شود و جنبه های ورزشی و تفریحی خوب و سالمی 

داشته حمایت می كنیم و امیدواریم این برنامه ها در طول سال ادامه یابند.
رئیس كمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه 
فعالیت ورزشی هركدام از اعضای خانواده به ویژه مادران می تواند بر سایر اعضا 
تأثیرگذار باشد، خاطرنشان كرد: با توجه به نقش مادران در الگودهی و تربیت 
به ویژه  خانواده  اعضای  سایر  آورند،  روی  ورزش  به  آنان  درصورتی كه  فرزندان، 
فرزندان نیز به این كار تشویق می شوند و یک مادر ورزشکار می تواند یک خانواده 

ورزشکار را ایجاد كند.

مسابقات تیراندازی خانوادگی “روز قم” در ایستگاه پایانی؛

 اهدای جوایز به ۶ تیم برتر مسابقات 
تیراندازی خانوادگی

مسابقات تیراندازی خانوادگی كه به مناسبت »روز قم« با حضور بیش از 500 نفر 
از همشهریان قمی در قالب 150 تیم خانوادگی برگزارشده بود، به ایستگاه پایانی 

رسید و برگزیدگان آن تجلیل شدند.
برنامه های  مجموعه  از  خانوادگی  تیراندازی  مسابقه  شهرنیوز،  گزارش  به 
تفریحی ورزشی »روز قم« كه از روز شنبه به مدت سه روز با حضور 150 خانواده 
چهارنفره قمی و به همت سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم و با 
مشاركت هیئت تیراندازی برگزار شد، به ایستگاه پایانی رسید و نفرات برتر این 

رویداد ورزشی تفریحی معرفی شدند.
آیین اختتامیه این مسابقات با حضور مصطفی ملایی رئیس كمیسیون فرهنگی 
اجتماعی شورای اسلامی شهر، ابوالقاسم مقیمی مدیرعامل سازمان فرهنگی، 
هنری و ورزشی شهرداری قم و رسول منعم مدیركل  ورزش و جوانان استان قم در 

سالن تیراندازی میثم برگزار و جوایز تیم های برتر به آنان اهدا شد.
رئیس كمیسیون فرهنگی اجتماعی شورای اسلامی شهر در این مراسم ضمن 
تقدیر از سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی قم بابت برگزاری برنامه های ورزشی 
تفریحی خانوادگی، از حمایت شورای شهر قم از برگزاری برنامه ها، جشنواره ها و 

مسابقات مفرح خانوادگی در قم خبر داد.
جایزه تیم اول یک میلیون و 500 هزار تومان، تیم دوم یک میلیون 250 هزار 
تومان و جایزه تیم سوم یک میلیون تومان بود كه به تیم های برتر این مسابقات اهدا 

شد.
همچنین به تیم های چهارم تا ششم این مسابقات به رسم یادبود لوازم و تجهیزات 

ورزشی اهدا شد.
گفتنی است بالغ بر 500 نفر از همشهریان قمی در قالب تیم های چهارنفره 

خانوادگی در این مسابقات شركت كردند.

به مناسبت »روز قم« :

کتاب تاریخ شفاهی “چهارمردان، 
خیابان انقلاب” رونمایی می شود

كتاب تاریخ شفاهی قم در معرفی خیابان چهارمردان به مناسبت "روز قم"، با 
حضور مدیران شهری و استانی رونمایی می شود.

به گزارش شهرنیوز، آیین رونمایی از نخستین كتاب تاریخ شفاهی شهر قم به 
همت سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم به مناسبت »روز قم« برگزار 
می شود. در این كتاب به موضوعاتی مانند وجه تسمیه و علت نام گذاری خیابان، 
اتفاقات و رویدادهای محله چهارمردان، معرفی بزرگان و شهدا مسجد، آیین ها و 
سنت ها و مراكز تاریخی و فرهنگی خیابان انقلاب در 280 صفحه پرداخته شده و 

می تواند منبع علمی از تاریخ محله چهارمردان برای محققان و پژوهشگران باشد.
لازم به ذكر است احصا تاریخ شفاهی 4 محله دیگر ازجمله باغ پنبه، خیابان 
ارم، خیابان یخچال قاضی نیز تا پایان سال در دستور كار قرار داشته و به صورت 
كتاب در اختیار علاقه مندان قرار خواهد گرفت.  این برنامه روز پنج شنبه 20 آبان 
از ساعت 18 با حضور مدیران شهری و استانی، اعضای هیئت امنای مسجد چهار 

مردان و اهالی محل در مسجد چهار مردان برگزار می شود.

سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم اعلام کرد:

فراخوان ثبت نام علاقه مندان برای 
شرکت در مسابقه »رالی خانوادگی« 

ادامه برگزاری مجموعه  سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم در 
برنامه های »روز قم«، فراخوان ثبت نام علاقه مندان برای شركت در مسابقه مفرح 

و جذاب رالی خانوادگی را اعلام كرد.
معاونت ورزش و تفریحات سالم سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم 
با مشاركت هیئت اتومبیلرانی و موتورسواری استان به مناسبت »روز قم«، اقدام به 

طراحی و اجرای مسابقه رالی خانوادگی برای شهروندان قمی كرده است.
این برنامه رالی سرعت نبوده و به صورت نقشه خوانی و مسیریابی ویژه خانواده ها 
برگزار می شود كه در هر خودرو می بایست یک خانواده حضورداشته باشند كه یکی 
از اعضای خانواده اقدام به نقشه خوانی و مسیریابی و همسر وی اقدام به رانندگی 
كند. علاقه مندان برای ثبت نام در این رویداد مفرح و جذاب می توانند به سایت 
سازمان فرهنگی، هنری و ورزشی شهرداری قم به آدرس fv-qom.ir مراجعه و 

فرم ثبت نام را تکمیل كنند.
گفتنی است به منظور آشنایی شركت كنندگان با نحوه برگزاری این مسابقه و 
همچنین ارائه آموزش های لازم و پاسخ به سؤالات و ابهامات، جلسه توجیهی و 
ارائه نقشه آزمایشی در روز چهارشنبه برگزار می شود كه زمان و مکان آن متعاقباً به 

ثبت نام كنندگان اعلام خواهد شد.
رالی خانوادگی روز جمعه 21 آبان از ساعت 8 صبح از پاركینگ ساختمان 
شهرداری قم واقع در بلوار امام موسی صدر آغاز و نقشه اصلی مسابقه در همان 

مکان ارائه خواهد شد.

رئیس پلیس آگاهی استان قم:

پلیس قلابی درقم دستگیرشد 
رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان ازدستگیری فردی خبرداد كه با معرفی خود به عنوان مامور 
از 3 نفر وجه نقد سرقت كرده است   سرهنگ میکائیل قهرمانپوراظهارداشت: كارآگاهان پلیس آگاهی استان 
مطلع شدند راننده یک دستگاه پژو 405، خود را مامور پلیس معرفی و از 3 تن از مردم مبالغی سرقت كرده و 
متواری شده است، بلافاصله موضوع در دستور كار كارآگاهان این پلیس قرار گرفت. وی افزود: در ادامه طی 
تحقیقات صورت گرفته و با بررسی جغرافیای جرم و همچنین انجام اقدامات لازم، متهم 30 ساله و سابقه دار 
شناسایی و مشخص شد اهل استان همجوار قم است، بنابراین كارآگاهان با هماهنگی مقام قضائی جهت 
دستگیری نامبرده وارد عمل شده و با اخذ نیابت قضائی به استان مورد نظر اعزام و با دستگیری وی، خودرو 
آن كه مجهز به چراغ ال ای دی بود نیز توقیف شد. رئیس پلیس آگاهی فرماندهی انتظامی استان قم گفت: 
سرانجام متهم به بزه انتسابی اعتراف و برای سیر مراحل قانونی به دستگاه قضائی استان تحویل شد. سرهنگ 
قهرمانپور با تاكید بر اینکه با رانندگانی كه بدون مجوز اقدام به نصب چراغ ال ای دی كنند برابر قانون برخورد 
می شود، تصریح كرد: مردم در صورت مواجهه و مشاهده اینگونه موارد سریعاً از طریق سامانه 110 موضوع 
را با پلیس در میان گذاشته و یا در صورت اطلاع از موارد مشابه با خط تلفن 32802022-025 پلیس آگاهی 

تماس بگیرند.

فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف ۲۵ هزار لیتر سوخت قاچاق  
فرمانده انتظامی استان از توقیف یک كامیون تانکر دار و كشف 25 هزار لیتر سوخت قاچاق در محور 
سلفچگان خبر داد   سردارسیدمحمود میرفیضی  اظهارداشت: كارآگاهان پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی 
انتظامی استان قم در اجرای طرح كنترل تانکر های سوخت رسان در محور سلفچگان، یک دستگاه كامیون 
كشنده تانکر دار را ظن حمل قاچاق سوخت متوقف كردند. وی افزود: راننده در مواجهه با كارآگاهان بیان 
داشت خودرو فاقد بار بوده اما در بررسی انجام گرفته مشخص شد، اظهارات وی خلاف واقع بوده و تانکر 
دارای محموله مشکوک به سوخت خارج از شبکه است، بنابراین با هماهنگی های قضائی خودرو به پلیس 
امنیت اقتصادی استان منتقل و با دعوت از نمایندگان شركت ملی  پخش فرآورده های نفتی و اداره استاندارد 
از محموله نمونه برداری و پس از آزمایشات، قاچاق سوخت محرز و نوع آن گازوئیل اعلام شد. سردار میرفیضی 
افزود: در ادامه خودرو با دستور قضائی به انبار شركت نفت استان قم گسیل و پس از تخلیه مقدار آن را 25 
هزار لیتر بیان كردند. فرمانده انتظامی استان قم افزود: در نهایت پرونده به  همراه متهم به اداره كل تعزیرات 

حکومتی استان ارسال و برای راننده قرار قانونی مناسب صادر شد.

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

 کشف 30 دستگاه انواع خودرو و موتورسیکلت  
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم از كشف 16 دستگاه خودرو و 14دستگاه موتورسیکلت مسروقه در 
این استان خبرداد   سرداربهادر اسماعیلی با اعلام این خبر اظهارداشت: طی 48 ساعت گذشته با تلاش بی 

وقفه مأموران انتظامی استان قم،16 دستگاه خودرو و 14 دستگاه موتورسیکلت مسروقه كشف شد.
وی افزود: با پی گیری های مستمر و انجام اقدامات اطلاعاتی و نیز اخذ استعلامات از سامانه های پلیس 12 
دستگاه خودرو پراید ، 2 دستگاه 405 ، یک دستگاه پژو پارس ، یک دستگاه زانتیا و 14 دستگاه موتورسیکلت 
شناسایی، كشف و به مالباختگان تحویل شد. جانشین فرماندهی انتظامی استان قم بر اهتمام پلیس در 
كشف وسایل مسروقه و دستگیری سارقان و همچنین استمرار طرح های ارتقاء امنیت اجتماعی در راستای 

جلب رضایت مردم و تحقق امنیت پایدار تاكید كرد.

طرح:سجاد جعفری

دگرگونی جغرافیای طلاق!

آب گرفتگی در قم گاهی یک دلیل نیمه پنهان هم دارد 
ولی  شود،  شمرده  بی اهمیت  و  ناچیز  است  ممکن  كه 
وضعیت  چنان  گاهی  بی تأثیر  به ظاهر  كارهای  همین 
رهاسازی   " آن هم  و  را دشوار می كند  معابر  آب گرفتگی 
زباله ها در جوی های آب، انهار یا خیابان هاست " كه موجب 

مسدود شدن مسیر حركت روان آب ها می شود.
براساس این گزارش   حریم حرم محدود به فضای فیزیکی 
اطراف حرم نیست و تمامی شهر در سایه با كرامت حضرت 
فاطمه معصومه سلام الله علیها قرار دارد و هر خدمتی كه 
به شهر می شود خدمت به مجاوران و زائران بوده و عنایت 
این بانوی عظیم الشان را جلب خواهد ساخت و هر كس در 
هر جای شهر خدمتی را انجام دهد؛ با افتخار خادم كریمه 

خواهد بود.
متأسفانه گاه بی مسئولیتی برخی افراد موجب نارضایتی 
شهروندان و تأخیر در ارائه خدمات به همشهریان محترم 

می شود.
نزول باران رحمت الهی در شهر قم فرصت بوده و نعمتی 
بابركت است كه موجی از نشاط و شادی و امیدواری به 
اما  ایجاد می كند،  و كشاورزان  مردم  بین  در  فضل خدا 
رهاسازی  و  افراد  برخی  رعایت  عدم  لحاظ  به  متأسفانه 
پسماند در سطح شهر موجب بروز مشکل و نارسایی در 
آمدوشد عابران و وسایل نقلیه می گردد كه به زبان ساده 

“آب گرفتگی” نمود می یابد.
اتفاق  قم  شهری  خیابان های  و  معابر  آب گرفتگی 
تازه ای نیست و هرازگاهی تکرار شده و دردسرهایی برای 
شهروندان ایجاد می كند. به گفته كارشناسان، نارسایی 
شبکه انهار و مسدود بودن نقطه پایانی بسیاری از آن ها 
و محدود بودن ظرفیت جریان روان آب ها در این انهار به 
همراه سرریز روان آب های پیرامونی، از عواملی است كه 
بر شدت آب گرفتگی ها كمک نموده و شهر و شهروندان را 
به ویژه در تردد از خیابان ها و شوارع شهری با مشکل مواجه 

می سازد.
تکمیل و بهسازی شبکه انهار در داخل شهر جزء مباحث 
مدیریتی است كه بخشی از وظیفه و رسالت آن بر عهده 

مجموعه مدیریت شهری و بخشی هم سایر دستگاه های 
اجرایی استان است كه مهم ترین و ریشه ای ترین مسئله در 
مدیریت آب گرفتگی ها است؛ اما آب گرفتگی در قم گاهی 
یک دلیل نیمه پنهان هم دارد كه ممکن است ناچیز و 
بی اهمیت شمرده شود ولی همین كارهای به ظاهر بی تأثیر 
گاهی چنان وضعیت آب گرفتگی معابر را دشوار می كند كه 
شهروندان با مشکل مواجه می گردند و آن هم ” رهاسازی 
زباله ها در جوی های آب، انهار یا خیابان هاست ” كه موجب 

مسدود شدن مسیر حركت روان آب ها می شود.
مشاهده  با  كه  وظیفه شناسی  شهروندان  بسیار  چه 
حركت زباله یا مسدود شدن حركت جریان آب، با اقدامی 
پاک سازی محل  به  نسبت  بر اخلاق شهروندی  مبتنی 
حركت آب گامی مهم برای خدمت رسانی به شهر كریمه 
اهل بیت)ع( برمی دارند و اجازه نمی دهند كه اقدام زشت 
افرادی اندک، مشکلات بزرگی را برای سایر شهروندان به 

وجود آورد.
مسیر  در  زباله ها  تجمع  شهری،  كارشناسان  گفته  به 
مهم  عوامل  از  یکی  همیشه  جاری  آب های  انتقال 
داخل  به  زباله ها  اگر  و  است  قم  در شهر  آب گرفتگی ها 
جوی های آب و انهار وارد نشوند بخش عمده ای از این 
آب گرفتگی ها یا ایجاد نمی شود یا بسیار سریع تر مدیریت 

می شوند.
متخصصان امور شهری بر این باورند كه برای داشتن 
با درصد رضایت نسبی مطلوب برای  شهری شایسته و 
فرهنگ  قالب  در  وظیفه شناسی  باید  شهروندان  عموم 
فرهنگ  و  اخلاق  یابد.  نمود  زیبایی  به  شهروندی 
شهروندی یک كار پردامنه و ریشه ای است كه لازم است 
از دوران كودكی در مدارس آغاز شود و به صورت مستمر 
برنامه های  و  خانواده ها  جمعی،  رسانه های  طریق  از 
جذاب فرهنگی و هنری به شهروندان منتقل شود و در این 
خصوص دستگاه ها و نهادهای مختلف مسئولیت دارند و 
می توان با فرهنگ سازی شاهد حركت در مسیر شهروند 

مسئولیت پذیر و اخلاق مدار بود.
بی توجهی به فرهنگ شهروندی جلوه و ابعاد مختلف 

می نماید  ترسیم  را  جبرانی  غیرقابل  آثار  گاهی  كه  دارد 
به عنوان مثال خانواده ای پس از توقف در یک مکان برای 
صرف غذا، زباله های خود را در همان جا رها نموده و سپس 
پاكبانی وظیفه شناس در حال پاكیزه سازی محل دچار 

سانحه می شود و جان خود را از دست می دهد.
به گفته مدیران شهری، طی سال های گذشته تعداد 
تصادفات پاكبانان در حریم خیابان ها و معابر شهری در 
حین انجام وظیفه بیشتر شده و گاهی این حوادث منجر 
به فوت آن پاكبان و قربانی شدن او بر اثر یک بی موالاتی 
شده است كه اگر با رعایت برخی افراد، زباله ها در خیابان 
رها نمی شد، قطعاً خانواده این قربانیان نیز بدون سرپرست 
باقی نمی ماند. فرهنگ شهروندی و شکل، میزان و كیفیت 
مهم  مباحث  از  شهروندان  مسئولیت پذیری  و  مشاركت 
پروژه های  و  اقدامات  بهتر  پیشبرد  و  اجتماعی  سرمایه 
با میزان  ارتباط مستقیمی  شهری است كه كیفیت آن 
توسعه یافتگی شهرها دارد. تلاش در جهت ارتقای فرهنگ 
و اخلاق شهروندی یک اقدام ریشه ای است كه همگان 
الگویی  قم  شهر  و  بوده  شهر  نظافت  و  پاكیزگی  شاهد 
مناسب در این زمینه هم خواهد شد و بی شک امر به رعایت 

نظافت امربه معروف و خوبی ها خواهد بود.

جای خالی مسئولیت های شهروندی درکمک به مدیریت شهری؛

وقتی زباله ای ناچیز منجر به گرفتاری عمومی می شود

مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
قم از اتصال شبکه اصلی آب شهرک خودرو با صرف اعتباری بالغ بر 6 میلیارد 

ریال خبر داد.
علیرضا مظفری با اشاره به اتصال آب شهرک خودرو به شبکه اصلی آب قم 
اظهار داشت: در راستای تأمین و توزیع آب شرب بهداشتی، تأمین و تکمیل 
شبکه آب رسانی و در نهایت ارائه  خدمات مطلوب به صاحبان مشاغل مستقر در 
شهرک بزرگ خدمات خودرو، با همکاری شركت آب و فاضلاب استان قم طرح 

مذكور مورد بررسی و اجرا قرار گرفت.
وی تأمین آب پایدار و بهبود فشار را از مزیت های اجرای این طرح دانست و 

افزود: در این عملیات 500 متر لوله چُدن داكتیل 200 میلیمتری به كارگیری و 
به شبکه اصلی آب شهری اضافه گردید تا امکان نصب انشعاب آب شرب با فشار 

مناسب برای واحدهای خدماتی شهرک خودرو فراهم گردد.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار و ساماندهی مشاغل شهری شهرداری 
اینکه ساماندهی صنوف سالیان بسیار زیادی جزء مطالبات  به  با اشاره  قم 
مردم و مسئولین شهر بوده است، ابراز كرد: به موازات انجام عملیات عمرانی 
پروژه شهرک خودرو، واحدها و مجموعه های مرتبط سطح شهر، شناسایی و 
برنامه ریزی های لازم در خصوص انتقال و ساماندهی ایشان به این مجموعه بزرگ 

انجام می شود.

مدیرعامل سازمان میادین و ساماندهی مشاغل شهری قم خبرداد:

اتصال شبکه اصلی آب شهرک خودرو قم

انسانی  منابع  و  برنامه ریزی  معاونت  سرپرست 
شهرداری قم از تشکیل شورای تعالی و تحول سازمانی 
با دستور شهردار قم خبر داد و گفت: تشکیل این شورا 
نقطه عطفی در مسیر حركت به سمت چابک سازی 

سازمان و سیستم شهرداری خواهد بود.
مجید محمدرضاخانی ، با اشاره به لزوم هم افزایی 
در ارتقا كارآمدی و اثربخشی نظامات مدیریتی حاكم 
داشت:  اظهار  مختلف  حوزه های  در  شهرداری  بر 
در این راستا و در مسیر چابک سازی شهرداری قم، 
دستورالعمل تشکیل شورای تعالی و تحول سازمانی 
در معاونت برنامه ریزی و سرمایه انسانی تدوین و پس 
از تأیید دكتر سقائیان نژاد به مجموعه های شهرداری 

ابلاغ گردید.
اینکه تشکیل این شورا نقطه عطفی  بیان  با  وی 

و  به سمت چابک سازی سازمان  در مسیر حركت 
سیستم شهرداری خواهد بود تصریح كرد: امیدواریم 
همگرایی  و  ذینفعان  جمعی  خرد  از  استفاده  با 
و  مشخص  گام های  بتوان  تأثیرگذار  مجموعه های 
هدفمندی را در این مسیر برداشت. سرپرست معاونت 
برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری قم ادامه داد: 
تدوین نظام ارتقا كیفی كاركنان شهرداری، ساماندهی 
پروری  جانشین  نظام  تدوین  خدمت،  جبران  نظام 
حوزه  در  موضوعات  مهم ترین  از  شایسته سالاری  و 
منابع انسانی است كه در دستور كار این شورا قرار 
خواهد گرفت. به گفته وی در بحث هوشمند سازی 
نیز با متمركز كردن سیاست گذاری در حوزه هوشمند 
راهبردی  برنامه  تصویب  شهرداری،  و  شهر  سازی 
هوشمند  و  ارتباطات  و  اطلاعات  فناوری  ساله   5

گرفت.  خواهد  قرار  شورا  این  كار  دستور  در  سازی 
نیز  پژوهش  زمینه  محمدرضاخانی عنوان كرد: در 
برنامه جامع نیازسنجی پژوهشی شهرداری با رویکرد 
پژوهش های اجرا محور ازجمله موضوعاتی است كه 
خواهد  شورا  این  سیاست گذاری  اولویت های  جزو 
بود. وی یادآور شد: در بخش فرایندها و تشکیلات نیز 
تدوین برنامه مناسب جهت اصلاح فرایندها و ساختار 
سازمانی مبتنی بر راهبردها و سیاست های مصوب 
صورت  شورا  این  توسط  شهرداری  ساله   5 برنامه 
خواهد پذیرفت. سرپرست معاونت برنامه ریزی و منابع 
انسانی شهرداری قم خاطرنشان كرد: امیدواریم با 
ایجاد این بستر مناسب و استفاده از پتانسیل همه ی 
شورا  این  در  شهری  مدیریت  خبرگان  و  ذینفعان 

اهداف مشخص شده محقق گردد.

سرپرست معاونت برنامه ریزی و منابع انسانی شهرداری قم خبرداد:

تشکیل شورای تعالی و تحول سازمانی با دستور شهردار قم 

مشاور شهردار قم، »روز قم« را فرصتی برای جذب سرمایه گذاری در شهر 
دانست و گفت: شهر قم در طول تاریخ خواستگاه علما و دانشمندان جهان 
اسلام بوده كه با معرفی و تکریم از این افراد به هویت بخشی و هویت مند شدن 

شهر كمک كنیم.
حسن طلایی در گفت وگویی، به مناسبت بزرگداشت ایام معصومیه و “روز 
قم”، به جایگاه شهر قم اشاره كرد و اظهار داشت: شهر قم بعد از مشهد دومین 
شهر مذهبی ایران بوده كه باوجود بارگاه نورانی حضرت فاطمه معصومه )س( و 

بزرگ ترین حوزه علمیه قطب گردشگری مذهبی در كشور است.
وی وجود مسجد مقدس جمکران، بناهای تاریخی و اماكن مذهبی را به عنوان 
نقاط قوت شهر قم نام برد و افزود: حضور سالانه بیش از 20 میلیون زائر ایرانی 
و خارجی فرصتی است برای معرفی فرهنگ و جایگاه شهر قم كه البته نیاز به 

ایجاد زیرساخت های مناسب و برنامه ریزی طولانی مدت دارد.
مشاور شهردار قم، نام گذاری روز قم در تقویم كشور را فرصتی برای معرفی 
ظرفیت ها و پتانسیل های شهر قم دانست و تأكید كرد: باید از این فرصت علاوه 
برای معرفی فرهنگ و تاریخ شهر قم در جهت جذب سرمایه گذاری در شهر 

استفاده كرده و با تعریف پیوست های فرهنگی و اقتصادی در جهت توسعه پایدار 
شهر حركت كنیم.

شخصیت های  تکریم  و  قدرشناسی  برای  فرصتی  را  قم  روز  همچنین  وی 
برجسته  شهر مقدس قم دانست و تأكید كرد: شهر قم در طول تاریخ خواستگاه 
علما و دانشمندان جهان اسلام بوده كه با معرفی و تکریم از این افراد به هویت 

بخشی و هویت مند شدن شهر كمک كنیم.
طلایی امضا تفاهم نامه های خواهرخواندگی و برادرخواندگی با كشورهای 
دوست را پیشنهاد داد و مطرح كرد: با امضا تفاهم نامه های خواهرخواندگی و 
برادرخواندگی با كشورهای دوست كه باهم قرابت فرهنگی و مذهبی داریم، 
می تواند در معرفی شهر قم به دنیا كمک كرده و به صدور فرهنگ انقلاب اسلامی 

بیانجامد.
وی در پایان به دغدغه های مقام معظم رهبری در خصوص اشتغال و تولید 
اشاره كرد و گفت: با معرفی تولیدات شهر قم مانند سوهان و فراهم كردن فرصت 
صادرات آن می توانیم رونق اقتصادی و افزایش تولیدات غیرنفتی در قم را افزایش 

داده و شهری در تراز بین المللی بسازیم.

سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهر
درآگهی مزایده عمومی)نوبت اول( سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف 
حرم مطهرحضرت معصومه )س( مندرج درروزنامه ایمان شماره  5386 به تاریخ 
نقد – و  نقد  به دو روش  اول  تعداد مغازه ها جهت فروش  1400/08/18صفحه 

اقساط   به اشتباه 18 باب درج شده است که 9باب مغازه صحیح می باشد.

سازمان زیباسازی، بهسازی و نوسازی اطراف حرم مطهرحضرت معصومه )س(

اصلاحیه آگهی مزایده عمومی )نوبت اول(


